
اثر بی اعتمادی بر وحدت ملی 

وحدت ملی ارزشمندترین و ضروری ترین آرمان هر کشور 
است که مردم برای تحقق آن فداکاری و جانفشانی می کنند. 
وحدت ملی همان اصلی است که رهبران برای حفظ کشور، 
آن را استراتژی اول خود اعلام می کنند و تحقق آن را سرلوحه 
برنامه های خود قرار می دهند و همه کشورها به داشتن آن 
افتخار می کنند. وحدت ملی به معنی نبودن نفاق، کشمکش 
و تفرقه در کشور و همبستگی در آرمان هاست و اصلی است 
که با وجود حضور قومیت ها، فرهنگ ها، زبان و گویش های 
مختلف و تفاوت در سلیقه ها شاخص اصلی اداره کشور است. 
هرآنچه با اصل وحدت ملی در تضاد باشد، باید تغییر کند و 
اصلاح شود تا خدشه ای به وحدت ملی وارد نشود. مشارکت 
دادن همه مردم از همه گروه های اجتماعی در قدرت و سهیم 
بودن در اداره کشور و استفاده همگانی از منابع و برخوداری 
منصفانه از امکانات و دارایی ها، عدالت محوری و مبارزه با 
زیاده خواهی و انحصارطلبی و فراهم آوردن امکان رشد و 
توسعه کشور و تلاش برای ارتقای فرهنگ عمومی و افزایش 
سرمایه اجتماعی از مهم ترین عوامل برای افزایش وحدت ملی 
است که یقینا رفاه و آسایش عمومی و امید به آینده را ارتقا 
می دهد. در مقابل بی اعتمادی بزرگ ترین ضربه ای است که 
بر پیکره اجتماع وارد می شود و اگر برای بازگرداندن اعتماد 
عمومی کاری اساسی انجام نشود، بر وحدت ملی اثری عمیق 
می گذارد که به آسانی قابل ترمیم و اصلاح نیست. بی اعتمادی 
در اثر عدم تحقق قول ها و وعده های داده شده مسئولان ایجاد 
می شود. عملکرد مسئولان موجب رشد درخت امید بین 
مردم یا خشکاندن آن می شود. وقتی مقام مسئولی مرتکب 
خیانت می شود، در فسادی مشارکت می کند، اختلاسی 
واقع می شود بعد مورد محاکمه و مجازات قرار می گیرد، 
دو نوع بازخورد به دنبال دارد. الف- عده ای از اینکه با هر 
نوع فساد در هر سطح و از ناحیه هر شخصی برخورد قضایی 
می شود و شخص فاسد به مجازات می رسد، احساس خوبی 
پیدا می کنند و خوشحال می شوند که چنین سیستم قضایی 
قوی و پاکی در کشور وجود دارد. ب- عده ای هم این فسادها 
و خیانت برخی مسئولان را زنگ خطر بزرگی برای جامعه و 
ضربه ای اساسی بر اعتماد عمومی می دانند که به آسانی قابل 
جبران نیست و مجازات آنان را کافی نمی دانند زیرا اینها 
وحدت ملی را که آن همه ارزش و احترام برای آن برشمردیم 
خدشه دار می کنند، پس بر این باورند که این افراد باید به 
جرم بزرگ تری که خیانت به کشور است محاکمه و مجازات 
شوند. عزیزان! اعتماد عمومی ارزش بزرگی برای کشور است 
که حفظ آن نیازمند استمرار رفتار و عملکرد صادقانه است و 
چرخه ارتباطات اجتماعی را توسعه می دهد و وحدت ملی را 
پایدار نگه می دارد. نکته مهم دیگر آنکه پاسخگویی و شفافیت 
عملکرد و ترویج و تبلیغ آن ضرورتی اساسی برای کشور است. 
همچنین عذرخواهی هنگام بروز خطا و اشتباه در عملکرد و 
پذیرفتن حق مردم در نظارت بر مسئولان و دولتمردان و 
مجریان قانون و نقد و بررسی عملکرد در رسانه ها از جمله 
بزرگ ترین ارزش هاست که باید تبدیل به فرهنگ شود زیرا 

بر انسجام هرچه بیشتر وحدت ملی می افزاید.

دیدار نفتالی بنت، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
با ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در مسکو 
دربرگیرنده یک سلسله مسائل مربوط به مسکو و تل آویو 
است. از آنجایی که رژیم صهیونیستی هم در داخل و هم 
در سطح منطقه با یک سلسله ناکامی هایی مواجه شده، 
لذا به خاطر وجود روابط سنتی بین روسیه و اسرائیل 
طبیعتا در چنین مواردی مقامات اسرائیلی به کرملین 
عزیمت می کنند و از مقامات روسیه درخواست کمک 
دارند. یکی از مسائل مورد بحث بین نخست وزیر اسرائیل 
و رئیس جمهور روسیه، مسأله نفوذ ایران در محور مقاومت 
است. از آنجایی که اسرائیل به خاطر نفوذ فوق العاده ایران 
و محور مقاومت به ویژه حزب ا... در منطقه احساس نگرانی 
می کند و از سوی دیگر انسجامی که الان بین جنبش های 
مبارز فلسطینی در داخل علیه اسرائیل به وجود آمده، 
نگرانی های نخست وزیر اسرائیل را افزایش داده و به همین 
دلیل اخیرا اسرائیل مدعی شده که مبلغ یک ونیم میلیارد 
دلار برای مقابله با ایران و نفوذ ایران و همچنین تخریب 
در تاسیسات هسته ای جمهوری اسلامی ایران اختصاص 
داده. به نظر می رسد قبل از هر چیز این گونه اظهارنظرها 
جنبه نمایشی دارد و اسرائیل قادر به مقابله با ایران نیست. 
اگر اسرائیل چنین ریسک و خطری را علیه ایران متقبل 
شود و بخواهد علیه تاسیسات هسته ای ایران دست به 
ماجراجویی بزند، طبیعتا به شدت آسیب خواهد دید و 
درحقیقت از درون دچار فروپاشی خواهد شد. ممکن 
است رژیم صهیونیستی بتواند با استفاده از نیروهای 
نظامی و جنگ الکترونیکی برای مدتی به تاسیسات 
هسته ای ایران آسیب برساند، ولی وجود محور مقاومت 

و قدرت بازدارندگی ایران مانع از ماجراجویی اسرائیل 
علیه تاسیسات هسته ای ایران خواهد شد و به همین دلیل 
الان دیدارهایی که بین نخست وزیر رژیم صهیونیستی و 
رئیس جمهور روسیه صورت گرفته، به خاطر وجود مسأله 
اختلاف در دیدگاه روسیه و اسرائیل است. از آنجایی که 
اسرائیل بارها علیه سوریه دست به ماجراجویی زده و 
مراکز نظامی سوریه را مورد حمله قرار داده این مسأله 
موجب نارضایتی پوتین شده و به همین دلیل اختلافات 
بین روسیه و اسرائیل بسیار بالاست فلذا الان نخست وزیر 
اسرائیل تلاش دارد تا به نوعی برای گسترش فعالیت های 
اسرائیل در منطقه از جمله در اقلیم کردستان، در جنوب 
خلیج فارس و در آذربایجان و نفوذی که اسرائیل در منطقه 
پیدا کرده، سعی می کند که نگاه روسیه را نسبت به ایران 
در سوریه تغییر دهد و با توجه به وجود روابط و سفری که 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ایران به روسیه داشت و 
همچنین موافقت پوتین برای همکاری نظامی و صادرات 
انواع سلاح های روسی به ایران، به نظر می رسد این مسأله 
نگرانی نخست وزیر رژیم صهیونیستی را برانگیخته و این 
سفر در این چارچوب قرار دارد. از آنجا که سفر سرلشکر 
محمد باقری به مسکو بسیار موفقیت آمیز بوده، دیدگاه 
دو کشور ایران و روسیه را به شدت در حوزه های مختلف 
به هم نزدیک ساخته، این مسأله نگرانی نفتالی بنت را به 
شدت برانگیخت. موضوع دیگر اینکه عربستان ظاهرا ابراز 
تمایل کرده که با اسرائیل رابطه برقرار کند اما از یک سو 
عربستان نگران است که این رابطه ممکن است به جایگاه 
ریاض در سطح کشورهای عربی و اسلامی آسیب برساند 
فلذا عربستان هم اخیرا اعلام کرده که در شرایط فعلی 
آماده برقراری رابطه آشکار با اسرائیل نیست. مجموع 
این رخدادها موجب شده که نفتالی بنت به سمت روسیه 
متمایل شود که روی دیدگاه روسیه نسبت به ایران و 

سوریه تاثیر بگذارد که این امر محتمل نیست.

شاید هیچ نظام سیاسی در دنیا به اندازه ای که در 
ایران قدرت سیاسی بر حفظ، کرامت و استواری بنیان 
خانواده تأکید دارد، بر خانواده تأکید و قصد خود برای 
تقویت خانواده را بیان نمی کند. چندین مقام )نظیر 
معاون رئیس جمهور(، شورای عالی )نظیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی(، کمیسیون و سازمان هم برای 
پیشبرد سیاست های نظام سیاسی درخصوص خانواده 
وجود دارد. حکومت حتی با بیان سیاست های تشویقی 
نظیر دادن جایزه فرزندآوری در پی تشویق خانواده 
و کارکردهای آن است. نظام سیاسی اما به شیوه های 
مختلف، خانواده را آزار می دهد و به شکل ساختاری و 
ناخواسته بر تضعیف بنیان های آن اصرار می ورزد. یک؛ 
بدیهی است که افزایش شدید قیمت کالاهای ضروری 
برای تشکیل خانواده )مسکن، لوازم منزل و وسیله 
حمل ونقل( بر اثر چندین دهه تورم ناشی از کیفیت 

نامناسب حکمرانی، کاهش سرمایه گذاری و نرخ بالای 
بیکاری، تشکیل خانواده های جدید را – حداقل برای 
آنها که در سبک زندگی خودشان مایل به تشکیل 
خانواده سنتی هستند - با مشکل مواجه ساخته است. 
دو؛ هزینه های فزاینده ناشی از کیفیت حکمرانی، در 
کنار تغییرات سبک زندگی، ایفای برخی کارکردهای 
خانواده نظیر فرزندآوری را با مشکل جدی روبه رو 
کرده است. سه؛ کیفیت پایین حکمرانی از جمله 
سیاست های اقتصادی غلط، به دو دسته پدیده دامن 
زده است: اول، نابرابری ساختاری همواره فزاینده و 
دوم، جهش های تورمی منجر به شکل گیری نابرابری 
شدید در ارزش دارایی ها و توان اقتصادی خانواده های 
موجود. جامعه شناسان نشان داده اند که »مقایسه های 
اجتماعی« )مقایسه زندگی مردم عادی با سلبریتی ها، 
مقایسه زندگی خانواده ها  با یکدیگر و...( به شدت از 
میزان رضایت و شادی در زندگی می کاهند. وضعیت 
اقتصادی ایران امروز، هم در قالب نابرابری ساختاری 
و هم در قالب جهش های تورمی، به صورت فزاینده ای 
فاصله ارزش دارایی ها و...  ادامه  صفحه7

نخست وزیر اسرائیل از روسیه چه می خواهد؟

حکمرانی و ناخرسندی خانواده در ایران

نبیالهعشقیثانی
فعالاجتماعی

 گفت وگوی آقایان سیدمصطفی تاج زاده و مهدی نصیری، درباره 
»دولت/ملت« و »امت/امامت«، فرصتی بود تا آقای نصیری روایت 
خویش از امت و امامت را بازنمایی کند. تاج زاده در این گفت وگو 
کوشید تا مبتنی بر نظریات مدرن، دستاوردهای علم سیاست، 
اندیشه های سیاسی جدید، دستاوردهای نظری روشنفکران و 
نواندیشان دینی و تجربه بیش از چهار دهه استقرار جمهوری اسلامی، 
روایت شهروندمدار و معطوف به حقوق شهروندی ارائه دهد؛ روایتی  
که سال هاست منادیان گفتمان اصلاحات عرضه می دارند. اما اهمیت 
روایت نصیری آن است که تصاحبِ سنتِ سیاسیِ شیعی توسط 
شهروندستیزان و رعیت باوران را از نقطه عزیمتِ سنت شیعی، با 
سوالات اساسی مواجه می سازد. نصیری از آنجا که خاستگاهی 
اصولگرا دارد، با قرائتی ضدرعیت مداری از سنت، هرچند کلیت 
الزامات شهروندی را برنتابد، روایت شهروند ستیز اصولگرایانه را با 
چالشی اساسی مواجه می سازد. اینکه نصیریِ اصولگرا، برخلاف 
سنت مرسوم این جریان، به جای ارجاع به آموزه های شیخ فضل ا... 
نوریِ مشروطه ستیز، با اتکا به نظریات نائینی در تنبیه الامه و 
تنزیه المله، قرائتی مشروطه خواهانه از سنت ارائه می دهد، گامی 
مهم در سیاست ورزی اصولگرایانه است. در روایت نصیری هرچند 
همچنان فاصله ای زیاد تا پذیرش مقومات و مقدمات شهروندی دیده 
می شود و صدالبته تا تبدیل شدن به گفتمان هژمون در اصولگرایی، 
موانعی سترگ پیش رو دارد؛ اما از آنجا که اصولگراییِ استثناگرایانه 
و شهروندستیز را با سوالات اساسی مواجه می سازد، می تواند در 
میان مدت، حداقل هژمونیِ گفتمان اصولگرایی استثناگرایانه را به 
چالش بکشاند. می توان انتظار داشت که اصولگرایانِ غیراستثناگرا با 
اتکا به این اندیشه ها و نظریات، بازسازی روزآمدی از خود ارائه دهند. 
تالی روایت انسان محور نصیری، نوید شکل گیری گفتمانی متین و 
مستدل برای دفاع از حقوق شهروندی ایرانیان از نقطه عزیمتِ سنت 
نبوی و علوی است. ناکامی های محتمل گفتمان مسلط، به شرط 
سیاست ورزی هوشمندانه محافظه کاران اصیل، عرصه سیاست ایران 
را مساعد سیاست ورزی اصولگراییِ عادی سازانه خواهد کرد؛ مشروط 
به آنکه  نخبگانِ سیاسی اصولگرای عادی ساز، بتوانند این گفتمان را 
با الزاماتِ زمینه و زمانه، غنی سازی کنند. به عبارتی، ایشان می توانند 
با نگاهی انتقادی به گذشته خویش، روایتی شهروندمدار، حق بنیان 
و منافع ملی محور، از درون ساختار، سامان و سازماندهی کرده و از 
ترجمه اصولگرایی به استثناگرایی ممانعت به عمل آورند. اصولگرایی 
عادی سازانه، نه عبور از اصولگرایی به اصلاح طلبی، که بازسازی 
اصولگرایی بر اساس مقتضیات زمان است. کما اینکه اصلاح طلبی به 
وقت اکنون نیز نمی تواند اصلاح طلبی پیشین باشد و الزامات زمینه 
و زمانه را لحاظ نکند. این بازسازی سیاسی، به رغم موانع بزرگ و سد 
محکم اقتدارگرایی در برابر آن، مسالمت آمیزترین راهبرد برای گذار 
از بحران های کنونی و عبور از استثناگرایی به عادی سازی خواهد 
بود. استمرار سیاست ورزی رادیکال در عرصه های سیاست داخلی و 
خارجی، هزینه های زیادی را بر کشور و ملت تحمیل می کند. آینده 
سیاست بهبودخواهانه و مسالمت آمیز در ایران، به شکل بی سابقه ای، 
منتظر نوع سیاست ورزی اصولگرایان غیراستثناگراست. هژمون شدن 
گفتمان مهدی نصیری در عرصه نظر و سیاست ورزی امثال ناطق نوری 
و علی لاریجانی، در جرگه اصولگرایان، می تواند احاطه عادی سازی 
استثناگرایانه بر منویات اصولگرایی و در نتیجه کشور را تحدید کند.

اصولگرایی علیه استثناگرایی
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آرمان ملــی: بنزیــن؛ مهمتریــن و 
پرمصرف ترین ماده ســوختی در کشور 
است که گاهی از خودکفایی در تولید و 
گاهی از واردات آن سخن گفته می شود،  
اما در هر صورت دولت ها همیشه منت 
پرداخت یارانه سوخت را به گردن مردم 

گذاشته از فشار این یارانه سخنوری ...

آرمان ملی: رئیس مجلس روز پنجشنبه 
با هدف دیدار با مراجع عظام تقلید و علما 
وارد قم شد. محمدباقر قالیباف، براساس 
برنامه زمانبندی، به دیدار حجت الاسلام 
والمسلمین شهرســتانی، نماینده تام 
الاختیار آیت ا... سیستانی رفت و با ایشان 

گفت وگو کرد. او همچنین به ...

 توصیه های مراجع تقلید قم
 خطاب به رئیس مجلس: 

اکنون هیچ بهانه ای برای 
رفع مشکلات وجود ندارد
   آیت ا...صافی گلپایگانی: صحیح نیست

 با بسیاری از کشورها قهر باشیم

گزارش »آرمان ملی« از زمزمه های تایید 
نشده درباره افزایش قیمت بنزین:   
کسی روی این معیشت 
»بنزیـن« نمی ریزد  

     دولت الان در دوراهی سختی قرار دارد 
اما دنبال افزایش قیمت نیست

 گزارش »آرمان ملی«  
 :FATF از نگاه دولت سیزدهم به لوایح

مگر نمي خواستید 
 FATFتصویب 

 به نام شما 
سند بخورد؟ 

   دولت روحاني رفت؛ حالا دست تان باز است 
 تا قفل مبادلات بانكي را باز کنید؛ 

چرا باز نمي کنید؟

رئیس جمهور در سفر به اردبیل اعلام کرد: 

همین صفحه

سخــــن روز

صفحه 11

 یادداشت 2

یادداشت 1

دیدار نفتالی بنت، نخست وزیر رژیم صهیونیستی با 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در مسکو دربرگیرنده 
یک سلسله مسائل مربوط به مسکو و تل آویو است. از آنجایی 
که رژیم صهیونیستی هم در داخل و هم در سطح منطقه 
با یک سلسله ناکامی هایی مواجه شده، لذا به خاطر وجود 
روابط سنتی بین روسیه و اسرائیل طبیعتا در چنین مواردی 

مقامات اسرائیلی به کرملین ...

نخست وزیر اسرائیل از روسیه چه می خواهد؟

نبیالهعشقیثانی
فعالاجتماعی

 گفت وگوی آقایان سیدمصطفی تاج زاده و مهدی 
نصیری، درباره »دولت/ملت« و »امت/امامت«، فرصتی بود 
تا آقای نصیری روایت خویش از امت و امامت را بازنمایی 
کند. تاج زاده در این گفت وگو کوشید تا مبتنی بر نظریات 
مدرن، دستاوردهای علم سیاست، اندیشه های سیاسی 

جدید، دستاوردهای نظری روشنفکران...

وحدت ملی ارزشمندترین و ضروری ترین آرمان هر 
کشور است که مردم برای تحقق آن فداکاری و جانفشانی 
می کنند. وحدت ملی همان اصلی است که رهبران برای 
حفظ کشور، آن را استراتژی اول خود اعلام می کنند و 
تحقق آن را سرلوحه برنامه های خود قرار می دهند و همه 

کشورها به داشتن آن افتخار می کنند. ...

اصولگرایی علیه استثناگرایی
عباسموسایی

فعالسیاسیاصلاحطلب

همین صفحه

همین صفحه

اثر بی اعتمادی بر وحدت ملی 

حسنهانیزاده
تحلیلگرمسائلبینالملل

صفحه   4

بررسي »آرمان ملي« از ادعاي مسئولان اقتصادی دولت مبنی بر عدم استقراض از بانک مرکزی: 

نگویید استقراض نکردید 
   کاهش ذخایر بانک ها نشان می دهد که دولت دست اندازی کرده است و راهی جز خلق پول و تورم باقی نمی ماند

 رونق تجارت
  و گردشگري 
 در استان هاي 
مرزي 
جریانتجارتباحضور
افرادغیرتاجروسوداگر
آسیبنبیند

گفت وگوهای  آرمان ملی                                                
حسن لاسجردی : 

 ایران و ترکیه در مسائل منطقه ای 
صفحه 3رقابت دارند

 امیررضا واعظی آشتیانی:
 سیاسی  بازی؛ 

صفحه 11پاشنه آشیل ورزش  

آسیب شناسی دو مسابقه فوتبال در تهران و ریاض

وقتی برای انجام کاری به فرودگاه مهرآباد رفته بودم و داشتم 
به خانه بازمی گشتم، با تعدادی از چهره های آشنا  مواجه شدم 
که به طور آزار دهنده ای روی چمن ها و صندلی های کنار 
ترمینال فرودگاه پراکنده بودند. راننده خودرو از من سوال 
کرد که آیا این جوانان را می شناسید؟ وقتی با جواب منفی 
من روبه رو شد، سری به  نشانه تأسف و تعجب تکان داد که 
گویی من از بالای برج میلاد به اتوبان همت پرتاب شدم. 
بلافاصله ادامه داد که »اینها بازیکنان تیم پرسپولیس هستند 
که قرار است برای مسابقه به عربستان سعودی پرواز کنند!« 
در این میان به یاد بازی ایران و کره افتادم که همواره چاشنی 
غیرت در بازی هایش به تکنیک، بازی و فنون چربیده، اما از 
امتیاز تماشاگر محروم و علت آن از سوی مسئولان فدراسیون 
فوتبال، کرونا اعلام شد. از نگاه رفتار شناسی ورزشی، صدای 
بلند تماشاچیان به منزله انرژی اتمی برای بازیکنان است. 
در تمام دنیا، حتی پرآوازه ترین تیم های فوتبال، حضور و 
تشویق طرفدارانشان،  امتیاز غیرقابل انکاری است، اما در 
مسابقه ایران با کره، این انرژی به کمک تیم ملی آمد و بهانه 
را برای عدم حضور تماشاچیان فراهم کردند، درحالی که با 
رعایت پروتکل های بهداشتی و کنترل معیار های مربوطه، 
می توانستیم اعضای تیم فوتبال را با روحیه ای بالا و جنگندگی 

خاص به  میدان بفرستیم. 

مجیدابهری
آسیبشناس

یاد                                               د                                               اشت های آرمان ملی                                                
سر مقاله : سیدمصطفی هاشمی طبا

 FATF برجام و 
در خوف و رجا

هدایت ا... آقایی
 سایه روشن های 
سفرهای استانی 

جلال میرزایی 
 بروکسل یا وین

آیا مسأله این است؟
کوروش الماسی

 یک پرسش 
انسانی

صفحه 6

صفحه7

صفحه2

صفحه2

دکتر بهمن آرمان در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

   شرایط کشور سبب مهاجرت مدیران نخبه شده است
   بپذیرید که امروز علم حرف اول را در جهان می زند

صفحه 9

»آرمان ملی« از خودسوزی و درگذشت 
فرزند یک شهید در کهگیلویه و 

بویراحمد گزارش می کند:  

تلخ اما واقعي؛ 
»ابهام هاي 

خودسوزي« 
 برکناری سهل انكاران، 

 مدیرکل بنیاد شهید و معاون او 
برکنار شدند

آرمان ملی: در طول هفته گذشته دو 
هموطن با اقدام به خودکشــی قصد 
داشــتند به زندگی خود پایان دهند 
که مورد توجه رســانه ها قرار گرفت. 
خبرگزاری ایلنا گــزارش داد که روز 
دوشــنبه، یک کارگر شرکت نفت و 
گاز پــارس در شهرســتان کنگان با 
خودکشــی به زندگی خود پایان داد 
و یک روز بعد و در اســتان کهگیلویه  
و بویراحمد زمانی کــه مرد جوانی از 

فرزندان شهدای دفاع مقدس، بعد ...
صفحه 9

صفحه 3

صفحه 11

 انتخاب استانداران مناطق 
ترک نشین چه پیامی دارد؟ 

 سرداران 
در قامت استاندار

فولاد یک - پرسپولیس 3 

طوفان یک نیمه ای 
سرخپوشــــــان

صفحات 6 و7

ادامه  صفحه2

صفحه 2

آیت ا... سید حسن خمینی:

باید مقابل موج 
تخریب ها ایستاد
همهبایدبنشینندوصحبتکنند

 »مديران امنيتی« را 

 به »مديران فن سالار« 

ترجيح    ندهيد 

   عكس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی
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دیدگاه
آسیب شناسی دو مسابقه فوتبال 

در تهران و ریاض
ادامه از صفحه اول/   در این میان عده ای از 
تماشاچیان حرفه ای، کرونا را بهانه ای برای ممانعت 
از حضور بانوان در ورزشگاه قلمداد کردند که صدالبته 
احترام  به  فدراسیون  و  وزارت ورزش  مسئولان 
افکارعمومی باید پاسخگوی سوالات بی جواب مانده آنها 
باشند. اما در مسابقه پرسپولیس ایران با الهلال عربستان 
و با وجود خستگی های روحی و جسمی، بازیکنان تیم 
بعد از چند روز معطلی به ریاض رسیدند. تفاوت شرایط 
آب وهوایی و بالا بودن درجه حرارت به نحو قابل توجهی 
موجب کسالت و خستگی فیزیکی اعضای تیم گردید. 
در این میان حضور حداکثری تماشاگران و قریب به 
حضور ۳۰ هزار نفر در ورزشگاه که توأم با حضور زنان 
بود، جای تعجب دارد که با توجه به خستگی بازیکنان 
پرسپولیس و انرژی و تشویق توأمان تماشاگران، این 
چندمین بار است که در یادداشت هایم به حضور یک یا 
دو مشاور روانشناسی در تیم های ایران که یک ضرورت 
به  حساب می آید، اشاره کرده ام. انجام آزمون های 
گوناگون روانشناختی و شناسایی نقاط ضعف بازیکنان 
و سپس روحیه پروری و ارتقای روحیه آنها می تواند 
نقش مهمی داشته باشد و تقویت روحی بازیکنان را 
تضمین نماید. در شرایط انزوای سیاسی ایران، توسط 
تحریم کنندگان کاخ سفید، هیچ حرکتی به اندازه ارتقای 
جایگاه ورزشی نمی تواند موجب ایجاد امواج مثبت 
نسبت به جایگاه جهانی و منطقه ای ما گردد، کما اینکه 
شاهد بودیم پیروزی ملی پوشان کشتی آزاد و فرنگی چه 
موج شادی در ایران و چه ابعاد جهانی داشت. برد تاریخی 
کشتی گیران پهلوان ما، جهان را وادار به تجدید نظر در 
مورد ایران و ایرانی کرد که این حرکت نیز می شد در 

مورد فوتبال باشگاهی در آسیا مصداق داشته باشد.

  حل مشکلات بدون مردم 
سخت و پرهزینه است

رئیس قوه قضائیه مشارکت مردم در 
مسائل گوناگون حکومتی را ضروری 
و مؤثر دانست و بر این نکته تاکید کرد 
که دستگاه قضا به هر میزان که می تواند 
باید از ظرفیت های مردمی استفاده کند. 
حجت الاسلام والمسلمــین محـــسنی 
اژه ای گفت: بسیاری از مشکلات بدون 
کمک مردم و استفاده از ظرفیت های 
مردمی غیرممکن یا سخت و پرهزینه 
خواهد بود. رئیس دستگاه قضا با اشاره 
به فواید دموکراسی اظهار داشت: یکی 
از فواید دموکراسی این است که وقتی 
گزینه ای با مشارکت و نظر اکثریت مردم 
انتخاب شد، معمولاً به صواب نزدیک تر 
و خطای آن کمتر خواهد بود. وی با 
بیان اینکه دستگاه قضا با اجرای طرح 
تقدیر از نقدهای برتر درباره قوه قضائیه 
قصد انجام کار تبلیغاتی ندارد، گفت: ما 
با انجام این کار می خواهیم به صورت 
واقعی به نظام قضایی کشور کمک و 
روند راهگشایی برای امور ایجاد کنیم. 
رئیس دستگاه قضا همچنین بر این نکته 
تاکید کرد که در کنار نقد، باید پیشنهاد 
و راهکار هم وجود داشته باشد تا روند 

اصلاحی کامل شود.

 کمترین سهم همکاری اقتصادی
 با همسایگان 

 شکستن
 شاخ غول گرانی 

یک عضو کمیسیـــون امنیت ملی 
مجلـــس در رابطه با اعزام ۳۵ رایزن 
بازرگانی برای فعال شدن دیپلماسی 
اقتصادی گفت: یکی از کارکردهای 
هر حکومتی در عصر جدید ارتباط با 
کشورهــای دیگر به منظور استفاده 
از ظرفیت ها و تجارب یکدیگر است. 
شهریار حیدری اظهار داشت: کشورهای 
بالایی  بسیار  ظرفیت های  همسایه 
درحوزه روابط دیپلماتیک اقتصادی 
دارند که بهره مندی از این ظرفیت ها، 
بسیـــار بـــرای جمهوری اســـلامی 
راهگشاست. ایران جزو کشورهای برتر 
دنیا از لحاظ داشتن تعداد همسایگان 
است که این امــــر هم ظرفیت بسیار 
خوبی است و هم می تواند، یک تهدید 
محسوب شود. وی بیان کرد: حدود 
بیست سال پیش ایران می توانست 
بیشترین ظرفیت را در عراق داشته 
باشد اما آنقدر ضعف کارکردی در روابط 
دیپلماتیک اقتصادی و اتاق بازرگانی 
ایران بود که امروز ما کمترین سهم را 
در کشورهای همسایه داریم. امیدوارم 
با رویکرد جدید بتوانیم، روابط مان را با 
کشورهای دنیا تقویت کنیم. با تقویت 
و  سیاسی  روابط  اقتصادی،  روابط 

فرهنگی نیز تقویت می شود.

خطیب جمعه تهران اظهار داشت:  
فضای اداری کشور نیازمند یک تحول 
است و همچنان که رهبری گفتند در 
کارآمد سازی و مهربان سازی باید تحول 
ایجاد شود. حجت الاسلام حاج علی 
اکبری رویکرد عدالت خواهی و فساد 
ستیزی در دولت، مجلس و قوه قضائیه 
را فرصتی طلایی دانست و گفت: این 
مساله یکی از اصلی ترین فلسفه ها و 
آرمان های انقلاب اسلامی است. این 
نوید بخش است و بخش های مختلف 
از این مساله استقبال کنند تا عیبی که 
در جامعه ما است در بحث عدالت رفع 
کنند. یا در بحث فساد، برای منشاء 
فساد در قوه مجریه تدبیر کنند و از 
قوانین ضعیف که موجب شکل گیری 
زنجیره فساد می شود از مجلس توقع 
داریم این قوانین را اصلاح کنند. وی 
بیان کرد:  از مجلس تا دولت توقع است 
این مراقبت ها صورت گیرد. حاج علی 
اکبری بر لزوم وحدت قوا تاکید کرد 
و گفت: این وحدت و تلاش باید ادامه 
یابد تا شاخ غول گرانی که عربده کشان 
وسط زندگی مردم است از بین برده 

. شود

سـرمقــاله

مسائلی مثل برجام و FATF به طرف  های مقابل هم بستگی دارد و 
به نظر می آید که آنها شرایط شان را پشت سر هم سخت تر می کنند. 
یعنی هر چقدر که در گذشته شرایط بهتر بود به نظر می رسد که در 
شرایط جدید مباحث دیگری مطرح می کنند. هر چند که در داخل 
نیز اراده خاصی برای تعیین تکلیف برجام و FATF نیست. یعنی 
بین اینکه این مسائل حل شود و اینکه شأن ها پایین نیاید و عدولی 
از حرف  های گفته شده در گذشته نشود باعث شده تا اکنون نوعی 
سرگردانی در این دو مساله به وجود آید. ضمن اینکه به نظر نمی  آید 
که طرف های غربی نیز برای برجام چندان شایق باشند و احتمالا یک 
پیش شرط  های ضمنی در نظر دارند که ایران باید ابتدا آنها را بپذیرد 
تا وارد مذاکرات شود. البته اخیرا نیز بحثی بود که ایران تضمینی 
از دولت بایدن خواسته بود که آمریکا از توافق خارج  نشود یا وزیر 
خارجه کشورمان گفته بود آمریکا پیش از آغاز مذاکرات 1۰ میلیارد 
دلار از دارایی های ایران را آزاد کند تا ایران با اعتماد بیشتر به پای میز 
مذاکره بیاید که آنها قبول نکردند. به نظر می آید که به نوعی خوف و 
رجا در این مساله وجود دارد و هنوز نتوانستند به تصمیمی که چگونه 
وارد قضیه شوند، برسند. طرف های مقابل نیز در حال سخت تر کردن 
موضع خود هستند و طبیعتا رسیدن به توافق خیلی سخت به نظر 
می رسد. از طرفی اینکه گفته می شود باید عزمی از سوی دولت برای 
این مساله باشد؛ باید اذعان داشت که یک زمانی شرایط را مطلوب 
می بینیم و آن زمان است که عزم خود را جزم می کند اما وقتی 
وضعیت به نحوی است که چندان مساعد نیست، به طور خودکار 
عزمی هم برای تغییر این وضعیت پدید نمی آید. به رغم برخی 
حرف ها و وعده ها، غربی ها به ایران روی خوشی نشان نخواهند داد. 
البته هرچه ایران هم نرمش نشان دهد زیاده خواهی آنها بیشتر 
خواهد شد و شرایط را سخت تر می کنند. گرچه برخی اوقات نیز 
موقعیتی پیش می آید که می توانیم برای رسیدن به امتیازات بهتر به 
توافق برسیم اما راضی نمی شویم،  بعد می بینیم که شرایط از گذشته 
بدتر شده است. شرایط فعلی برجام به نظر چنین حالتی پیدا کرده 
است. از طرف دیگر مساله FATF امری گریز ناپذیر است و هرچه 
زودتر باید تعیین تکلیف کنیم، چراکه حتی وقتی تحریم ها هم 
برداشته شود، وقتی بانک ها نتوانند مطابق خواستشان عمل کنند، 
مسلما کار نخواهند کرد و جذابیتی برایشان نخواهند داشت. البته 
اگر تحریم ها برداشته شود و لوایح FATF نیز مورد پذیرش و تصویب 
ایران قرار گیرد، مدتی طول خواهد کشید که بتوانیم روابط بانکی 
خودمان را نرمال کنیم اما این از اهمیت موضوع و تصویب این لوایح 

و تعیین تکلیف برجام چیزی کم نمی کند.

برجام و FATF در خوف و رجا

   راهکار تامین اعتبار 
شبکه آبیاری خداآفرین

رئیس جمهور گفت: اعتبارات لازم برای تکمیل پروژه 
شبکه آبیاری و زه کشی خدا آفرین از طریق فروش اموال 
مازاد دولت و بودجه سال های آتی تامین شود. آیت ا... 
سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز در ادامه سفر خود به 
استان اردبیل، از پروژه شبکه آبیاری و زه کشی خدا 
آفرین در مغان بازدید کرد. رئیس جمهور پس از دریافت 
گزارش از مسئولان پروژه، استاندار و نمایندگان استان 
با اشاره به لزوم تکمیل سریعتر این پروژه، اظهار کرد: اگر 
در تکمیل این پروژه تاخیر شود، این تاسیسات از بین 
می رود. رئیسی تصریح کرد: فروش اموال مازاد دولت 
در استان و بودجه1۴۰1 و 1۴۰۲، باید اعتبارات پروژه 

تامین شده تا هرچه سریعتر این پروژه  تکمیل شود.

هدف، کاهش کیفری زندان هاست
رئیس سازمان زندان ها با اشاره به فرآیند تحول در 
دوره جدید قوه قضائیه گفت: حضور موثر و فزاینده 
قضات در زندان ها می تواند عامل مهمی در روند کاهش 
جمعیت کیفری و مددجویان ساکن در این مراکز باشد. 
حاج محمدی گفت: بنابراین معتقدم تعامل دوسویه 
زندان با مراجع قضایی و قضات باید بیش از گذشته 
افزایش یابد تا فرآیند اصلاح مجرمان با انجام برنامه های 
فرهنگی و ارتقای برنامه های اشتغال زایی، جدی تر دنبال 
شود. وی درخصوص زندانیان که به مواد مخدر اعتیاد 
دارند، بیان کرد: روند اصلاحی ما نسبت به این دسته از 
مددجویان باید اینگونه باشد که در آنان ایجاد روحیه و 
انگیزه کنیم تا لااقل با ترغیب به زندگی، در زندان دست 
از مواد مخدر بکشند. باید آنان را تشویق کرد چرا که 
رهایی آنان از دام اعتیاد نه فقط به صلاح خودشان است 

بلکه به اصلاح خانواده و جامعه می انجامد.. 

مشکل تامین گاز زمستان 
یک عضو کمیسیون انرژی مجلس، تاکید کرد: در 
تامین گاز زمستان نگرانی وجود دارد، اما امیدواریم 
که با تدابیر مختلف اتخاذ شده ازجمله واردات از 
ترکمنستان، از مشکل عبور کنیم. مالک شریعتی نیاسر 
نماینده در صفحه شخصی خود در توئیتر، نوشت: از 
تامین گاز زمستان نگرانی هست، اما امیدواریم که با 
تدابیر مختلف ازجمله واردات از ترکمنستان، از مشکل 
عبور کنیم. شورای عالی انرژی جایگاهی مهم، اما فعلا 
ناکارآمد است؛ چون دبیرخانه اش در سازمان برنامه 
است. اگر دبیرش در جایگاه معاون رییس جمهور 

بنشیند، سیاستگذاری انرژی یکپارچه می شود.

پنهان کاری اموال مسئولان 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار داشت: یکی 
از لوازم مسئولیت این است که فرد در معرض دید و 
قضاوت افراد قرار می گیرد و جامعه نسبت به او حساس 
می شود. در همه دنیا هم این گونه است  که اگر کشف 
شود کسی که اکنون مسئول است، ده سال قبل مالیات 
نداده است، چه ماجراهایی رخ می دهد. غلامرضا 
ظریفیان گفت:  جامعه ما هم از مسئولیت های بدون 
نظارت آسیب دیده است زیرا بخشی از مسئولیت ها 
با رانت و سوء استفاده به دست آمده است. من معتقدم 
ضرر پنهان کاری اموال مسئولان حتی اگر با توجیه 
دفاع از حقوق شخصی باشد ضرر بیشتری از آشکار 
شدن آنها دارد. وی افزود: جامعه نسبت به مسئولان 
بی اعتماد شده اند و اگر مسئولی ثروتش را از راه درست 
به دست آورده باشد هم به او بدبین هستند بنابراین 

اعتماد سازی در این زمینه یک نیاز ضروری است.

میزان افزایش حقوق و دستمزدها 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با رد 
کردن افزایش 1۰ درصدی حقوق و دستمزدها گفت: 
در حال حاضر هر گونه اظهار نظر در این خصوص 
غیرکارشناسی است. حمیدرضا حاجی بابایی با اشاره 
به اینکه نظام حقوق و دستمزد کشور از ریل عدالت و 
عقلانیت خارج شده است، اظهار کرد: چند روز پیش 
سید مسعود میرکاظمی از افزایش 1۰ درصدی حقوق 
و دستمزدها گفتند، اما حقیقت این است که از الان 
هرگونه اظهارنظر در خصوص میزان افزایش دستمزدها 
غیرکارشناسی است. وی با بیان اینکه مجلس و دولت 
هماهنگی های لازم برای تعیین میزان افزایش حقوق 
و دستمزدها را انجام خواهند داد، اضافه کرد:  اسفند 
بر اساس ارکان و مولفه  های تصویبی بودجه 1۴۰1 
همچنین لایحه دولت و امکانات، شرایط، تورم و سایر 
شاخص  های کشور پیرامون افزایش حقوق و دستمزد 

تصمیم  گیری می  شود.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور در ششمین 
سفر استانی خود به استان اردبیل سفر کرد و 
در این سفر با فعالان حوزه صادرات و عشایر 
دشت مغان دیدار و از شرکت کشت و صنعت 
و دامپروری مغان، پروژه راه آهن اردبیل 
بازدید کرد. رئیس جمهور با بیان اینکه 
نباید اجازه داد جریان تجارت با حضور افراد 
غیرتاجر و سوداگر آسیب ببیند، اظهار کرد: 
صادرات دارو در آنچه که توانمندی بالایی 
در آن پیدا کرده ایم باید به توسعه آن اقدام 
کنیم؛ البته در هر محصولی از کشاورزی 
تا دارو ابتدا باید نیاز کشور در نظر گرفته 
شود و بعد از آن به سمت صادرات حرکت 
کنیم. اهم اظهارات سید ابراهیم رئیسی از 

این قرار است:
برگزاری جلسه در روز صادرات پیام 
حمایت از صادرات و فعالان اقتصادی 
دارد و این امر نمادین نیست و باید آثاری 
داشته باشد و فعالان اقتصادی آن آثار را 
احساس کنند. اگر عمری باقی بود در سال 
آینده مشخص می شود که چه گام هایی 
برداشته شده است. سهم ما در صادرات و 
اقتصاد منطقه و جهان به عنوان کشوری 
دارای ظرفیت، تولیدات متنوع و بازار وسیع 
این چیزی که الان وجود دارد، نیست. در 
وزارت خارجه این امر باید به جد پیگیری 
شود و در مجموعه فعالان اقتصادی هم 
باید همکاری ها بیشتر شود. حضور ایران 
در معاهده شانگهای هم در این زمینه 

تاثیرگذار خواهد بود.
مقررات باید کاملا ثابت و پایدار باشند، 
به طوری که فعالان اقتصادی احساس 
کنند این مقررات پشتیبان وی است و برای 
او آینده قابل پیش بینی باشد تا هم برای 
تولیدکنندگان و هم تجار و مصرف کننده 
یک ثبات و آرامشی ایجاد شود. باید 
ارتباطات اقتصادی با کشورهای همسایه، 
منطقه و جهان را بیشتر کنیم و اقدام به 

موقع فعالان اقتصادی بازار را بهتر خواهد 
کرد و کیفیت کالاها بالاتر می رود. ما باید با 
خام فروشی مقابله کنیم و صنایع تولیدی را 
ارتقا دهیم. ما با خام فروشی فاصله گرفتیم 
و این امر هدف کار کشور نیست. فعال شدن 
صنایع تبدیلی و پایین دستی پتروشیمی 

می تواند ما را از خام فروشی دورتر کند.
  باید به دلایل عدیده از خام فروشی 
فاصله بگیریم که به نفع کشور نیست 
بلکه به ضرر آن است. همچنین باید در 
توسعه حمل ونقل تسهیلات را ایجاد کنیم 
تا صادرات بهبود یابد. زیرساخت های 
حمل ونقل حتماً باید تکمیل شود، در 
کنار این امور ارز صادراتی هم باید بازگردد 
اما اینکه صادرکننده در این زمینه متهم 
شود را تلقی درستی نمی دانم. باید با 
آنان صحبت شود تا ببینیم مشکلاتشان 
کجاست اما پیگیری هم باید وجود داشته 
باشد ولی نه اینکه سبب شود به سهولت این 
صادرکنندگان متهم تلقی شوند بلکه باید 
ببینیم مشکل چیست تا آن را حل کنیم. 
آن کسانی که پایبند به مقررات نباشد البته 

حساب شان جداست.
  بــــایـــد حتمـــاً در صــــادرات 
دستورالعمل هایــی که مانع ایجاد می کند 
مورد بازنگری قرار گیرد. توسعه صادرات 
غیرنفتی حتماً به نفع کشور است. همچنین 
باید بگوییم ما به تجارت اعتماد داریم اما 
خود تاجران هم اجازه ندهند که این حرفه 
با صدور کارت بازرگانی به دست کسانی که 
هیچ نسبتی با تجارت و بازرگانی ندارند، 
دچار آسیب شود. نباید اجازه داد جریان 
تجارت با حضور افراد غیرتاجر و سوداگر 
آسیب ببیند، اظهار کرد: صادرات دارو 
در آنچه که توانمندی بالایی در آن پیدا 
کرده ایم باید به توسعه آن اقدام کنیم؛ البته 
در هر محصولی از کشاورزی تا دارو ابتدا باید 
نیاز کشور در نظر گرفته شود و بعد از آن به 

سمت صادرات حرکت کنیم. باید سازوکارها 
و بخش های مختلف مرتبط با صادرات 
فعال شوند، گفت: در مورد تشکیل وزارت 
صادرات پیشنهاداتی در این جلسه مطرح 
شد اما نباید گرفتار صادرات و تغییرات 
ساختاری شویم که وقت ما را می گیرد، بلکه 
باید دنبال اصلاح امور برویم که امر صادرات 
و اقتصاد به طور کلی فعال شود و پیش رود.

  باید به استان اردبیل توجه شود و 
صنایع تبدیلی و چرخه ارزش افزوده را 
دنبال کرد که اینها از برنامه های دولت است. 
عذرخواهی می کنم از مردم اردبیل که 
امکان دیدار  آنها در تجمعات شهری نیست 
فقط با برخی نمایندگان مردم استان نشست 
داریم و با توجه به کرونا، امکان تجمع وجود 
ندارد. در فرصت دیگری ان شاءا... خدمت 
مردم استان برسیم. رئیسی افزود: اردبیل 
قطب کشاورزی است و ظرفیت های آب، 
خاک حاصلخیز و هوای مناسب دارد و 
می توان در سال سه تا چهار بار محصول 
برداشت کرد. باید به این استان توجه شود 
و صنایع تبدیلی و چرخه ارزش افزوده را 
دنبال کرد که اینها از برنامه های دولت 

است.
   با استفاده از نظرات استاندار، نماینده 
ولی فقیه در استان و سایر مقامات استانی و 
کارشناسان داخل و خارج استان برای مدت 
کوتاه و میان مدت برنامه داریم تا وضعیت 
کشاورزی را متحول کند و صنایع تبدیلی را 
رشد دهد و گردشگری را رونق دهد. دولت 
خود را موظف می داند با حداکثر توان از 
رونق فعالیت ها و افزایش میزان اشتغال 
در این مجموعه حمایت کند. هیچ دلیلی 
برای ایجاد توقف و کُندی در فعالیت های 
شرکت کشت و صنعت مغان وجود ندارد 
و دولت از ارتقا و پیشرفت این مجموعه 
حمایت می کند. شرکت کشت و صنعت 
مغان باید بخشی از ظرفیت ها و درآمدهای 

خود را برای انجام مسئولیت های اجتماعی 
در قبال استان و بهبود وضعیت مردم منطقه 
استفاده کند. دشت مغان دارای نعمت هایی 
از جمله آب  و  زمین حاصلخیز است و مردان 
و زنان این منطقه با اراده خودشان و با 
دستان پینه بسته در زمین های کشاورزی 
تولید می کنند. مردم مشکلاتی دارند، 
یکی از مشکلات، اراضی است که باید به 
افراد صاحب حق برسد که بخشی از کار 
انجام شده و بخشی باید انجام شود. مشکل 
دیگر، آب است که من از پروژه آبرسانی 
بازدید داشتم. بخش های مختلف این 
پروژه با پیشرفت ۷۶ و 9۰ درصد همراه 
بوده و در مجموع اگر یک همتی از سوی 
استاندار، وزارت نیرو و مسئولان منطقه 
انجام شود، آب بزودی وضعیت منطقه 
را متحول می کند که این کار هم انجام 
شدنی است. نامه های شخصی را بدهید، 
پیگیری انجام شده و نتیجه به شما اعلام 
می شود. انتظار مردم استان اردبیل برای 
افتتاح راه آهن طولانی شده است و این 
پروژه که یکی از زیرساخت های استان 
محسوب می شود، باید با جدیت تکمیل 
گردد. امیدوارم تا یکسال آینده سوت قطار 
در ایستگاه راه آهن اردبیل به صدا دربیاید، 
هرچند مدیران پروژه، وعده نزدیک تری 
داده اند. ارتباط با مردم و اطلاع پیدا کردن 
از دیدگاه ها و خواسته های آنان برای من و 
همکارانم غنیمت است و امیدواریم ان شاءا... 
بتوانیم خواسته های مردم را دنبال و اجرا 
کنیم. در این سفر و سفرهای دیگر با افتتاح 
و کلنگ زنی به معنای آغاز یک پروژه مواجه 
نیستیم. ما با پروژه های نیمه تمام بسیاری 
مواجه هستیم که مردم را به ستوه آورده 
است. در هر منطقه ای که می رویم می بینیم 
پروژه های نیمه تمام مردم را عصبانی کرده 
و امیدواریم بتوانیم در این سفرها برخی از 

انتظارات مردم را برآورده کنیم.
آیت ا... سید حسن خمینی:

باید مقابل موج تخریب ها ایستاد 
  همه باید بنشینند و صحبت کنند

  وحدت عطای آبرو می خواهد که آدم در مقابل ملامت ها و تعصبات بیجا بایستد
آرمان ملی: یادگار امام با تأکید بر اینکه تلاش برای 
وحدت بعضا نیازمند عطای آبروست، اظهار داشت: باید 
اذعان کرد مسیر وحدت اسلامی که مورد بیان امام 
بود توسط رهبر معظم انقلاب به طور بسیار پررنگ، 
درخشان و ارزشمند تعقیب شده است و جمهوری 
اسلامی یک لحظه در دفاع از وحدت اسلامی دچار تزلزل 
نشده و گرچه هزینه آن را هم داده، اما همواره با عزم 
راسخ در این مسأله گام برداشته است. آیت ا...سیدحسن 
خمینی در دیدار با مهمانان سی و پنجمین کنفرانس 
وحدت اسلامی با بیان اینکه نسل ها در ایران و غیر ایران 
وامدار روح بلند امام خمینی)س( است، گفت: کنفرانس 
وحدت به نام امام بزرگوار ما گره خورده است. در آغاز 
مبارزات در دوره رضا شاه که همه مشکلات با هم پدیده 
آمده بود عمامه از سر اهل علم بر می داشتند، چادر از سر 
زنان می کشیدند، مجالس وعظ و ذکر و یاد خدا را تعطیل 
کرده بودند و به حساب خودشان تجدد را از مسیر منع 
دینداری پی می گرفتند، امام یک نامه ای دارند در 
کتابخانه وزیری یزد جزو اولین اسنادی است که از 
ایشان باقی مانده است. وی افزود: این نامه با یک آیه 
شروع می شود که همین آیه تا آخر با امام می ماند؛ وقتی 
درس تعطیل می شد و ایشان می خواست اخلاق بگوید 
همین یک آیه را می خواندند، اگر کسی به ملاقات ایشان 
می رفت، باز همین آیه را می خواندند و… . آیه این است 

که )من یک موعظه بیشتر ندارم و آن اینکه برای خدا 
بلند شوید؛ دو نفره یا تنهایی(. یادگار امام بیان کرد: اگر 
از من بپرسند امام را در یکی از ابعاد شخصیتی تعریف 
کن، فقیهی خبره و اصولی ای بسیار زبردست است. امام 
همه اینها هست اما عارف است و دنیا را از چشم یک 
عارف نگاه می کند. »همه هرچه هستند از آن کمترند 
که با هستی اش نام هستی برند«. همه جهان در عداد او 
چیزی نیست و این روح دیانت و تدینّ است. وی عنوان 
کرد: این عرفان در خیلی ها بود؛ اما عرفان امام در کجا 
صداقت خود را نشان داد؟ »شجاعت«! چون شجاعت به 
معنای ندیدن خود و از خود عبور کردن است. اگر عارفی 
شجاع نیست، دروغ می گوید. یادگار امام گفت: گاهی 
اوقات از جان باید گذشت، گاهی از آبرو باید گذشت، 
گاهی باید فرزند داد. بعضی وقت ها جان دادن راحت 
است اما آخرین چیزی که  از قلوب صادقین خارج 
می شود، آبرو است؛ باید مقابل موج تخریب ها ایستاد. 
یعنی کسی که توانست وجهه ذوالجلال را ببیند باید 
بتواند سینه سپر کند و ملاکش شجاعت است؛ شجاعت 
از جان، مال و آبرو. اینکه امام آخر عمر می فرمودند من 
اگر آبرویی دارم می خواهم بگذارم هم نکته ای در همین 
راستاست. یعنی حتی اگر جایی لازم شد باید آبرویت را 
هم برای اسلام هزینه کنی و آبرو هم مال خودت نیست. 
سیدحسن خمینی اظهار کرد: وحدت هم بعضا عطای 

آبرو می خواهد که آدم در مقابل ملامت ها، شماتت ها، 
تعصبات بی جا و کوردلی ها بایستد؛ همان آفت هایی 
که امروز آبروی پیامبر)ص( و اسلام را می برد. وی 
ابراز داشت: باید اذعان کرد مسیر وحدت اسلامی که 
مورد بیان امام بود توسط رهبر معظم انقلاب به طور 
بسیار پررنگ، درخشان و ارزشمند تعقیب شده است و 
جمهوری اسلامی یک لحظه در دفاع از وحدت اسلامی 
دچار تزلزل نشده و گرچه هزینه آن را هم داده اما همواره 
با عزم راسخ در این مسأله گام برداشته است. تولیت مقد 
مطهر امام خمینی)ره( مطرح کرد: اگر یک اویس قرنی 
با پیامبر)ص( بود، جهان اسلام بسیار اویس قرنی ها با 
انقلاب داشت. »می توان رفت به یک چشم پریدن تا 
مصر/ بوی پیراهن اگر قافله سالار شود«. چه بسیار بوی 
پیراهن ها که در فلسطین، مصر، افغانستان، سوریه، 
لبنان، یمن، بحرین و کشورهای آسیای میانه و حتی 
تا قلب آمریکا به خاطر آن انسان هایی زیر شکنجه جان 
دادند و ایستادند و مقاومت کردند و در روح آنها تحول 
پدید آمد؛ کسانی که امام را ندیده بودند اما آن روح 
مسیحایی توانسته بود از میان جمادات نفسانیه عبور 
کند و به آنها برسد. ما، که نزدیک امام بودیم آن انقلاب 
درونمان پدیدار نشد، اما در آن فرد ساکن افغانستان، 
پاکستان یا عراق رخ داد. وی در پایان ابراز امیدواری کرد 

که ان شاءا... این عزت سال های سال ادامه پیدا کند.

سیدمصطفی هاشمی طبا
تحلیلگر مسائل سیاسی

یـــادداشت

سفرهای منطقه ای در همه جای دنیا مرسوم است. معمولا برای 
اینکه مقامات و مسئولان با مشکلات مناطق از زوایای مختلف آشنا 
بشوند و راهکارهایی ارائه کنند، صورت می گیرد. ولی این سفرها 
با برنامه و حساب شده انجام می شود. )صرف نظر از سفرهای 
تبلیغاتی در ایام انتخابات( به طور کلی سفرها هدفمند و براساس 
نیازها و ضرورت های مدیریتی باید صورت گیرد. متاسفانه این دو 
مسأله با هم مخلوط شده اند. از دوره دولت های نهم و دهم، زمان 
ریاست جمهوری احمدی نژاد، صرفا به استانی سفر شود و چند 
ساعتی در آن استان بمانند، دیدار تشریفاتی و سخنرانی و مصاحبه 
انجام بدهند و برگردند. در صورتی که مسافرت ممکن است که 
مثبت باشد اما این همه انرژی و هزینه ای که صرف می شود. در 
یک سفر ده ها نفر همراه می آیند )وزرا، همراهان وزراء، مدیران 
میانی و...( هزینه بلیت هواپیما، اسکان و سایر موارد هزینه های 
زیادی را بر روی دست دولت می گذارد. اگر این سفرها بازخورد 
مثبت، خوب و مفیدی نداشته باشد، این موارد پایه ضرر می شوند 
و آشفتگی مالی بیشتر ایجاد می کند.  فکر می کنم در دوره آقای 
احمدی نژاد )مخصوصا در چهار سال اول( بسیاری از این سفرها 
انجام شد این رفت و آمدها، عایدات چندانی برای مناطق نداشت. 
این نوع سفرها برای پر کردن خلأ مطالباتی است که مردم از 
دولت دارند؛ قول ها و وعده هایی که داده شده است، به هر حال 
در اوج انتخابات خیلی محکم ارقام و اعداد ارائه داده شد در مورد 
یارانه ها، مسکن و خیلی از مسائل دیگر، با رفتن و در یک منطقه 
صحبت کردن به دنبال این هستند که جو روانی قضیه را پایین 
بیاورند و از شدتی که مردم انتظار دارند بکاهند. فکر نمی کنم تا 
پایه های مدیریتی و اقتصادی کشور درست بشود، فایده ای داشته 
باشد. امروز می بینیم کشور با کمبود بودجه، ارز و درآمدهای 
سالم روبه رو است در حالی که در این سفرها قول و وعده هزینه 
داده می شود، این هزینه ها از کجا باید تامین شود؟ اگر از جایی 
لازم است که مدیریت شود باید بنشینند، مدیریت کنند، جداول 
و توزیع بودجه باید مشخص شود )البته در شرایطی موانعی است 
که حتما باید در منطقه حضور پیدا کرد(. اما همه این سفرها نباید 
مانند ایام تبلیغات انتخاباتی باشد و نباید گذاشت به این سمت 
پیش برود. اگر اینطور شود سفرها بیشتر حالت شکلی، صوری و 
بدون محتوا پیدا می کند. قطعا بعد از مدتی خودشان هم خواهند 
دید که مردم منتظر نتایج سفرها خواهند بود و آنها دستشان خالی 
از پاسخ دادن و تحقق وعده هاست. غیر از اوقات مدیران که باید 
صرف حضور در این سفرها بشود خود هزینه های مالی این سفرها 
کم نیست. به نظر می رسد که مهم ترین برنامه ای که در دستور 
کار دولت سیزدهم است، تدوین برنامه هفتم است. قطعا در هر 
سفری فهرست بلند بالای از نیازهای هر منطقه گفته می شود اما 
برنامه ها اصولا این گونه نیست که مناطق، شهرستان ها و بخش ها 
را در نظر بگیرند. برنامه شامل کلیات،کلان بودجه، چشم اندازها 
و راهبردها و راهکارهایی که باید ذکر شود در برنامه ها گنجانده 
می شود. نباید انتظار داشت که در این سفرها بخواهد برنامه هفتم 
رقم بخورد و یا اساس آن در این سفرها ریخته شود. پایه های برنامه 
از کلان اقتصاد تدوین می شود و جزئیات و ریزه کاری ها بعدا مطرح 
می شود. اما وقتی که هنوز سمت و سوی کلان اقتصاد ما مشخص 
نیست که آیا با وضعیت تحریم ها یا بدون تحریم ها پیش برود وقتی 
اینها معلوم نیست اینکه در یک روستایی اقداماتی صورت بگیرد به 

نظر دمیدن سرنا از سر گشاد آن است.

سایه روشن های سفرهای استانی 

رئیس جمهور در سفر به اردبیل اعلام کرد: 

رونق تجارت و گردشگری در استان های مرزی  
    جریان تجارت با حضور افراد غیرتاجر و سوداگر آسیب نبیند

هدایت ا... آقایی
فعال سیاسی اصلاح طلب

با  پنجشنبه  روز  مجلس  رئیس  ملی:  آرمان 
هدف دیدار با مراجع عظام تقلید و علما وارد قم شد. 
محمدباقر قالیباف، براساس برنامه زمانبندی، به دیدار 
حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی، نماینده تام 
الاختیار آیت ا... سیستانی رفت و با ایشان گفت وگو 
کرد. او همچنین به دیدار حضرت آیات جوادی آملی، 
نوری همدانی و علوی گرگانی و سبحانی رفت و پیرامون 

مسائل ایران و منطقه با آنها گفت وگو کرد.
* نگران وضعیت اقتصادی 

آیت ا... جوادی آملی در دیدار محمدباقر قالیباف، با 
اشاره به ایام ولادت حضرت رسول اکرم)ص( و تبریک 
این ایام در سخنانی با اشاره به لزوم هماهنگی میان قوای 
سه گانه کشور خاطرنشان کردند: اکنون این هماهنگی 
میان قوای سه گانه کشور وجود دارد و لذا هیچ بهانه ای 
برای عدم رفع مشکلات کشور وجود ندارد.آیت ا...جوادی 
آملی اظهار داشتند: مجلس وقتی مجلس حکومت 
اسلامی است که مانند حضرت امیر که خود قانونگذار 
بود اما در بازار حضور پیدا می کرد، مجلس باید به بازار 
و اقتصاد کشور نظارت کامل داشته باشد؛ حضرت امیر 
خود قانونگذار بود اما با این حال خود با تازیانه ای در 
دست در بازار می گشت و بر اجرای قانون نظارت می کرد، 
نه اینکه بزند بلکه قدرت خود و عاقبت تخلف از قانون 
را گوشزد می کرد. مرجع تقلید شیعیان تاکید داشتند: 
چون همه قوا اعضای یک حقیقتند هیچ قوه ای نمی تواند 
بگویند فلان مشکل یا مساله کشور به من مربوط نیست. 
بلکه باید به سهم خود در حل مشکل ورود پیدا کند و 
به قوای دیگر یاری برساند. آیت ا... صافی گلپایگانی نیز 

در دیدار رئیس مجلس تاکید کردند: بنده بسیار نگران 
وضعیت اقتصادی و مشکلات مردم هستم. مردم نجیب 
و شریف کشور ما مستحقّ این وضعیت نیستند. این 
مرجع تقلید شیعیان از توصیه های خود با اشاره به گرانی 
سرسام آور و مشکلات زیادی که برای مردم پیش آمده 
است، گفتند: گرانی برای مردم طاقت فرسا شده و تحمل 
آن برای مردم عزیزمان بسیار سخت و مشکل شده است. 
ایشان تاکید کردند: بنده بسیار نگران وضعیت اقتصادی 
و مشکلات مردم هستم. مردم نجیب و شریف کشور ما 
مستحقّ این وضعیت نیستند. آیت ا... صافی گلپایگانی 
در قسمت دیگری از بیانات خود تصریح کردند: توصیه 
حقیر این است که باید با تمام کشورهای دنیا با عزّت و 
اقتدار رابطه داشته باشیم. اینکه با بسیاری از کشورها 
قهر باشیم صحیح نیست و به ضرر مردم عزیزمان است. 
شما باید با عقلانیت و تعامل سازنده، حقوق ملت را 
احقاق کنید. امروز یکی از راه های اصلاح امور این است 
که با حفظ منافع کشور و با عزّت، با جهان در ارتباط 

باشیم که خیلی از مشکلات برطرف خواهد شد. 
*به درد دل مردم گوش دهید

هم با اشاره به وضعیت کشور، گفت: در حال حاضر 
کشور در شرایطی قرار گرفته است که نیاز بسیار 
به کمک و مساعدت دارد که البته شما به تنهایی 
نمی توانید و همه ما باید به حل آن کمک کنیم. وی با 
بیان اینکه در شرایطی هستیم که چند مطلب حساس 
باید رعایت شود، عنوان کرد: در وهله اول سعی کنید 
همواره میان مردم باشید یعنی علاوه بر حفظ تقوا 
سعی کنید میان مردم باشید. اوایل انقلاب که پیروز 

شدیم، رؤسایی انتخاب شدند و زمانی که به گرگان 
رفتم دیدم جلساتی برگزار می شود که رؤسای مهم 
مملکتی هم باید حضور داشته باشند تذکر دادیم 
مسئولان همواره باید در میان مردم باشند تا آنها شما 
را ببینند، دلگرم شوند و به شما کمک کرده و تنهایتان 
نگذارند از این رو به درد دل مردم گوش دهید تا بدانید 
چه می خواهند؟آیت ا... علوی گرگانی ادامه داد: از 
پیامبر)ص( و امام)ع( روایتی درباره شکر نعمت است 
که ایشان فرمودند بهترین راه شکر هر نعمتی این است 
که در همان راهی که خدا می خواهد مصرف شود. اگر 
نارضایتی از سوی مردم وجود دارد به دلیل این است 
که حق مردم داده نشده پس باید میان آنها باشیم و حق 
مردم را ادا کنیم.کار باید به دست مردم پیش برود لذا 
اگر آنها کنار مسئولان نباشند کاری از پیش نخواهد 
رفت.آیت ا... جعفر سبحانی هم در دیدار قالیباف  با 
تأکید بر اینکه امر فرزندآوری در مملکت خیلی مهم 
بوده و آمار آن بسیار پایین است، گفت: با این وضع 
ممکن است در ۳۰ سال آینده میانگین جمعیت ۷۵ 
ساله شود در حالی که مملکت باید جوان باشد تا در 
میدان کار و تولید حاضر شوند و این موضوع صرفا با 
قانون درست نمی شو این استاد حوزه های علمیه در 
ادامه با اشاره به برخی تنش ها در منطقه بر لزوم روابط 
مبتنی بر ملایمت و دوستی بین کشورها تاکید کرد. 
آیت ا... سبحانی در پایان با انتقاد از تعطیلی منابر به 
دلیل شرایط خاص ناشی از شیوع کرونا خاطرنشان 
کرد: منبرها میان مردم تحول ایجاد می کرد و فرهنگ 

دینی ضعیف شده است که باید برای آن  تدبیر شود.

توصیه های مراجع تقلید قم خطاب به رئیس مجلس: 

اکنون هیچ بهانه ای برای رفع مشكلات وجود ندارد  
  آیت ا...صافی گلپایگانی: صحیح نیست با بسیاری از کشورها قهر باشیم

   آیت ا... علوی گرگانی: به درد دل مردم گوش دهید
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a r m a n m e l i . i r انتخاب استانداران مناطق ترک نشین چه پیامی دارد؟     
سرداران در قامت استاندار

گفت وگــو
حسن لاسجردی در گفت وگو با آرمان ملی:     

 ایران و ترکیه 
در مسائل منطقه ای رقابت دارند  

  اسرائیل نگران به نتیجه رسیدن مذاکرات برجام است
 دولت به دنبال اولویت دهی روابط با کشورهای منطقه است

آرمان ملی: دولــت رئیسی بــــا انتصاب ۶ 
استاندار در این هفته رکوردشکنی کرد و سرعت 
تغییر مدیران را بیش از گذشته افزایش داد. در 
میان استانداران منصوب شده، دو استانداری که 
برای آذربایجان شرقی و غربی انتخاب شده بودند، 
مورد توجه رسانه ها قرار گرفتند و این تلقی وجود 
داشت که انتصاب این افراد، بی ارتباط با تحولات 
شمال غرب ایران نیست. رئیس جمهور درحالی 
عابدین خرم فرمانده سپاه عاشورا را به عنوان 
استاندار آذربایجان شرقی منصوب کرد که همان 
روز مهم ترین استانداری را در خراسان رضوی 
به سردار یعقوب علی نظری فرمانده سپاه امام 
رضا سپرده بود. اما اصولگرایان تندرو اعتقاد 
داشتند انتصاب استاندار آذربایجان شرقی 
برای کنترل بیشتر اوضاع امنیتی منطقه است؛ 
چنانچه انتخاب سردار وحیدی به عنوان وزیر 
کشور نیز بیش از هر چیز این پیام را داشت 
که از این پس قرار است با اعتراضات مردمی، 
برخوردهای تندتری کرد؛ چه آنکه فردی به 
این سمت منصوب شده که بیش از هر چیز 
سابقه  نه  است،  برجسته  او  نظامی  سابقه 
اعتقادش به تحزب و نهادهای اجتماعی و 
سیاسی. طبیعی است او نیز افرادی را برای 
استانداری پیشنهاد دهد که سابقه نظامی آنها 
بیشتر باشد. رزومه استانداران نیز موید همین 
نکته است؛ چنانچه فرماندهی در عملیات های 
والفجر ۴، نصر ۵، کربلای 1۰ و بعد از قبول 
قطعنامه ۵98 و پایان دفاع مقدس، ریاست 
ستاد تیپ ۴8 فتح و لشکر استقراری سردشت، 
فرماندهی سپاه پیرانشهر، سلماس، خوی، 
معاونت هماهنگ کننده منطقه بسیج استان 
آذربایجان غربی، فرماندهی لشکر عملیاتی ۳ 
حمزه سیدالشهدا، جانشین فرماندهی سپاه 
شهدا و فرمانده سپاه شهدای آذربایجان غربی 
از جمله سوابق استاندار جدید آذربایجان شرقی 
است. عابدین خرم جزء گزینه های پیشنهادی 
مجمع نمایندگان آذربایجان شرقی به وزارت 
کشور بود. هواداران فوتبال در تبریز هم خاطرات 
خوبی از عابدین خرم ندارند. در زمان او باشگاه 
تراکتور به محمدرضا زنوزی مطلق واگذار شد 
که بعد از یکی دو سال، دستاورد خوبی برای این 
تیم تبریزی نداشت. خرم بعد از اعتراضات آبان 
98 گفته بود »در اغتشاشات اخیر نیز بخشی از 
موارد در اثر بی تدبیری و کج سلیقگی ها صورت 
گرفت، اما کارگردانی اساسی در پشت این جریان 
وجود داشت و دشمن همه مسائل کشور را 
روزانه رصد می کند تا نقایص و نقاط آسیب پذیر 
را شناسایی کرده و نفوذ کند. قریب به یک 
دهه است که دشمن در حال انجام ناامنی های 
فیزیکی در کشور های پیرامون ماست و زمانی 
که از هجمه های سخت افزاری نتیجه نمی گیرد، 
به هجمه های نرم افزاری روی می آورد و تلاش 
می کند تا اذهان، باور ها و خواسته های مشروع 
یک ملت را به اضطراب و التهاب بدل کرده و در 
کشور های اسلامی جنگل داخلی به راه اندازد.« 

پیام رئیسی
در استان آذربایجان غربی، اما اوضاع از این 
هم پیچیده تر است. همان لحظه ای که خبر 
استاندار شدن محمدصادق معتمدیان منتشر 
شد، برخی رسانه های محلی این انتصاب را خلاف 
خواسته ستاد های رئیسی خواندند. معتمدیان در 
دولت روحانی استاندار خراسان رضوی و خراسان 
جنوبی بود و پیش از آن هم مدیرکل اطلاعات 
آذربایجان غربی. ابتدا به نظر می رسید دلیل این 
ناراحتی همین است که معتمدیان از مدیران 
دوره قبل است. اما دلیل واقعی را باید جای 
دیگری جست وجو کرد. آذربایجان غربی، همزمان 
میزبان کرد ها و ترک هاست و گاهی در سال های 
اخیر، این همزیستی منجر به اختلافاتی هم شده 
است. برخی در منطقه عموما منتقد وضع موجود 
هستند و تصورشان این بود که با رای به روحانی 
در وضعیت آنها تغییری ایجاد خواهد شد، به 
همین دلیل بالاترین رای به روحانی در این استان 
اتفاق افتاد و روحانی هم در سال 9۶ تندترین 
مواضع را در سخنرانی ارومیه گرفت؛ با این حال 
روحانی استاندار خود را از میان آنها انتخاب نکرد 
اما حالا ابراهیم رئیسی در این منطقه، یک کرد 
را به عنوان استاندار منصوب کرده است. برخی 
فعالان سیاسی در این استان نوشتند که این 
انتخاب رئیسی پیام مهمی به ترکیه و جمهوری 
آذربایجان است، اما ظاهرا حامیان محلی ابراهیم 

رئیسی را ناامید کرده است.
  حقیقت ماجرا

چه  بخواهیم  چه  که  است  آن  حقیقت 
نخواهیم، اختلافات در برخی مناطق ایران وجود 
دارد و به همین دلیل وضعیت آنها  را تحت الشعاع 
قرار گرفته است. با این حال ترک ها منطقه 
معتقدند سهم آنها در مدیریت کشور بسیار 
پایین است؛ از جمله علی نیکزاد که تاثیر زیادی 
دارد و به شکلی لیدر آنها محسوب می شود، از 
حضور کم ترک ها در کابینه انتقاد کرد و ادعا 
کرده بود بهرام عین اللهی وزیر بهداشت با لابی 
او به مجلس رفته است. استاندار آذربایجان غربی 
برخی  و  در چنین شرایطی منصوب شده 
معتقدند او توانایی مدیریت اختلافات را ندارد؛ 
به خصوص اینکه چند فایل صوتی منتشر شده 
از او به این موضوع دامن زده است؛ در یک مورد 
در فروردین امسال، وقتی بخشدار کدکن از 
وضعیت بد منطقه گلایه می کند، با واکنش 
تند معتمدیان روبه رو شده بود. بخشدار از 
استاندار خراسان رضوی نیز می خواهد مشکلات 
مردم کدکن مطرح شود بار دیگر استاندار 
خراسان رضوی این اجازه را از وی سلب کرده و 

نمی گذارد صحبت ها شنیده شود.

گزارش

آرمان ملی: روزهای گذشته انتشار 
خبر آزادی دو تن از رانندگان ایرانی که در 
جمهوری آذربایجان بازداشت شده بودند، 
حاکی از کاهش تنش بین ایران و آذربایجان 
داشت اما سخنان اخیر اردوغان در ارتباط 
با آذری های ایران و ارتباط آن با روابط ایران با همسایه شمال 
 غربی خود باعث التهاب افکارعمومی داخلی شد. از سوی دیگر 
نشانه هایی مبنی بر ازسرگیری مذاکرات برجام  همزمان با انتشار 
خبر احتمال سفر رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی نیز دیده می شود. تحولات پیرامون برجام و آینده 
این توافق و همچنین چشم انداز ازسرگیری روابط سیاسی بین 
ایران و عربستان را »آرمان ملی« با حسن لاسجردی، کارشناس 
مسائل سیاسی، تحلیلگر مسائل بین المللی به گفت وگو پرداخته 

است که می خوانید.
 درحالی هر دو کشور ایران و جمهوری آذربایجان 
تلاش می کنند تا تنش بین دو کشور کاهش پیدا کند، 
سخنان اخیر رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه بار 
دیگر باعث التهاب افكارعمومی در ایران شد، اردوغان با 

چه هدف و نیتی این سخنان را بر زبان می آورد؟
درباره مواضع اردوغان در رابطه با موضوع ایران و جمهوری 
آذربایجان، آنچه مسلم است، اردوغان تلاش دارد در ظاهر نشان 
دهد که خواهان آرامش، پایان بحران و با ثبات شدن موضوع است 
اما در عمل آنچه رخ می دهد برهم زننده و تهییج کننده است. به 
این دلیل است که سیاست منطقه ای اردوغان با این پیش فرض 
و ذهنیت پیش می رود که آنان علاقه مند هستند که ترکیه را 
به عنوان قدرت اول منطقه مطرح کنند و در عین حال موضوع 
مهم و اساسی قومیت گرایی در تفکرات اردوغان باعث شده که 
ملت ترک را بهانه کنند و به این وسیله با آذربایجان تلاش کنند 
که یک همگرایی و نزدیک شدن سیاسی و اقتصادی را پیش ببرند 
و در عین  حال رقابت بین ایران و ترکیه در مسائل منطقه ای است 
تا به نوعی درحقیقت این رقابت معنا دار شود و به طور مشخص 
اردوغان تلاش می کند در فضای این رقابت ها بیشترین امتیازات 
را بگیرد و این امتیازات به این معنی است که در ظاهر تلاش 
می کند که حرف ها و تفکراتش نشان دهنده رفتار منطقی و رفتار 
منطبق با منافع باشد اما در برخی از مواقع و در برخی از موضوعات 
مثل موضوع آذربایجان مجموع نکاتی که تا حالا اعلام کرده و از 
میان سیاست های کشور ترکیه معلوم شده به نظر می رسد که 
بیشتر آنها دارند از این فرصت برای ایجاد امتیاز برای خودشان 
استفاده می کنند و همان طور که گفتم با کمک ها و حمایت هایی 
که دارند  انجام  می دهند و با باز کردن پای اسرائیل تلاش می کند 
که در تقسیم تحولات منطقه بیشترین امتیاز  را به دست آورند.

 مواضع تهاجمی اسرائیل نسبت به ایران و سكوت ما 
 را چگونه تحلیل می کنید؟

همان طور که مستحضرید  ایران به دنبال طرحی برای ارتباط 
با دنیا، حل مشکلات خودش، کاهش تنش ها در منطقه و ارتقای 
جایگاه خودش داشته است، اسرائیلی ها تلاش می کنند این 
بازی را به هم بزنند. مثلا این موضوع که اخیرا اسرائیلی ها برای 
اختصاص بودجه برای تهاجم مطرح کرده اند و یا دیدار های 
نفتالی بنت، نخست وزیر اسرائیل، با آمریکایی ها و تحولات دیگر 
که تحولات سیاسی است در مجموع نشان می دهد که آنها دارند 
حالا که موضوع مذاکرات یک مقداری دارد جلو می رود و طرح 
موضوع شده و احتمالا در روزهای آینده ایران و 1+۵ مذاکراتی 
را داشته باشند، اسرائیلی ها نگران به نتیجه رسیدن مذاکرات 
هستند و لذا تلاش می کنند مقدمات این گفت وگوها را همراه با 
اماواگر کنند و تلاش می کنند بازی را به هم بزنند اما آنچه مسلم 
است این است که اسرائیل در شرایط فعلی توان چنین کاری را 

در شرایط فعلی داشته باشد.
 با توجه به شكاف هایی که بین خواسته های ایران 
و آمریكاست، این شكاف ها چه میزان در به سرانجام 

رسیدن مذاکرات موثر است؟
وقتی موضوع مذاکرات مطرح می شود هر کسی از نگاه 
خودش یار من خواهد بود. جمهوری اسلامی ایران در دولت 
سیزدهم به دنبال اولویت دهی به روابط با کشورهای منطقه و 
درعین حال پیگیری بحث مذاکرات است. اما همان طور که اعلام 
کردند مذاکرات اولویت نیست یعنی مثل دولت های یازدهم و 
دوازدهم اولویت یک نیست که همه به اصطلاح تخم مرغ ها را در 
سبد مذاکرات بگذارند و در عین  حال ایران در دولت سیزدهم  
به دنبال این می گردد که یک مقداری اصطلاحا فاصله خودش 
را با قدرت های بزرگ زیاد کند تا به این وسیله بتواند عطش 
طرف مقابل را که فکر می کند اگر مذاکره نکند، همه چیز به 
هم می ریزد را یک مقدار مدیریت کند. لذا اگر در حال حاضر  
کشورهای اروپایی و آمریکایی خیلی علاقه مند هستند که 
بگویند وقت در حال تمام شدن است، گزینه های روی میز تغییر 
پیدا کند، این ادبیات هایی که می شنویم به نظر من برای تهییج 
طرف مقابل برای حضور در میز مذاکره و تعیین تکلیف موضوع 

برجام است.
 همان طور که اشاره کردید دولت سیزدهم به دنبال 
اولویت دهی به روابط با کشورهای منطقه است، روند 
مذاکرات ایران و عربستان سعودی برای ازسرگیری 

مذاکرات را چگونه ارزیابی می کنید؟
مجموعه خبرهایی که تاکنون مطرح شده است حاکی 
از این است که روابط ایران با عربستان سعودی به رغم همه 
فرازونشیب هایی که در دوران ترامپ داشته است در حال حاضر 
با مذاکرات محرمانه ای که در عراق داشته اند و اقدام اخیر در 
بازگشایی سرکنسولگری ها داشتند در مجموع به نظر می رسد 
که به سمت آرامش حرکت می کند و روزهای آینده به دلایل 
مختلف ما خبر های مثبت و خوشحال کننده در ارتباط با ایران و 

عربستان خواهیم شنید.
 تحولات اخیر عراق بعد از برگزاری انتخابات پارلمانی 
و سرکار آمدن دولت جدید، چه تاثیری در روابط ایران و 

عراق خواهد داشت؟
فعلا فقط نتایج انتخابات را اعلام کرده اند. باید منتظر ماند و 
دید کدام ائتلاف می تواند تشکیل دولت بدهد. اگر ائتلاف پیروز 
و نخست وزیر مشخص بشود، در آن زمان می شود در مورد تاثیر 
آن بر روابط ایران و عراق صحبت کرد اما در حال حاضر اظهار نظر 

هنوز زود است.

آرمان ملی- حمید شجاعی: لوایح چهارگانه 
گروه ویژه اقدام مالی موسوم به FATF شاید یکی از 
فرسایشی ترین لوایحی بوده که تاکنون در یکی از 
نهادهای انقلابی کشور مانده، خاک می خورد و به نظر 
می رسد هنوز هم عزمی برای حل و فصل این لوایح 
و تصویب آنها وجود ندارد. از سال 1۳88 که ایران به 
دلیل ملحق نشدن به FATF در لیست سیاه گروه ویژه 
اقدام مالی قرار گرفت، همواره بحث بر سر پیوستن یا 
عدم الحاق ایران به این گروه مطرح بوده است. البته 
در فضای پسابرجام، ایران از لیست سیاه به طور موقت 
خارج شد ولی در پی تصویب نشدن لوایح مرتبط با آن 
بار دیگر در این فهرست قرار گرفت. سال ها است که 
تلاش ها برای تصویب این لوایح در دولت  و مجلس 
به در بسته خورده است و مجموعه حاکمیت هم 
هنوز به نتیجه مشخصی درخصوص تصویب یا عدم 
تصویب این لوایح نرسیده است. همین مساله نیز  
باعث شده تا ایران برای چندمین بار در سال های 
اخیر در لیست سیاه FATF یعنی لیست کشورهای 
غیرهمکار و در معرض اقدام های تقابلی قرار گیرد. 
این در حالی است که در تشریح لوایح چهارگانه 
FATF و سرنوشت هر یک از آنها در مجاری قانونی 

ایران لازم به یادآوری است که لوایح مذکور عبارتند 
از اصلاح قانون مبارزه با تأمین مالی تروریسم، اصلاح 
قانون مبارزه با پولشویی، الحاق ایران به کنوانسیون 
جرایم سازمان یافته فرا ملی )پالرمو( و الحاق دولت 
جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون بین المللی 
مقابله با تأمین مالی تروریسم )CFT( که از چهار 

لایحه اشاره شده تاکنون لوایح »اصلاح قانون مبارزه 
با تروریسم« و »اصلاح قانون مبارزه با پولشویی« به 
تصویب رسیده اند اما لوایح پالرمو و CFT که در دی 
ماه سال 1۳98 و در پی تصویب مجلس و رد شورای 
نگهبان به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شد، 
همچنان بلاتکلیف باقی مانده اند. این در حالی است 
که دولت حسن روحانی تلاش های بسیاری برای 
تصویب این لوایح انجام داد و حتی پس از نوبت اولی 
که این لوایح از سوی مجمع تشخیص کنار گذاشته 
شد در نامه  ای به مقام معظم رهبری خواستار دستور 
به مجمع برای بررسی مجدد این لوایح شد و در دی 
ماه سال گذشته این اتفاق رخ داد  و رئیس مجمع از 
آغاز بررسی مجدد لوایح FATF خبر داد اما از آن زمان 
تاکنون اراده ای در مجمع برای تعیین تکلیف این لوایح 
وجود نداشته است. هر چند که به قرائت عده ای مجمع 
می خواست آن لوایح در دولت روحانی تصویب نشوند 
تا به نام آن دولت تمام نشود. اما شاهدیم که با گذشت 
۲ ماه از روی کار آمدن دولت سید ابراهیم رئیسی هنوز 
هم این لوایح در مجمع معلق و بلاتکلیفند و معلوم 
نیست که در نهایت چه تصمیمی برای این لوایح 

اتخاذ خواهد شد. 
  معلق و بلاتكلیف

پیش از روی کار آمدن دولت سیزدهم به ریاست 
سید  ابراهیم رئیسی بسیاری بر این باور بودند که با 
روی کار آمدن دولتی اصولگرا تمام مسائل و توافقاتی 
که در دولت حسن روحانی با چالش و مشکل مواجه 
بود از جمله برجام و FATFدر دولت بعدی به راحتی 

تصویب خواهد شد. امیدها بر این بود که با تمام 
انتقادات حداقل در این دولت این مسائل چالشی 
حل و فصل شود. اما هر چه رو به جلو رفتیم نه 
برجام پیشرفت کرد و نه لوایح FATF رو به بررسی و 
تعیین تکلیف شد. این در حالی است که رئیس جمهور 
در زمان مناظرات انتخاباتی گفته بود »اگر منافع ملت 
در قراردادی تامین شد ما هیچ مشکلی نداریم.« حال 
پرسش اینجاست که دولت چگونه هنوز نتوانسته به 
شناسایی و تامین منافع ملت در FATF بپردازد؟ اگر 
دولت نگاهی به این لوایح و عزمی در جهت تصویب 
آن ندارد چه راه حل جایگزینی برای آن تدارک دیده 
است؟ آنچه مسلم است اگر همه تحریم ها نیز برداشته 
شود تا زمانی که ایران مقررات FATF را نپذیرد، 
نخواهند توانست با بانک های بین المللی ارتباط 
درست و موثری برقرار کند. از طرفی چندی است 
که ایران  به عنوان عضو رسمی سازمان همکاری های 
شانگهای پذیرفته شده است و همه اعضای این 
سازمان به خصوص کشورهایی همچون روسیه و 
چین که به نوعی متحد استراتژیک ایران نیز محسوب 
می شوند مقررات FATF را پذیرفته اند. اگر هدف مان 
از حضور در این پیمان گسترش فعالیت های اقتصادی 
و تقویت اقتصاد و خروج از شرایط فعلی اقتصاد ایران 
است، نباید این انتظار را داشته باشیم که کشورها 
اصول اقتصادی خود را در همکاری با ایران نادیده 
بگیرند و تحریم ها را دور بزنند. قدرمسلم الگوی تجاری 
حمل  و نقل یا ترابری بین کشورهای عضو پیمان 
شانگهای امکان پذیر است اما نیاز به زیرساخت ها 

دارد و باید بتوانیم زیرساخت های ترانزیتی در کشور 
را فعال کنیم که ایجاد این زیرساخت ها هم نیاز به 
سرمایه گذاری دارد و برای سرمایه گذاری در این 
 FATF حوزه بازهم باید به احیای برجام و پیوستن به
برگردیم. این درحالی است که گویا دولت رئیسی نیز 
چندان تمایلی به پذیرش و تصویب لوایح FATF ندارد 
چنانکه چندی پیش وزیر کشور در این خصوص گفت: 
»کسانی که FATF را ایجاد کردند و ادعا می کنند که 
ناظر بر فعالیت بانک های بین المللی هستند چگونه 
تاکنون نتوانسته اند از اقتصاد مواد مخدر جلوگیری 
کنند. ما حق داریم بدبین باشیم، زیرا کسانی که 
اقتصاد مواد مخدر را اداره می کنند در سازمان هایی که 
مدعی نظارت بر روند پولشویی هستند حضور دارند اما 
به قوانین آن عمل نمی کنند.«  محمد مهاجری فعال 
سیاسی اصولگرا نیز در این خصوص در توئیتی نوشت: 
 FATF آقای وزیر کشور برای اینکه نپیوستن ایران به«
را توجیه کند گفته کسانی که آن را درست کرده اند 
خودشان اهل پولشویی و قاچاق اند. خب آنهایی که 
شورای امنیت را درست کرده اند و عضو اصلی آنند 
خودشان عمال ناامنی  و جنگ هستند، پس چرا ایران 
از سازمان ملل خارج نمی شود؟!« صحبت اینجاست 
که دولت برای ارتباط و تعامل اقتصادی با سایر 
کشورها  و ارتباطات بین بانکی بین المللی باید لوایح 
دوگانه مانده از FATF را تصویب کند وگرنه نمی توان 
نسبت به تغییرات مثبت اقتصادی و تحول در آینده 

چندان امیدوار بود.
  ایران در لیست سیاه

کارگروه ویژه اقدام مالی )FATF( با صدور بیانیه ای 
اعلام کرد که نام ایران و کره شمالی همچنان در لیست 
سیاه این کارگروه باقی مانده است. کارگرو ویژه اقدام 
مالی از فوریه ۲۰۲۰ در سایه همه گیری ویروس کرونا 
فرآیند بررسی وضعیت کشورهایی که در لیست سیاه 
قرار داشتند را متوقف کرده بود. تحریم های کارگروه 
ویژه اقدام مالی علیه ایران شامل محدودیت در روابط 
مالی با شرکت های ایرانی، بررسی بیشتر تراکنش های 
مالی مرتبط با ایران، ارسال گزارش درخصوص انجام 
هرگونه مبادله مالی با ایران به این کارگروه و ممانعت 
از احداث شبعه جدید بانک های ایران در خارج و 
بالعکس می شود. برخی دیگر از کشورهای منطقه 
از جمله ترکیه، پاکستان و اردن نیز در فهرست 
خاکستری FATF قرار گرفته اند. FATFبه بهانه 
تصویب نشدن دو لایحه مربوط به مقابله با پولشویی 
و پشتیبانی مالی از تروریسم از سوی ایران و عمل 
نکردن به تعهدات برخاسته از آن، ایران را در لیست 

سیاه خود قرار داده است.

 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: »رئیس جمهور ترکیه تاکید 
کرد که تصور نمی کنم دولت جدید ایران تنش با آذربایجان را ادامه 
دهد.« این اظهارات رجب طیب اردوغان است. رئیس جمهوری ترکیه 
می گوید: ایران به دلیل روابط جمهوری آذربایجان و اسرائیل، وارد 
رویارویی با باکو نخواهد شد و چنین تقابلی »کار ساده ای نیست.« 
رجب طیب اردوغان در واکنش به رزمایش نظامی اخیر ایران در 
نزدیکی مرز نخجوان و قفقاز جنوبی، به خبرنگاران گفت: »شخصا 
انتظار ندارم که رویداد های اخیر به تقابل بین ایران و آذربایجان 
منجر شود، زیرا هم آذربایجان با اسرائیل روابط دارد و هم آذری های 
خود ایران را در نظر می گیرد.« او افزود: این اقدام )رویارویی احتمالی 
میان ایران و آذربایجان( »کار ساده ای نیست.« رئیس جمهوری 
ترکیه که کشورش در حمایت از جمهوری آذربایجان در دوره 
اخیر سنگ تمام گذاشته است، تایید کرد که پنج روز دیگر به 
جمهوری آذربایجان سفر خواهد کرد و با »برادرش« الهام علی اف، 
رئیس جمهوری این کشور، در آیین گشایش فرودگاه و نیز گذرگاه 
مرزی شرکت خواهد کرد. سخنان رجب طیب اردوغان درخصوص 
رزمایش نظامی اخیر ایران در نزدیکی مرز جمهوری آذربایجان، 
نخستین اظهارنظر علنی او بعد از بروز تنش در مناسبات تهران و 
باکو طی دو ماه گذشته است. ترکیه تا دیروز سعی کرد به طور رسمی 
وارد چالش ایران و جمهوری آذربایجان نشود. آن طور که محسن 
پاک آیین سفیر سابق ایران در باکو گفته: »ترکیه به صورت سنتی با 
ارمنستان اختلاف دارد، بنابراین ترکیه با آن رویکرد ضد ارمنستانی 
خود سعی دارد اقدامات تحریک آمیز انجام دهد که اختلافات 
آذربایجان و ارمنستان کماکان باقی بماند. نکته دوم اینکه ترکیه 
مخالف روابط ایران و ارمنستان است و در منطقه هم ایران را به نوعی 
رقیب خود می داند. خبرنگاری که دو روز پیش با الهام علی اف 
گفت وگو کرد از خبرگزاری آناتولی بود و جهت گیری سوالات مطرح 
شده هم کاملا ضدایرانی بود و سعی کرد رئیس جمهور آذربایجان را 
به مسیری هدایت کند که ایشان مواضع دور از انتظاری مثل مساله 

رزمایش ایران در حوالی ارس را اتخاذ کند. بنابراین باید مراقب 
رویکردهای ترکیه هم در این زمینه بود.«

 ماجرا چه بود؟
دو راننده ایرانی در مرز آذربایجان بازداشت شدند و همین موضوع 
باعث شد تا بار دیگر تنش میان ایران و آذربایجان بالا بگیرد. وضع 
جریمه بر مسیر عبور کامیونداران ایرانی از جاده ای در ارمنستان که 
بخشی از آن از اراضی تازه آزاد شده آذربایجان می گذرد، به بازداشت 
چند کامیوندار ایرانی منجر شد. همین موضوع واکنش ایران را به 
دنبال داشت و وزارت خارجه ضمن تاکید بر رعایت حسن  همجواری 
و برادر و دوست خواندن آذربایجان خواستار آزادی کامیوندار ها و 
احترام این کشور به مرز های مشترک دو کشور شد که به تازگی این 
رانندگان آزاد شدند. پس از آن برگزاری رزمایش مشترک نظامی 
میان ترکیه و آذربایجان در آن سوی خزر واکنش تهران را به دنبال 
داشت. در مقابل ایران نیز در یک هفته اخیر دو رزمایش با مشارکت 
نیرو های سپاه و ارتش برگزار کرد و ادوات نظامی ایران در مرز های 
مشترک ایران و آذربایجان مستقر شدند. در طی هفته اخیر مقامات 
آذربایجان سعی کردند تا با اظهاراتی وانمود کنند دستاوردهای 
زیادی در ایجاد تنش با ایران نصیب آنها شده است البته باید 
دانست جمهوری آذربایجان تنها در نقش یک بازیچه و مجری 
دستورات رژیم صهیونیستی در منطقه است بدین معنا که ایجاد 
اختلاف و چالش در منطقه به این کشور دیکته می شود. »حسین 
امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در جریان 
تقدیم رونوشت استوارنامه سفیر جدید جمهوری آذربایجان در 
ایران، تصریح کرد »حضور فعال رژیم صهیونیستی در آذربایجان 
علیه امنیت ایران را برنمی تابیم.« آذربایجان درحالی که حمایت 
نظامی ترکیه، اسرائیل و پاکستان را پشت سر خود احساس می کند، 
پنداشته که می تواند در برابر قدرت منطقه ای ایران عرض اندام کند.

 تهدید حربه نخ نما
مقامات جمهوری آذربایجان تا به امروز تنها از حربه نخ نما شده 

تهدید برای تداوم چالش با ایران استفاده می کنند مانند چند روز 
پیش که رئیس جمهور این کشور مدعی شد: »ارمنستان در تبانی 
با ایران از مناطق اشغالی سابق جمهوری آذربایجان )در اشاره به 
مناطق تحت اشغال جمهوری ارمنستان که در پی آتش بس قره باغ 
آزاد شد( برای انجام قاچاق مواد مخدر به اروپا به مدت حدود ۳۰ 
سال استفاده می کرد.« این ادعای مضحک با پاسخ مسئولان ایران 
و ارمنستان همراه شد. علی اف رئیس جمهور آذربایجان پیش تر 
اظهارات مقام های ایران درباره حضور عناصر خارجی در مرز ایران را 
بهانه های ساختگی خواند و در مخالفت آشکار با اظهارات و اقدامات 
مقام های باکو، مدعی شد جمهوری آذربایجان خواهان احترام در 
مرزهاست. مقام های جمهوری آذربایجان همچنین بدون توجه به 
اصول و قواعد بین المللی و حسن همجواری از طریق تحریف مفاد 
توافق آتش بس قره باغ، به دنبال اعمال خواسته خود برای ایجاد 

کریدوری با هدف تغییرات ژئوپلیتیک در منطقه و مرزها هستند.
 واکنش ایران چیست

ایران بر خلاف جمهوری آذریجان سعی در رفع چالش های 
منطقه دارد بنابراین از تهدید جمهوری آذربایجان خودداری 
می کند اما تصمیماتی اتخاذ می کند که جمهوری آذربایجان بدان 
معترض است مانند اینکه سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای در 
بخشنامه ای به شرکت های حمل ونقلی، ممنوعیت ورود رانندگان 
و اتباع ایرانی به منطقه قره باغ و لاچین جمهوری آذربایجان 
را ابلاغ کرد. پس از جنگ ۴۴ روزه بین ارمنستان و آذربایجان، 
رژیم حقوقی و مرزبندی های جدید تغییر کرد و قره باغ به دست 
نیروهای آذربایجان بازپس گرفته شد. با این اتفاق، نیروهای نظامی 
آذربایجان در مرزهای این منطقه مستقر شدند که یک بخش آن 
به حدفاصل پایانه مرزی نوردوز تا ایروان برمی گردد. مدیرکل دفتر 
ترانزیت و حمل ونقل بین المللی سازمان راهداری توضیح داد: در 
این بخشنامه اعلام کردیم که رانندگان ایرانی و اتباع ایرانی برای 
مواجه نشدن با پیامدهای آن و حساسیت های موجود و در راستای 
احترام به تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان – از طریق جمهوری 
ارمنستان – وارد شهر لاچین و منطقه قره باغ نشوند چراکه در این 
صورت ممکن است تبعات حقوقی مانند دو کامیوندار ایرانی به دلیل 
ورود غیرقانونی به خاک این کشور برایشان به وجود بیاید. همچنین 
11 مهر اعلام شد ایران راه ارمنستان از آذربایجان را جدا می کند که 

این خبر برای جمهوری آذربایجان قابل پذیرش نبود.

به دنبال موضع جدید اردوغان 

تــــرکـــیه کوتـــاه آمـــد   
 جنگ میان ایران و آذربایجان غیرممكن است                       ایستگاه پایانی سوء تفاهم در روابط تهران و باکو

طرح صیانت از کاربران شبکه های مجازی از زمان طرح با 
حواشی زیادی همراه بود چنانکه تعداد موافقان اصلی آن محدود 
است و برخی مخالفان این طرح مجبور به سکوت هستند هر چند 
موافقان به اعتراض مخالفان اهمیتی نمی دهند و تاکید دارند که 
شبکه های اجتماعی پرمخاطب باید دفتری در ایران تاسیس 
کنند تا اجازه کار با کابران ایرانی داشته باشند مانند آنچه که روز 
گذشته یک نماینده دلواپس مجلس مطرح کرد. حسین میرزایی 
در پاسخ به این سوال که اگر شبکه های اجتماعی در ایران 
دفتر نزنند چه می کنید، گفت: این تفسیر اشتباهی است که 
شبکه های اجتماعی در ایران دفتر نمی زنند، زیرا سالانه چندین 
میلیارد از حضور مردم کشور ما در این اپلیکیشن ها درآمد دارند. 
همچنین در نظر داشته باشید که وجود اپلیکیشن هایی مانند 
اینستاگرام و تلگرام در کشورما برای کشورهایی همچون آمریکا 
غنیمت است. اگر هم این اپلیکیشن ها همراهی نکردند از رقبای 

خارجی و داخلی آنها استفاده می کنیم.

که  بود  دولتمردانی  جمله  از  جهانگیری  اسحاق 
هجمه های زیادی به او شد اما سکوت کرد و این سکوت 
برای حفظ آرامش و عدم سوء استفاده مخالفان بود. مرد 
کرمانی که پله های ترقی را یکی پس از دیگری پیمود و 
سال ها در نقش وزیر و معاون اول رئیس جمهور به ایفای 
نقش پرداخت، این روزها خوشحال است چراکه دومین نوه 
او در روزی عزیز متولد شده و اکنون پدربزرگ دو نوه است. 
او دیروز دلیل حال خویش را چنین روایت کرد: »میلاد 
خجسته پیامبر رحمت و رهایی حضرت محمد)ص( و 
امام جعفر صادق و هفته وحدت مبارک باد. در این روزها 
خداوند به خانواده ما دومین نوه ام را عطا فرمود تا با نگاه 
معصومانه اش برخي رنج هاي ایام را براي لحظه هایي از خود 
دور کنم. خدا کند با بازگشت واقعي به آموزه هاي پیامبر 
گره از کار ما ایرانیان، ما مسلمانان و ما جهانیان در این 

زمان باز شود.«

هنوز حرف وحدیث درباره آنچه در دبی انجام داد تا منجر 
به شایعه دیپورتش از امارات شود ادامه دارد که با یک نشریه 
خارجی مصاحبه کرد و درباره آمریکا اظهارات چالشی داشت. 
محمود احمدی نژاد گفت: مساله بین ایران و آمریکاست. 
اروپایی ها هم در این قضیه تابع آمریکا هستند. سوال این است 
که آیا برجام توانست مساله را حل کند؟ یا حتی شدت اختلاف 
را کاهش بدهد؟ بعد از چند سال می بینیم که نهتنها اختلاف 
حل نشده بلکه بسیار پیچیده تر و عمیق تر شده است. شما 
می دانید مساله هسته ای فقط یک بهانه است. اختلاف ایران و 
آمریکا عمیق تر از این حرف هاست. دیدید که توافق هسته ای 
نتوانست مساله را حل کند. معنایش این است که مشکل 
جای دیگری است. آن را عقلای دو طرف باید بنشینند و حل 
کنند.۴۰ سال هم آمریکا ضرر کرد، هم ایران و هم کشورهای 
منطقه ضرر کردند. بنشینند و مساله را حل کنند و به نظر من 

قابل حل است.

 روزهای خوب
 اسحاق جهانگیری

۴۰ سال است هم ایران 
ضرر کرده هم آمریکا!

غنیمت وجود اپلیکیشن  
اینستاگرام و تلگرام در 

ایران برای آمریکا 

 :FATF گزارش »آرمان ملی«  از نگاه دولت سیزدهم به لوایح

 مگر نمی خواستید
FATFتصویب  

 به نام شما سند بخورد؟ 
   دولت روحاني رفت؛ حالا دست تان باز است تا قفل مبادلات بانكي را باز کنید؛ چرا باز نمي کنید؟



بــازار

اقتصـاد       سال چهارم 4
a شماره 1138 r m a n m e l i . i r

شنبه 
1400 .08 .01

16   ربیع الاول 23/1443  اکتبر 2021

بنــگــاه  ها
 »هادی اخلاقی«

 مدیرعامل بانک تجارت شد 
آرمان ملی: با تصویــب هیات مدیره بانک تجارت 
و تایید بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، هادی 
اخلاقی به عنــوان مدیرعامل این بانک انتخاب شــد. 
براساس این گزارش، اعضای هیات مدیره بانک تجارت 
به نمایندگی از ســوی ســهامداران، هادی اخلاقی را 
به عنوان مدیرعامل جدید بانک تجارت منصوب کردند. 
همچنین  در این جلسه از زحمات صادقانه و ارزشمند 
رضا دولت آبادی در دوران تصدی سمت مدیر عاملی این 
بانک تقدیر به عمل آوردند. گفتنی است، دولت آبادی 

به عنوان مدیرعامل جدید بانک ملت منصوب شد.

گرانی لاستیک مطابق با برند
آرمان ملی: هفته گذشته انجمن تولیدکنندگان 
صنایع تایر از افزایش ۳۰ درصدی قیمت محصولات 
شرکت های تحت پوشش خود به دلیل رشد قیمت 
مواداولیه و نوســانات ارزی خبر داد درواقع در چند 
ماه گذشــته حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی از واردات 
مواداولیه تایر باعث شــده بود تا تولیدکنندگان این 
حوزه در چندین مورد نسبت به افزایش قیمت نرخ 
محصولات خود اقدام می کنند حال در شــرایطی 
که قیمت لاستیک در اکثر ســایزهای پرفروش با 
گرانی افسار گسیخته ای همراه است و عملا بیشتر 
مصرف کنندگان نیاز خود را از طریق معاملات دست 
دوم برندهای درجه ۲ تامین می کنند تایرســازان 
باردیگر آن هم بدون اخذ مجوز از سازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان رشد ۳۰ درصدی 
را برای محصولات خود اعمال کرده اند. موضوعی که با 
واکنش بازار سازمان حمایت نیز وارد ماجرا شده و در 
جلسه ای که با فعالان این حوزه برگزار کرده خواستار 
ارائه جزئیات قیمت تمام شــده برای هر شرکت با 
توجه به کیفیت و نوع محصولات شده است. درواقع 
ســازمان حمایت که در ابتدا اعضــای هیات مدیره 
انجمن را برای ارائه پــاره ای از توضیحات فراخوانده 
بود و شائبه احتمال جلوگیری از این میزان رشد را در 
جامعه به وجود آورده بود. حال تنها خواسته تا رشد 
۳۰ قیمتی برای همه شرکت ها به طور یکسان اعمال 
نشود این به معنای آن خواهد بود که گرانی لاستیک 
اجتناب ناپذیر بوده و تنها میزان این گرانی در برندهای 
مختلف متفاوت خواهد بود. در این رابطه عبای تابش 
رئیس ســازمان حمایت مصرف کنندگان می گوید: 
در پی اعلام افزایش قیمت انواع تایر از سوی انجمن 
صنفی صنعت تایر، حسب اجرای وظایف ذاتی و در 
راستای نظارت بر رعایت مفاد تصمیمات اتخاذ شده 
مرتبط توسط کارگروه تنظیم بازار، طی مکاتبه ای با 
انجمن صنفی صنعت تایر و شرکت های تولیدکننده 
عضو انجمن مذکور، لزوم رعایت ضوابط قیمت گذاری 
کالاهای تولید داخل مصوب هیات تعیین و تثبیت 

قیمت ها تاکید شده است. 

آرمان ملی- محمدســیاح: بنزین؛ 
مهمترین و پرمصرف ترین ماده سوختی در 
کشور است که گاهی از خودکفایی در تولید 
و گاهی از واردات آن سخن گفته می شود،  اما 
در هر صورت دولت ها همیشه منت پرداخت 
یارانه سوخت را به دوش مردم گذاشته از فشار 
این یارانه سخن ها گفته اند! با این حال هرچند 
سال یکبار دست به افزایش قیمت این سوخت 
پر اثر در اقتصاد ایران می زنند. این عملیات 
که تاثیر مســتقیم روی جامعه از هر لحاظ 
می گذارد با عملیات روانی رسانه های وابسته 
و نزدیک به دولت و همچنین مســئولان و 
نماینده های مجلس آغاز می شود. درج اخبار 
مربوط به افزایش مصــرف بنزین در ایران و 
مقایسه آن با سایر کشورها و همچنین بررسی 
عوارض و خســارت هایی که این مصرف از 
نظر مالی و محیط زیست و... در کشور دارد تا 
تکذیب از سوی مسئولان یا اعلام قیمت های 
متفاوت بسیاربالا و مقایســه قیمت بنزین 
در ایران و سایر کشــورها آغاز و در آخر هم 
با آماده شــدن جامعه از لحاظ روانی افزایش 
قیمت بنزین اتفاق می افتد! اما هیچکس از 
این نمی گوید که استاندارد نبودن خودورهای 
ساخت ایران چقدر در افزایش مصرف تاثیر 
دارد؟ کسی نمی پرسد که با افزایش احتمالی 
قیمت بنزین سرنوشت هزینه های تحمیلی 
به بخش بزرگی از جامعه که الان هم زیربار 
فشار تورم و اقتصاد بیمار هستند چه می شود،  
کسی از این نمی گوید چرا حمل ونقل عمومی  
کشور به حدی نرســیده که افراد بیشتری 
بتوانند از آن استفاده کنند و سال هاست که 
تغییری در آن ایجاد نشده است در این رابطه 
کارشناسان معتقدند اگرچه حذف یارانه های 
پنهان و پرداخت هدفدار به دهک های جامعه 
رویکردی اجتناب ناپذیر در اقتصاد اســت؛ 
اما در خصوص کالای استراتژیکی همچون 
بنزین تحقق این موضــوع نیازمند ابتدا رفع 
تحریم ها و کنترل دولت بر تورم بوده تا بیش 
از این معیشت جامعه دچار تنزل نشود! اما  در 
۴ دهه گذشته به دلیل سیاست های دولت ها 
منابع درآمدی کشــور تحت تاثیر تحریم ها 
کاهش یافته و در این شــرایط دولت ها برای 

جبــران کســری بودجه گاهی ســمت آن 
می روند! 

 گرفتار چند گروه شده ایم  
مرتضی افقه، کارشناس اقتصادی در این 
باره به »آرمان ملی« گفت: ما گرفتار چند گروه 
شده ایم، یکی همین طرفداران اقتصاد آزاد 
هستند که سال هاست که بر طبل آزادسازی 
قیمت ها می کوبند و هراز گاهی هم این اتفاق 
افتاده و تبعات آن را هم دیدم. اگر هم قیمت ها 
بالاست بیشــتر به دلیل ناکارآمدی است. او 
ادامه داد: یعنی مردم در حال پرداخت هزینه 
مدیریت ناکارآمد هستند نه الزاما گرانی ای که 
به دلایل اقتصادی ایجاد شده باشد. نکته دیگر 
این است که دولت هم الان در یک دوراهی 
سخت قرار گرفته است، از یکطرف تحریک 
طرفــداران اقتصاد آزاد کــه افزایش قیمت 
را می خواهند، این وسوســه ها شاید دولت 
را هم به دلیل مواجهه با کســری بودجه نیز 
تحریک کند. افقه افزود: اما واقعیت این است 
که با توجه به شرایط اقتصادی که الان وقت 
هیچ نوع گران کردنی نیســت. همه یا بخش 
قابل توجهــی از افزایش قیمت ها ناشــی از 
سوءتدبیرهاست. اگر مردم مانند زمان انقلاب 
می دیدند که سوءتدبیر نیست و این اتفاق در 
این شرایط به نفع کشور است می پذیرفتند 
ولی وقتی می بینند بعد از سه دهه هزینه های 
بی تدبیری ها باید بپردازند الان به آستانه صبر 
رسیده اند. این کارشناس اقتصادی تصریح 
کرد: به ویژه اینکه می بینند نابرابری هم زیاد 
شده است،  یعنی در همین شرایط عده ای به 

ثروت های انبوه رســید و از طرف دیگر این 
حجم از فقر وجــود دارد. افقه تاکید کرد: به 
همین دلیل فکر می کنم الان شرایط مناسب 

این نوع افزایش ها نیست. 
 یارانه معكوس  

افقه در پاســخ به این موضــوع که دولت 
مدعی اســت در این بخش زیان های زیادی 
دارد و بخش زیادی از آنها به دلیل یارانه هایی 
را پرداخت می کند که بخش قابل توجهی از 
یارانه پنهان را شامل می شود، از طرف دیگر از 
حذف این یارانه ها صحبت می شود،  آیا امکان 
حذف این یارانه ها وجود دارد،  توضیح داد: این 
هم به موجب فشار گروه های تندروی اقتصاد 
آزاد است و اگر حرف هایشان را دنبال کنید 
متوجه می شــوید که آنها دنبال این موضع 
هستند. از طرفی یارانه های پنهان برای من 
موضوعی حل نشده اســت، چراکه الان این 
مردم هستند که گویی یارانه می دهند. او ادامه 
داد: همین تورم های ناشی از بی کفایتی هایی 
درواقع یک یارانه معکوس است که از مردم 
به سمت دولت می رود. بنابراین اگر بخواهیم 
یارانه ای را حذف کنیم باید یارانه معکوس را 
حذف کنیم. ضمن اینکه دولت الان به دلیل 
کمبود درآمــد، احتمالا مایل اســت که از 
توصیه های گروه های اقتصاد آزاد اســتفاده 
کند که الان هم بدترین زمــان برای انجام 
این توصیه هاست. او افزود: هرچند که دولت 
وسوسه شــده تا از این توصیه استفاده کند، 
اما جرأت هم نمی کند و بعیــد هم می دانم 
در این شــرایط دولت جسارت چنین کاری 

را داشته باشــد. این اقتصاددان درباره اینکه 
چرا این موضوع در چنین وضعیت اقتصادی 
مطرح شده با توجه به سوابقی که این اتفاق 
در گذشته داشته، توضیح داد: با وجود همه 
نگرانی ها که برای افزایش قیمت وجود دارد 
و دســتگاه اطلاعاتی بیشــتر از همه به این 
موضوع واقف هستند، ولی به دلیل نداشتن 
درآمد، حتی اگر امسال و سال  آینده قیمت 
را افزایش ندهند شــاید ذهن هــا را آماده 
می کنند که به این ســمت بروند. چون اگر 
تحریم ها برداشته نشود دولت مجبور است که 
دست به ریسک هایی بزند برای اینکه بتواند 
هزینه هایش را پرداخت کند. افقه در پاسخ 
به این سوال که اگر تحریم ها برداشته شود، 
امکان افزایش قیمت وجود دارد، گفت: بعید 
می دانم، چون دولت خــودش بهتر می داند 
که الان جامعه آمادگــی هیچگونه افزایش 
قیمتی را ندارد به خصــوص کالاهای مانند 
بنزین که مستقیم و غیرمســتقیم بر تورم 
تاثیرگذار اســت یعنی هــم افزایش قیمت 
بنزین همراه با حساسیت است و هم تاثیری 
که روی کالاهای دیگر از طریق حمل ونقل و 
موارد دیگر می تواند بگذارد. به همین دلیل 
بعید می دانم اگر تحریم ها برداشــته شوند 
دولت حداقل در یکی دو ســال آینده به این 
ســمت حرکت کنیم مگر اینکه در دو سال 
آینده بتوانند در کنار رفع تحریم ها با سیاست 
و تدبیرهایی تورم را کنترل کند، شــاید اگر 
تورم کنترل شــود زمینه برای چنین کاری 
فراهم شــود. اینکه در گزارش های مصرف 
بنزین از عقب ماندگی عمدی تکنولوژی در 
خودروسازی حرف زده نمی شــود، از تنوع 
منبع تامین انرژی )خودروهای برقی، دیزلی، 
هیدروژنی و...( حرفی زده نمی شــود، اینکه 
از رفــع تحریم ها و برطرف ســاختن روابط 
خارجی و توســعه روابط اقتصادی و بهبود 
وضعیت اقتصادی حرفی زده نمی شود تنها 
به افزایش قیمت اشــاره دارنــد یعنی هیچ 
مسئولی حاضر نیست درباره واقعیت ها حرف 
بزند و ساده ترین راه را برای بیشترشدن درآمد 
دولتی که خودش مصرف کننده بخش بزرگ 

بودجه کشور است انتخاب کرده اند!.

آرمان ملی: بررســی ها از تحولات اقتصــادی و اقدامات 
بانک مرکزی در شهریورماه که در مقتایسه با مدت ماشبه در سال 
قبل از سوی این بانک منتشر شده نشان می دهد اگرچه در تولید 
ناخالص داخلی کشــور با نفت و بدون در فصل اول سال 1۴۰۰ 
در مقایسه با دوره مشابه سال قبل، به ترتیب ۶.۲ و ۴.۷ درصدی 
حاصل شده اما در برخی از حوزه ها همچون ساختمان با کاهش 
نرخ سرمایه گذاری مواجه بوده ایم و این در حالیست که پایه پولی 
نیز در بازه شهریور ماه رشــد 1۳.1 درصدی تجربه شده است. 
ضمن آنکه در اکثر گروه ها تورم حاکم بوده که گروه خدمات با 

بیشترین رشد تورمی در راس این گروه قرار دادشته است.
 رشد تورمی در اکثر گروه ها

بر اســاس این گزارش بانک مرکزی در آخرین گزارش خود 
در خصوص تحولات اقتصادی و اقدامات صورت گرفته منتهی 
به پایان شــهریورماه اعلام کرده: در شــهریورماه همچون ماه 
گذشته، گروه های »مسکن، آب، برق و گاز و سایر سوخت ها«، 
»خوراکی ها و آشامیدنی ها« و»حمل ونقل« به ترتیب با سهمی 
معادل ۴9.8، 1۵.1 و 11.۵ درصد بیشــترین سهم را در تورم 
ماهانه داشته اند. بررسی تورم ماهانه به تفکیک گروه های »کالا« 
و »خدمت« نیز نشان دهنده آن است که در شهریورماه سالجاری 
همچون ماه گذشته، گروه »خدمت« تورم بالاتری را نسبت به 
گروه »کالا« تجربه کرده اســت. براساس محاسبات مقدماتی، 
تولید ناخالص داخلی کشور با نفت و بدون نفت )به قیمت های 
پایه سال 1۳9۵( در فصل اول ســال 1۴۰۰ در مقایسه با دوره 
مشابه ســال قبل، به ترتیب ۶.۲ و ۴.۷ درصد افزایش یافت. در 
این دوره به اســتثنای ارزش افزوده گروه کشاورزی که متاثر از 
خشکسالی و کاهش تولید محصولات زراعی با کاهش عملکرد 
۰.9 درصدی مواجه شد، ارزش افزوده سایر گروه های اقتصادی 
شــامل »نفت«، »صنایع و معــادن« و »خدمــات« به ترتیب 
از افزایشــی معادل ۲۳.۳، ۲.1 و ۷.۰ درصد برخوردار شــدند. 
همچنین رشد تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص )به قیمت های 
ثابت سال 1۳9۵( در فصل اول سال 1۴۰۰ نسبت به دوره مشابه 
سال قبل به میزان ۳.۵ درصد کاهش یافته است که در این میان 
رشد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص در ساختمان و ماشین آلات 
به ترتیب 1۰.۳- و 1۵.8 درصد بوده است. کاهش رشد تشکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص در ســاختمان عمدتا به دلیل کاهش 

تشکیل سرمایه ثابت ناخالص ســاختمان در بخش خصوصی 
بوده است. همچنین، علت افزایش تشکیل سرمایه ثابت ناخالص 
در ماشــین آلات به دلیل افزایش واردات کالاهای سرمایه ای و 
همچنین افزایش کالاهای سرمایه ای تولید داخل، طی سه ماهه 
اول سال 1۴۰۰ نسبت به دوره مشابه سال قبل است. براساس 
اخبار منتشره از سوی پایگاه اطلاع رسانی گمرک ایران، طی نیمه 
نخست سالجاری ارزش صادرات گمرکی در حدود ۲1.8 میلیارد 
دلار بوده که نشانگر افزایش حدود ۶1 درصدی آن در مقایسه با 
مدت مشابه سال 1۳99 است. ضمن آنکه ارزش واردات گمرکی 
در دوره مزبور در حدود ۲۳.1 میلیارد دلار گزارش شــده است 
که حاکی از افزایش ۳۷ درصدی آن نسبت به مدت مشابه سال 

قبل است.
  وضعیت متغیرهای پولی  و تورم

براساس ارقام موجود، رشد نقدینگی و پایه پولی در 1۲ ماهه 
منتهی به پایان شــهریورماه 1۴۰۰ به ترتیب به ۴۰.۵ درصد و 
۳9.۵ درصد رسید. لازم به توضیح است، رشد بالای پایه پولی 
در 1۲ ماهه منتهی به پایان شهریورماه 1۴۰۰، عمدتا ناشی از 
کاهش پایه پولی در طول ســه ماهه دوم سال 1۳99 نسبت به 
انتهای خرداد همان سال، به دنبال افزایش سپرده های دولت نزد 
بانک مرکزی در نتیجه فروش اوراق بدهی دولت، بوده است. پایه 
پولی در شهریورماه 1۴۰۰ نسبت به پایان سال 1۳99، رشدی 
معادل 1۳.1 درصد داشته که در مقایسه با رشد متغیر مذکور 
در دوره مشابه سال قبل )۵.۴ درصد( به میزان ۷.۷ واحد درصد 
افزایش یافته است. در این مقطع، خالص مطالبات بانک مرکزی از 
بخش دولتی و خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی به ترتیب 
با سهمی معادل ۵.۷ و ۵.۵ واحد درصد بیشترین سهم را در رشد 
پایه پولی داشته اند. افزایش خالص مطالبات بانک مرکزی از بخش 
دولتی عمدتا به دلیل استفاده دولت از وجوه تنخواه گردان خزانه 
)۴۶9.8 هزار میلیارد ریال در پایان شهریورماه 1۴۰۰( و افزایش 
ســقف مجاز اســتفاده از آن )از ۳ درصد به ۴ درصد، بر اساس 
مصوبه مورخ 1۴۰۰.۰۳.۲۶ هیات وزیران( بوده است. هرچند در 
دوره مورد بررسی بخشی از آثار انبساط پولی مذکور با استفاده از 
ابزار توافق بازخرید معکوس در راستای اجرای عملیات بازار باز 
خنثی شده است. همچنین، حجم نقدینگی در پایان شهریورماه 
سال 1۴۰۰ نسبت به پایان ســال 1۳99 معادل 1۷.۰ درصد 

رشد نشان می دهد که در مقایسه با رشد متغیر مذکور در دوره 
مشابه سال قبل )1۷.1 درصد( به میزان ۰.1 واحد درصد کاهش 
یافته است. در پایان شهریورماه ســال 1۴۰۰، ضریب فزاینده 
نقدینگی به رقم ۷.8۳9 رســید. بدین ترتیب ضریب فزآینده 
نقدینگی نسبت به پایان ســال 1۳99، ۳.۵ درصد و همچنین 
در مقایسه با دوره مشابه سال 1۳99 معادل  ۰.۷ درصد افزایش 
نشــان می دهد. دلیل اصلی افزایش ضریب فزاینده نقدینگی 
در پایان شهریورماه 1۴۰۰ نسبت به پایان سال 1۳99، عمدتا 
ناشی از کاهش نسبت ذخایر اضافی به ســپرده ها بوده است؛ 
به طوری که حجم ذخایر اضافی بانک ها از ۳۰۴.1 هزار میلیارد 
ریال در پایان سال 1۳99 به 19۲.۷ هزار میلیارد ریال در پایان 
شهریورماه 1۴۰۰ رسیده است. بررسی رشد اجزای نقدینگی 
نشان می دهد که رشد 1۲ ماهه پول از ۶1.۷ درصد در پایان سال 
1۳99 به ۳۵.9 درصد در پایان شهریورماه سال 1۴۰۰ کاهش 
یافته که حاکی از تقویت ماندگاری سپرده ها و استقبال بیشتر از 
سپرده گذاری بلندمدت در بانک هاست. انتظار می رود با اعمال 
سیاست احتیاطی محدودیت بر رشد ترازنامه بانک ها، روند بهبود 
کنترل رشد متغیرهای پولی در ماه های آتی تداوم یافته و اقدامات 
بانک مرکزی در راستای حفظ ارزش پول ملی )ثبات قیمت ها( با 

توفیق بیشتری همراه شود.
 اقدامات بانک مرکزی 

در شــهریورماه 1۴۰۰ با هــدف مدیریــت نقدینگی بازار 
بین بانکی ریالــی، بانک مرکزی در تعامل بــا بانک ها اقدامات 
اعتباری زیــر را انجام داد: انجــام عملیات بازار بــاز با مواضع 
انقباضی مجموعا به ارزش 1۲1.8 هــزار میلیارد ریال در قالب 
توافق بازخرید معکوس با سررسید ۷ روزه )مانده توافق بازخرید 
معکوس از محل عملیات بازار باز در پایان شــهریورماه معادل 
صفر بوده است( استفاده بانک ها از اعتبارگیری قاعده مند در نرخ 
سقف برای رفع نیازهای نقدینگی جمعا با حجم 1۳۶۳.۳ هزار 
میلیارد ریال )مانده اعتبارگیری قاعده مند در پایان شهریورماه 
معادل ۵۶.۵ هزار میلیارد ریال بوده است(. براساس اعلام وزارت 
امور اقتصادی و دارایی، کارگزاری این بانک تا پایان شهریورماه 
ســالجاری، 18 مرحله حراج اوراق مالی اسلامی دولتی برگزار 
کرد که در مجموع، ۴۳۲.۴ هزار میلیارد ریال اوراق مالی اسلامی 
دولتی توسط بانک ها و سایر سرمایه گذاران خریداری شده است.

 بررسی آخرین تحولات اقتصادی تا پایان شهریورماه نشان می دهد:   

رشد 1٣/1 درصدی پایه پـــولی

بررسي »آرمان ملي« از ادعاي مسئولان اقتصادی دولت 
مبنی بر عدم استقراض از بانک مرکزی:      

نگویید استقراض نکردید          
  کاهش ذخایر بانک ها نشان می دهد که دولت دست اندازی 

کرده است و راهی جز خلق پول و تورم باقی نمی ماند 

آرمان ملی: بررســی ها نشــان می دهد برخلاف ادعای دولت 
مبنی بر پرداخت هزینه های دو ماه گذشته بدون هرگونه استقراض 
از بانک مرکزی و در نتیجه جلوگیــری از تورم اما کاهش معاملات 
بین بانکی و رشد نرخ سود در بازار بین بانکی گویای کاهش ذخایر 
مازاد آنها بود که در نتیجه دست درازی دولت به این ذخایر صورت 
گرفته و در نتیجه آزادســازی دارایی های بانــک نزد بانک مرکزی 
چاره ای جز خلق پول برای متولی پولی و مالی کشور وجود نخواهد 
داشت که نتیجه ای جز تورم ندارد بنابراین به نظر می رسد مهمترین 
دستاورد مدیران اقتصادی دولت با پاک کردن صورت مساله محقق 
شده است.  کسری بودجه و در نتیجه استقراض از بانک مرکزی در 
سه سال اخیر مهمترین عامل در خلق پول و رشد نرخ تورم بوده است 
موضوعی که دولت سیزدهم از ابتدا فعالیت خود رویکرد اصلی خود 
را اجتناب از اســتقراض مطرح کرد و تیم اقتصاد دولت در دو ماهه 
گذشته از پرداخت هزینه های دولت بدون هرگونه استقراض خبر 
داده اند و معتقدند تداوم این روند می تواند غول تورم کشور را شکست 
دهد. درواقع در حالی مســئولان دولت عدم استقراض را به عنوان 
مهمترین دســتاورد خود عنوان می کنند که بررسی گزارش اخیر 
بانک مرکزی نشان می دهد ظاهرا برخلاف این ادعا همچنان دولت 
به سمت بانک ها رفته است، به گونه ای که روند کاهشی روزانه تعداد 
معاملات بین بانکی و شیب ملایم صعود نرخ سود در بازار بین بانکی 
حاکی از آن است که سطح ذخایر مازاد بانک ها در بازار بین بانکی با 
کاهش شدید همراه بوده که در نتیجه رفتار مالی دولت محقق شده 
است به طوری که دولت برای تامین هزینه های خود به جای استقراض 
از بانک مرکزی که در نتیجه برداشت بیش از سقف تعیین شده عملا 
دیگر امکان برداشت از این بانک وجود ندارد از منابع بانک ها برداشت 
کرده که در نتیجه آن بانک های چاره ای جز اضافه برداشت از ذخایر 
موجود نزد بانک مرکزی نخواهند داشــت. بنابراین در نتیجه کلی 
ماجرا چندان فرقی قابل مشاهده نیست و بانک مرکزی برای تامین 
اضافه برداشــت ها و تبدیل داریی ها بانک ها چاره ای جز خلق پول 
ندارد. بنابراین تیم اقتصادی دولت باید دقت لازم را داشــته باشد، 
تورم و رشد نقدینگی تنها محصول استقراض مستقیم از بانک مرکزی 

نیست و برداشت از ذخایر بانکی نتیجه ای جز تورم نخواهد داشت.

نیم نگاه 

آرمان ملی: به رغــم ظرفیت بالای ایران در اســتفاده از 
منابع حاصل از حمل ونقل کالاهای کانتینری در راســتای 
بهره گیری از کریدور شــمال به جنوب اما بررســی ها نشان 
می دهد محدودیت  های ایجادشــده برای ورود کشتی های 
ایرانی به بنادر چین و هند عملا ســهم ایران را از این تجارت 
به حداقل رسانده است و در حالیکه بندرچابهار که قرار بود با 
سرمایه گذاری هندی به پل ارتباطی ایران برای دستیابی به 
بازار کشورهای منطقه مبدل شود به دلیل استفاده حداکثری 
در تخلیه کالاهای اساســی و همچنین عدم پایبندی طرف 
هندی در اجرای تعهدات خود زمینگیر شــده و نتوانسته به 
نقش تعیین شده دست یابد. براســاس این گزارش در چند 
روز گذشــته خبر محدودیت  برای ورود کشــتی های ایران 
به بنادر چین و در حالی که تصور می شــد با پیوستن ایران 
به عضویت گروه همکاری های شــانگهای و البتــه قرارداد 
۲۵ ســاله با چین می تواند فرصتی برای اقتصاد ایران تبدیل 
شــود اما به دلیل آنکه اکثر بنادر اصلی و مهم چین در قالب 
فرآیند خصوصی سازی به مشارکت های بین المللی و ترمینال 
اپراتورهای بزرگ جهان واگذار شــده و عمــلا دولت چین 
نمی تواند به طور مســتقیم در تصمیمات آن بنادر و پایانه ها 
دخالت و یا برای آنها تصمیم گیری یا سیاست گذاری کند عملا 
بخش زیادی از برنامه های ایران تحت الشعاع سیاست بخش 
خصوصی چین قرار گرفته اســت موضوعی که این ذهنیت 
را ایجاد  می  کند آیا در قرارداد ۲۵ ســاله  مســئولان چنین 
مواردی را شــاهد خواهیم بود و این قراداد اساسا چه منافعی 
را می تواند برای ایران به همراه داشته باشد در حالیکه دولت 
چین امکان نفوذ به بخش خصوصی خود را نداشته و گلوگاه 
تجاری این کشــور نیز در اختیار بخش خصوصی این کشور 
قرار دارد.  البته این تمام ماجرا نیست و اخیرا اعلام شده حتی 
هند هم محدودیت هایی را بــرای ورود کالاهای ایرانی وضع 
کرده که البته دلیل آن ارســال کالای غیرمجاز؛ عنوان شده 
است اگرچه به نظر می رسد ممنوعیت های هندی با مذاکرات 
مسئولان دولت قابل رفع باشــد؛ اما ورود برخی از کالاهای 
غیرمجاز با کانتینر از مبدا افغانستان و پاکستان که بعضی از 
آنها از طریق بنادر ایرانی به موندرا ارسال شده اند، بهانه لازم 
را برای تصمیم اخیر مجموعه آدانی گروپز ایجاد کرد که اعلام 
کند برای حفظ اعتبار خود، محموله های ورودی از افغانستان و 
پاکستان و ایران را نمی پذیرد و طبیعتا دولت هند هم نمی تواند 
به بخش خصوصی فشار بیاورد که این ممنوعیت را به راحتی 
بردارد. در شرایطی که بنادر کشورهای همسایه در حال ارتقای 
سهم خود از تجارت بین المللی هستند و سرمایه گذاری های 
کلانی برای افزایش ظرفیت و بازارسازی برای آنها در حال انجام 
است، مجموعه ای از اتفاقات باعث کاهش ترافیک اکثر بنادر 
ایران شده اســت از جمله در بندرشهیدبهشتی چابهار گفته 
می شــود که عمده عملیات این بندر صرف کالاهای اساسی 
و برخی محمولات معدنی شده است. هرچند که توانایی های 
بندرچابهار برای تخلیه کشتی های حامل کالاهای اساسی یک 
نقطه قوت محسوب می شود اما عدم پایبندی طرف هندی در 
انجام تعهدات خود در توسعه بندرچابهار نیز مزید بر علت شده 
تا در حال حاضر محور شرق کشور با در اختیارداشتن یک بندر 
توانمند به نام بندرشهیدبهشتی چابهار می تواند فصل جدیدی 

از توسعه را با سرعت بیشتری تجربه کند.

 در پی محدودیت های ایجادشده برای کشتی های ایرانی 
بندرچابهار؛ نجات بخشی که زمینگیر شد
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قیمت در بازار آزاد )به تومان(

بـــازارسرمـــایـه
در هفته ای پرهیجان  محقق شد:

 رشد بی رمق شاخص همگام 
با  پلمب ساختمان 

آرمان ملی: بازارســرمایه در هفته گذشته با رشد 
۲.۷ درصدی نســبت به هفته ماقبل خود مواجه شد 
و توانست در کانال یک میلیون ۴۳۷ هزار واحدی قرار 
بگیرد. البته بازار در هفته ای که گذشــت با نوسانات 
زیادی همراه بود و در نهایت پایان هفته را نزولی بست 
که نشان دهنده تداوم ابهامات در زمینه آینده نرخ ارز و 
تصمیمات مدیران جدید این سازمان قرار دارد. البته 
بازارسرمایه در پایان هفته با حواشی دیگری نیز مواجه 
بود به گونه ای که اعلام پلمب ساختمان این سازمان در 
سعادت آباد از سوی شهرداری به ذهنیت سهامداران 
در زمینه تقویت ابهامات دامن زد که می تواند آثار آن 
به صورت ریزشــی در معاملات روز شنبه خودنمایی 
کند. براساس این گزارش انتشــار خبر پلمب شرکت 
بورس تهران واقع در »میدان کاج سعادت آباد« توسط 
شــهرداری تهران با واکنش های زیادی همراه شد و 
سهامداران را نسبت به معاملات روز شنبه نگران کرد. 
موضوعی که به  1۰ ســال قبل و اختلافات مربوط به 
ساخت وساز این سازمان برمی گردد. بررسی ها نشان 
می دهد در اوایل دهه 9۰، پروانه ســاخت ساختمان 
شرکت بورس تهران در سعادت آباد صادر و در نهایت 
این ساختمان با اضافه بنا به میزان بیش از پنج هزار و 
۲۰۰ متر ساخته شد حال شــهرداری بعداز این مدت 
معتقد است کاربری ســاختمان شرکت بورس تهران 
تجاری اســت و نمی توان این ساختمان را اداری تلقی 
کرد و براســاس این رویکرد تعداد پارکینگ های این 
ساختمان در صورتیکه تجاری تلقی شود باید افزایش 
پیدا کند که در اینصورت ســازمان بــورس مجبور به 
پرداخت هزینه خواهــد بود. این در حالی اســت که 
براساس اساســنامه شــرکت بورس تنها نقش ناظر و 
فعالیت اقتصادی ندارد. به هر حال با تشدید نگرانی ها 
سرپرست ســازمان بورس از مذاکرات با شهرداری و 
فک پلمب خبر داده تا از طریــق گفت وگو این چالش 
رفع شود در این میان مشاور شــهردار و رئیس مرکز 
ارتباطات شهرداری تهران گفته تالار بازار پلمب نشده 
بلکه به دلیل بدهی هــزار میلیــاردی تومانی »درب 
پارکینگ مدیران« پلمب شــده اســت. به گفته این 
مسئول شهرداری درب ورودی تالار عمومی باز است و 
شهرداری درباره حق مردم و اموال بیت المال با کسی 
تعارف ندارد. درواقع تردیــدی وجود ندارد که باید  در 
زمینه اموال عمومی با جدیت برخورد شود اما سوالی 
که مطرح است که را شهرداری پس از یکدهه و آن هم 
در شرایطی که بازارسرمایه به عنوان یکی از مهمترین 
قطب های مالی در شرایط پر ابهام قراردارد به یاد احقاق 
مطالبات عمومی افتاده و اساسا آیا شهرداری در تمامی 
حوزه ها نسبت به اموال عمومی با همین وسواس بعداز 
یکدهه پیگیری می کند که در اینصورت چرا این همه 
مال های بزرگ و مشکل دار در پایتخت به ویژه در مناطق 
شــمالی خودنمایی می کنند. گفتنی اســت در هفته 
گذشته، شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان 
معاملات با ۳9 هزار واحد افزایش نسبت به هفته قبل 
به عدد یک میلیون و ۴۳۶ هزار واحد رســید که براین 
اساس رشد حدود ۲.۷ درصدی را تجربه کرد همچنین 
شاخص کل )هم وزن( در پایان هفته گذشته ۳9۲ هزار 
و ۷۷8 واحد بود که در هفته جــاری این عدد به ۳9۷ 
هزار و ۲۶۴ واحد و شــاخص قیمت )هم وزن( از ۲۴۷ 
هزار و ۷۷1 واحد به عدد ۲۵۰ هزار و ۴۶۵ واحد رسید.

گزارش »آرمان ملی« از زمزمه های تایید نشده درباره افزایش قیمت بنزین:  : 

کسی روی این معیشت »بنزیــــــــن« نمی ریزد  
  دولت الان در دوراهی سختی قرار دارد اما دنبال افزایش قیمت نیست 



رو بــه رو
حسین رفیعی:

»ایستگاه« لحظات شیرینی دارد
مجری و بازیگر تلویزیون 
درباره برنامه جدید خود در 
برنامه  گفت:  نسیم  بکه  ش
ایستگاه« علاوه بر اینکه  «
لحظات بامزه و شیرینی دارد، تلاش می کند 
تا فرهنگ کنترل خشم و خود مراقبتی اخلاقی 
را ترویج کند. حسین رفیعی افزود: تهیه کننده 
کار آقای نیکجو خیلی وقت بود که طرح این 
برنامه را با من مطرح کرده بود و قرار بر این 
بود که این برنامه ۷ بازیگر ثابت داشته باشد 
اما بعدها به این نتیجه رسیدیم که کار ۴ بازیگر 
ثابت داشته باشد و دوستان جوان و با استعداد 
دیگری هم به مجموعه ما اضافه شوند. این اتفاق 
برای جوان هایی که مترصد فرصت بودند تا دیده 
شوند و کار خود را از تلویزیون شروع کنند نیز 
فرصت خوبی است. وی ادامه داد: در حال حاضر 
تمام دنیا و مردم جهان مبتلا به خشم و پرخاش 
غیرقابل کنترل شده اند و از لحظه ای که از منزل 
خارج می شوند تا به منزل برگردند یک ناراحتی 
و عصبانیت بعضا بی دلیل را با خود به همراه دارند. 
متاسفانه من فکر می کنم در قرن جدید به رغم 
پیشرفت تکنولوژی، همچنان در میان مردم 
سواد برقراری ارتباط سالم و درست دچار آسیب 
و مشکل است. متاسفانه این اتفاق هم در خانواده 
و هم در اجتماع رقم خورده است که این حجم از 
پرخاشگری در بین مردم دیده می شود. رفیعی 
اضافه کرد: به همین دلیل من احساس می کنم 
این دست از برنامه ها می توانند تلنگری باشند تا 
ما در کنار شادی و سرگرمی که دنبال آن هستیم 
کمی هم در زندگی روزمره و ارتباطات خودمان 
تاملی داشته باشیم. این مجری تلویزیون با بیان 
اینکه صداوسیما مخاطب میلیونی دارد، افزود: 
من در همه گفت وگوهای خودم بارها تاکید 
کرده ام که ایران تنها تهران نیست و تهران هم 
یک منطقه خاص به بالا نیست. نه در صداوسیما 
بلکه در همه مراکز فرهنگی ما باید سبد کالای 
متنوع و جامعی به مخاطب ارائه شود و تنها 
اختصاص به یک طیف نباشد. حسین رفیعی 
با اشاره به سوابق خود در اجرای برنامه های 
مختلف تلویزیونی تاکید کرد: من سابق بر این 
تجربه اجرای تاک شو های مختلفی را داشتم، 
برنامه هایی مانند مهتاب، محله بنده نواز که 
همراه با نمایش زنده بود و به همین دلیل با 
این نوع برنامه های تلفیقی آشنایی نزدیک و 
کاملی دارم. در برنامه »ایست گاه« ما موضوعات 
و روایت های مختلفی داریم که اگر کمدی و طنز 
نباشد، درام و تراژدی هم نیست. ما دنبال اتفاقات 
بامزه و شیرینی هم در برنامه هستیم تا آن 
وجاهت شبکه نسیم که شبکه نشاط و سرگرمی 

است نیز منظور شد. 

جوز ساخت فیلم سینمایی  م
تهیه کنندگی  به  هم دیدار«  «
کارگردانی  و  نیکی کریمی«  «
مهدی نوروزیان« صادر شد.  «
این فیلم در حال حاضر در مرحله 
پیش تولید است تا طبق پیش بینی 
نجام شده، زمستان امسال در  ا
تهران جلوی دوربین برود. مهدی 
نوروزیان، کارگردان »هم دیدار« 
پیش از این با فیلم کوتاه »کشتن 
جویی« نامزد جایزه بهترین فیلم 
کوتاه اسکار شده و جایزه بهترین 
یلم کوتاه جشنواره آتلانتا را  ف

به دست آورده است. 

 صدور پروانه ساخت 
فیلمِ »نیکی کریمی«

نیوشا ضیغمی در سومین تجربه 
تلویزیون  در  خود  قش آفرینی  ن
جلوی دوربین سریال »بی نشان« به 
کارگردانی راما قویدل رفت. با گذشت 
بیش از 2۰ درصد از تصویربرداری 
سریال »بی نشان« به کارگردانی راما 
قویدل و تهیه کنندگی مرتضی رزاق 
کریمی، نیوشا ضیغمی بازیگر سینما به 
عنوان جدیدترین بازیگر به این پروژه 
پیوست. سریال »بی نشان« سومین 
پروژه تلویزیونی نیوشا ضیغمی است 
که با سریال »در چشم باد« اولین 
تجربه بازیگری خود را در تلویزیون 
رقم زد و پس از آن در سریال »راستش 

را بگو« ایفای نقش کرد. 

 »نیوشا ضیغمی«
 به »بی نشان« پیوست

خبــر
درخواست صنف تهیه کنندگان از »خزاعی« 
ئیس جامعه صنفی تهیه کنندگان با اشاره به جلسه ای  ر
که به تازگی با رئیس سازمان سینمایی داشته اند، تاکید کرد 
درخواست ما از محمد خزاعی حذف پروانه ساخت در سینمای 
ایران است. سیدضیاء هاشمی درباره حضور چند روز پیش محمد 
خزاعی به عنوان رئیس سازمان سینمایی در جلسه اتحادیه 
تهیه کنندگان گفت: این حرکت محمد خزاعی و حضورش در 
اتحادیه بدون هماهنگی با اعضا جلسه بسیار پسندیده و قابل تقدیر 
بود و لازم است که مدیران یاد بگیرند فعالیت های هنری و فرهنگی 
با پشت میزنشستن و دستوری پیش نمی رود حضور در عرصه هنر 
کاملا هنری و عاطفی است، کار در این عرصه بیشتر هنری است 
و اداری پیش نمی رود. وی بیان کرد: یکی از اشکالات در عرصه 
مدیریتی، حوزه سینما، برگزاری جلسه پروانه ساخت است و تا 
مادامی که افراد فکر کنند یک گروه چند نفره )5، ۷ یا ۹ نفره( 
می توانند برای ساخت یک فیلم و سینمای ایران تصمیم بگیرند 
اشتباه محض است. این تهیه کننده سینما ادامه داد: افرادی که 
شناخت درستی از جامعه ندارند برای ۸5 میلیون جمعیت ایران 
تصمیم می گیرند چه فیلمی با چه مضمونی پخش شود و یا چه 
برنامه ای ساخته شود. عدم شناخت کافی مدیران و ریاکاری برخی 
از آنها این بلا را به جان فرهنگ و هنر کشور آورده است. رئیس 
جامعه صنفی تهیه کنندگان گفت: معتقدم آقای خزاعی برای 
اینکه بتواند نامی ماندگار در سینما بیابد باید 2 کار مهم را انجام 
دهد. اول پروانه ساخت را حذف کند. چرا باید سینماگری که ۴۰ 
سال در سینمای انقلاب فعالیت کرده از یک شورای چند نفره 
مجوز دریافت کند که انصاف نیست. اما پروانه نمایش حق طبیعی 
و حاکمیتی است که در اختیار همه دولت ها در دنیاست ما هم با 
احترام به این مهم، آن را رعایت می کنیم. اما در مورد سینماگران 
با سابقه که سال ها فعالیت می کنند باید خودشان مسئولیت 
کارشان را بپذیرند و دیگر به عهده دولت نسپارند. تنها فیلمسازان 
اول و دوم مجوز پروانه ساخت از ارشاد دریافت کنند. وی با اشاره 
به اینکه شورای پروانه ساخت به صورت تخصصی به افراد مشاوره 
بدهد اما مسئولیت تولید یک فیلم را به عهده تهیه کننده بسپارند، 
توضیح داد: دولت نباید مسئولیت تولید یک اثر را عهده دار باشد. 
یک متن حقوقی با کمک صنف و ارشاد تهیه شود و تهیه کنندگان 
)به جز اول و دوم( متعهد شوند که مسئولیت فیلم را عهده دار 
باشند و تمام قوانین باید در فیلم رعایت شود از جمله مفسده، 
حجاب، سیگارکشیدن یا… که باید براساس قانون فیلم ساخته و 
پروانه نمایش دریافت کنند، براساس سلیقه نمی توان فردی را از 
کاری منع کرد. این تهیه کننده سینما بیان کرد: محمد خزاعی با 
کمک وزیر و حمایت مطلق رئیس جمهور باید تلاش کند تا این 
امر به انجام برسد. مهاشمی در پایان گفت: امیدوارم آقای جبلی 
هم تلاش کند تا با همت آقای خزاعی نمایندگان را متقاعد کنند 
که شبکه نمایش خانگی فعالیتش به ارشاد بازگردد چون هنوز به 
قانون تبدیل نشده این امر ممکن است. آقای خزاعی با کمک وزیر 
ارشاد و حمایت رئیس جمهور تفسیر غلطی که از شبکه نمایش 
خانگی به عنوان رسانه فراگیر در قوه قضاویه صورت گرفته را اصلاح 

و شبکه نمایش خانگی را به خاستگاه قانونی خود بازگردانند. 
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»پروین بهمنی« خالق لالایی های مادرانه 
ایران زمین که به دلیل وخامت ناراحتی قلبی، 
ریوی در بیمارستان بستری شده بود، درگذشت. 
دامون شش بلوکی فرزند »پروین بهمنی« گفت: 
چند روز پیش حال مادر رو به وخامت گذاشت و 
حتی قدرت تکلمش را از دست داد، در تکاپوی 
یافتن بیمارستانی برای بستری و رسیدگی و 
مداوای ایشان بودیم و چند روز هم بستری بودند 
که در نهایت متاسفانه مادر جان به جان آفرین 
تسلیم کرد. پروین بهمنی متولد ۱۳2۸ در شیراز، 
خالق لالایی های محلی و پژوهشگر فرهنگ 
قشقایی است. وی فارغ التحصیل دانشسرای 
تربیت معلم بوده و در کسوت معلمی خدمت 
کرده است. این پژوهشگر پس از سال ها تحقیق 
و اجرا و گردآوری لالایی های مناطق مختلف 
ایران زمین، نشان درجه یک هنری )دکتری( را 
از وزارت فرهنگ و ارشاد دریافت کرد و اولین زن 
برگزیده مفاخر هنری ترُک محسوب می شود. 
بعداز پایان تحصیلات وارد دانشسرای عشایری 
شد و به مدت ۱6 سال به آموزگاری اشتغال داشت 
و همزمان مشغول آموختن ردیف های موسیقی 
بود. مدتی نزد اساتیدی چون محمدحسین 
کیانی، حبیب خان گرگین، غلامرضا خان بهمنی 

و محمدقلی خورشید موسیقی اصیل یاد گرفت 
سپس به تهران مهاجرت کرد. خانم بهمنی در 
کنار نغمات و لالایی های محلی به عنوان یک 
پژوهشگر موسیقی شناخته می شود. در سال 
۱۳۸6 با لالایی در فیلم »سه زن« ساخته منیژه 
حکمت به شهرت رسید. این آواز خیلی زود نه 
تنها در ایران بلکه در کشورهای مختلف مورد 
توجه قرار گرفت و بسیاری از تهیه کنندگان، 
موسیقیدانان و پژوهشگران به سمت موسیقی 
قشقایی کشیده شدند.»پروین بهمنی« دارنده 
نشان درجه یک هنری از ایران، دکترای افتخاری 

از کنسرواتوار مسکو و دانشگاه دولتی کشور 
ترکیه است.

 پیام تسلیت وزیر ارشاد 
وزیر  اسماعیلی  حمدمهدی  م

فرهنگ و ارشاد اسلامی با انتشار 
متنی درگذشت پروین بهمنی 

را تسلیت گفت. در این پیام 
جان  این  است:  مده  آ

حافظ  به  که  اریت  ع
سپرد دوست؛ روزی 

و  ببینم  خش  ر
تقدیم وی کنم. 

خبر درگذشت حافظ لالایی های ایران زمین 
موجب تاسف بسیار شد. زنده یاد پروین بهمنی که 
با پژوهش های سترگ خود، لالایی ها و موسیقی 
فراموش شده »عاشیقلر« را زنده کرد و برای 
سالیانی دراز، به جست وجوی عاشیق ها و نواهای 
گمشده شان در سرتاسر ایران زمین گشت تا 
نوای آنها را که سینه به سینه به امروز رسیده 
بود، ثبت و ضبط کند. او به حق یکی از حافظان 
ارجمند فرهنگ بومی و اصیل این سرزمین بود 
و توانست نوای جانسوز موسیقی قشقایی را تا 
آن سوی مرزها طنین انداز کند. وی با حفظ و 
اشاعه لالایی های مادرانه ایران زمین، و خوانش 
لالایی هایش نشان داد که قشقایی زندگی اش 
با صفا و صمیمیت و هنر و موسیقی سرشته 
شده است. به راستی که آثار او تداعی گر 
موسیقیِ پیچیده در دشت ها و کوهستان ها 
و نغمه های گم شده در سایه سارِ سیاه 
چادرهای عشایری که خود محصول 
ذوق و سرپنجه هنرمندانه زنان 
عشایر ایران بوده، است. 
زنده یاد بهمنی که کودکی 
خود را در ایل گذرانیده بود، 
سال ها به عنوان آموزگار در 
عشایری  مختلف  مناطق 

استان فارس خدمت کرد.

هیات معرفی نماینده سینمای ایران به مراسم 
به  »قهرمان«  فیلم  جلساتی،  پی  در  اسکار، 
کارگردانی »اصغر فرهادی« را به عنوان نماینده 
سینمای ایران برای معرفی به آکادمی اسکار 2۰22 
انتخاب کردند. »رائد فریدزاده« دبیر و سخنگوی 
هیات معرفی فیلم ایرانی به اسکار گفت: کار این 

هیات با توجه به تغییر قوانین اسکار بهترین فیلم 
خارجی زبان و تغییر مهلت زمانی شرکت در ادوار 
اخیر به دلیل شیوع کووید۱۹، با بررسی ۴۴ فیلم 
اکران شده ایرانی آغاز شد و سپس اعضای هیات 
انتخاب به یک فهرست متشکل از ۳ فیلم رسیدند. 
به گفته فریدزاده، در ادامه هیات معرفی نماینده 

سینمای ایران به مراسم اسکار با بازخوانی مقررات به 
بازبینی و بررسی تخصصی فیلم ها پرداختند و پس 
از رأی گیری و تجمیع نظرات، از میان ۳ فیلم »دشت 
خاموش«، »بندربند«  و »قهرمان«، فیلم »قهرمان« 
به کارگردانی »اصغر فرهادی« به عنوان گزینه نهایی 
انتخاب شد و با امضای اعضای این هیات، به عنوان 
نماینده سینمای ایران به مراسم اسکار سال 2۰22 
معرفی خواهد شد. امسال هیات معرفی فیلم 
ایرانی به فرهنگستان علوم و هنرهای سینمایی 
اسکار 2۰22 از هنرمندان پیشنهادی خانه سینما 
شامل محمدعلی نجفی )کارگردان و رئیس هیأت 
مدیره خانه سینما(، پریوش نظریه )بازیگر(، 
مهدی سجاده چی )فیلمنامه نویس(، محمدمهدی 
عسگرپور )کارگردان و دبیر جشنواره جهانی فیلم 
فجر(، شادمهر راستین )فیلمنامه نویس(، فریدون 
جیرانی )فیلمنامه نویس و کارگردان(، رسول 
صدرعاملی )تهیه کننده و کارگردان( و رامین 
حیدری فاروقی )کارگردان(  و رائد فریدزاده )دبیر 
شورای بین الملل ومعاون بین الملل بنیاد سینمایی 

فارابی( تشکیل شد.

گــزارش
گفت وگوی ملی در تونس انجام می شود

رئیس جمهوری تونس از برگزاری گفت وگوی ملی در این کشور 
با حضور جوانان خبر داد. قیس سعید، رئیس جمهوری تونس در 
سخنانی اعلام کرد که یک گفت وگوی ملی صادقانه و شفاف با حضور 
جوانان در این کشور برگزار خواهد شد. وی افزود: این گفت وگو 
متفاوت از نمونه های گذشته خواهد بود و موضوعات مختلفی از 
جمله سیستم سیاسی و انتخاباتی کشور را مورد بررسی قرار خواهد 
داد. قیس سعید ادامه داد: این گفت وگو در چارچوب زمانی توافق 
شده و در چارچوب یک سازوکار و فرمول های جدید انجام می شود. 
رئیس جمهور تونس همچنین تاکید کرد که این گفت وگوی ملی 
شامل کسانی نخواهد شد که پول مردم را دزدیده اند و تعهدشان را 
به خارج فروخته اند. در حال حاضر تونس با بحران اقتصادی شدیدی 
مواجه است که تصمیمات فوق العاده قیس سعید در 25 ژوئیه و 22 
سپتامبر گذشته شامل تعلیق فعالیت های پارلمان، لغو مصونیت 
نمایندگان آن، توقف کار هیأت نظارت بر قانون اساسی، برکناری 
هشام المشیشی، نخست وزیر و ریاست قیس سعید بر دادستانی کل 

بر وخامت این بحران افزوده اند.  

شبکه اجتماعی »ترامپ« نیامده هک شد
شبکه اجتماعی متعلق به رئیس جمهور سابق آمریکا پیش از 
افتتاح رسمی مورد رخنه قرار گرفته و حساب هایی جعلی به اسم او 
ساخته شده است. شبکه اجتماعی »دونالد ترامپ« رئیس جمهور 
سابق آمریکا پیش از افتتاح رسمی، مورد رخنه قرار گرفت. به 
نوشته نشریه »نیوز.ویک«، برخی کاربران فضای مجازی با ورود به 
این شبکه اجتماعی، اکانت هایی با اسامی ترامپ و »مایک.پنس« 
معاون وقت وی ایجاد کرده و با بارگذاری عکس هایی، به تمسخر 
آنها پرداختند. نیوز.ویک نوشت، این افراد پیش از آنکه شبکه 
اجتماعی ترامپ به طور رسمی افتتاح شود، توانسته اند از طریق 
یک لینک به آن دسترسی پیدا کنند و پیش از خود ترامپ، به اسم 
او حساب کاربری جعلی ایجاد کنند. این شبکه اجتماعی قرار 
است ماه آینده میلادی برای »مهمانان خاص« و در سال 2۰22 

برای تمام آمریکایی ها قابل دسترس باشد.

انگلیس به اوکراین سلاح می فروشد
روزنامه تایمز گزارش داد، دولت انگلیس در حال مذاکره با 
اوکراین برای فروش موشک های خود برای نخستین بار در یک 
توافق تسلیحاتی است. به نوشته روزنامه تایمز، همزمان با این که 
لندن و کی یف به دنبال افزایش همکاری هایشان پس از بریگزیت 
هستند، براساس این برنامه، وزارت دفاع انگلیس برای قایق های 
گشت زنی و هواپیماهای اوکراینی موشک های سطح به سطح 
و هوا به سطح فراهم می کند. رایزنی ها درخصوص این فروش 
تسلیحاتی در بحبوحه نگرانی ها نسبت به سوءاستفاده روسیه 
از بحران گازی برای تصرف این منطقه صورت می گیرد. وزارت 
دفاع انگلیس درباره فروش موشک های بریمستون سطح به 
سطح که می توانند گروه های مختلف از اهداف را به طور همزمان 
هدف گیرند و بر کشتی هایی که نیروی دریایی اوکراین آنها را به 

خدمت گرفته، مستقر می شند، مذاکره می کند.

چین: 
 آمریکا از کشیدن تایوان 

به ورطه جنگ دست بردارد
نماینده چین در سازمان ملل متحد گفت، 
آمریکا باید از تلاش برای کشاندن تایوان 
به ورطه جنگ دست بردارد؛ زیرا چنین 
جنگی به نفع هیچکس نخواهد بود. »ژانگ.

جون« نماینده چین در سازمان ملل متحد 
از آمریکا خواست از کشیدن تایوان به ورطه 
جنگ دست بردارد. به نوشته خبرگزاری 
»اسپوتنیک«، این دیپلمات چینی در نشستی 
خبری گفت: »برخی کشورها، به ویژه آمریکا، 
اقدامات خطرناکی انجام می دهند که وضعیت 
تنگه تایوان را به مسیر خطرناکی می کشاند. 
ژانگ جون افزود: »در این لحظه، آنچه باید 
خواستار آن باشیم این است که ایالات متحده 
چنین اقداماتی را متوقف کند. قطعا کشاندن 
تایوان به جنگ، به نفع هیچکس نیست. 
این هشدار چین پس از آن صورت گرفته 
است که »جو بایدن« رئیس جمهور آمریکا 
شامگاه پنجشنبه )به وقت محلی( گفت که 
ارتش این کشور از تایوان دفاع خواهد کرد 
و متعهد به دفاع از این جزیره است که چین 
آن را متعلق به خود ادعا می کند. در حالی که 
آمریکا طبق قوانین داخلی خود موظف است 
تا تایوان را برای دفاع از خود به تجهیزات مورد 
نیاز مجهز کند، اما واشنگتن مدت هاست 
که سیاست »ابهام استراتژیک« در پیش 
گرفته و درخصوص اینکه در صورت حمله 
چین به تایوان، دست به مداخله نظامی 
می زند یا نه شفاف نبوده است. یک سخنگوی 
کاخ سفید درباره اظهارات بایدن اظهارکرد: 
»روابط دفاعی آمریکا با تایوان بر اساس قانون 
روابط تایوان هدایت می شود. ما به تعهد خود 
براساس این قانون پایبند خواهیم بود، ما به 
حمایت از دفاع مشروع تایوان ادامه خواهیم 
داد و به مخالفت با هرگونه تغییر یک جانبه 
در وضعیت موجود ادامه خواهیم داد. پکن، 
تایوان را بخشی از سرزمین چین می داند و 
تحرکات آمریکا و فروش سلاح به تایوان را 
نقض حاکمیت خود و مغایر با سیاست »چین 
واحد« ارزیابی می کند. با این حال آمریکا 
با اعزام ناو به تنگه تایوان و کمک نظامی به 
تایوان عملا در مسیر حمایت از این جزیره 
است و پکن بارها به این مساله اعتراض کرده 
است. این در حالی است که کشورهای عضو 
سازمان ملل متحد از جمله خود آمریکا، 
تایوان را به عنوان کشور مستقل به رسمیت 

نمی شناسند. 

رئیس جمهوری روسیه از درخواست اصلی طالبان درباره 
آزادسازی دارایی های آن در خارج از کشور حمایت و به کشورهای 
غربی تاکید کرد تا دارایی های مالی افغانستان را از حالت مسدودی 
در بیاورند. ولادیمیر پوتین، گفت: کشورهای غربی مسئولیت اصلی 
آنچه را که در افغانستان رخ می دهد، بر عهده دارند. وی ادامه داد: 
مسئولیت اصلی بابت آنچه که در افغانستان اتفاق می افتد، بر گردن 
کشورهایی است که 2۰ سال در افغانستان حضور داشتند و در 
این کشور می جنگیدند. نخستین چیزی که آنها باید انجام دهند، 
این است که دارایی های خارجی افغانستان را برای حل مشکلات 
اقتصادی و اجتماعی این کشور، آزاد کنند. رئیس جمهوری روسیه 
همچنین طالبان را بابت تلاش هایش در مقابله با تروریست های 
داعش در افغانستان ستود و به این نکته اشاره کرد که طالبان در 
مواجهه و مقابله با داعش تلفات نیز داده  است. پوتین همچنین افزود: 
نقش پاکستان در سازش افغانستان اهمیت زیادی دارد و اسلا م آباد 
یکی از بازیگران اصلی در منطقه محسوب می شود. وی همچنین 
به خروج نیروهای آمریکایی از افغانستان که تصمیم جو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریکا محسوب می شود، نیز اشاره کرد و بیات 
داشت: بایدن کار درست را انجام داد. به طور حتم می دانست که چکار 
باید انجام دهد اما درباره جزئیات آنچه که اتفاق افتاد، شاید اطلاعاتی 

نداشت با این حال، راه درست را انتخاب کرد. رئیس جمهوری 
روسیه همچنین ادامه داد: مسکو حامی افغانستان در حال توسعه 
و آرام، عاری از تهدید تروریستی و قاچاق موادمخدر است و برای 
این منظور به افغانستان کمک می کند تا اقتصادش را باردیگر احیا 
کند. وی گفت: خروج نیروهای آمریکایی از افغانستان می توانست 
به صورت متفاوت تری صورت گیرد اما زمان گذشته و آنچه که باید، 
اتفاق افتاده است. همچنین در مورد مسائل امنیتی نیز نیروهای 
اجرای قانون روسیه ارتباطات ضروری خود را با سازمان ها و نهادهای 
مرتبط افغانستان حفظ می کنند. رئیس جمهوری روسیه در ادامه 
گفت وگوهایش با شرکت کنندگان در نشست »سوچی« درباره به 
رسمیت شناخته شدن طالبان افغانستان اظهارکرد: به نظرم به انجام 
این کار نزدیک می شویم. موضع روسیه حرکت در این مسیر خاص 
خواهد بود اما، این تصمیم ها باید همانطور که در زمانی که طالبان 
به عنوان یک سازمان تروریستی در لیست سیاه قرار گرفت، اتخاذ 
شد، صورت گیرد. جو بایدن زمانی که نیروهای خود را از افغانستان 
خارج کرد، کار درستی انجام داد، اما اکنون ایالات متحده و اروپا نباید 
از مسئولیت تحولات فعلی و آینده در این کشور اجتناب کنند. وی 
درباره نشست ژنو تصریح کرد: نشست ژنو با جو بایدن به طورکلی 
مثمرثمر بود و این تصور را ایجاد کرد که واشنگتن به دنبال ایجاد 

روابط و احیای آن گفت وگوها در برخی زمینه های حیاتی است. 
قطعا می توان گفت که اگرچه طیفی از موضوعاتی که ما در مورد 
آنها توافق کردیم گسترده نبود، اما  هنوز در مسیر درستی قرار داریم 
چراکه در مورد مهمترین مسائل روز صحبت کردیم. دولت های 
آمریکا و روسیه در حال اجرای یکسری برنامه های پیش بینی شده و 
حرکت رو به جلو هستند. با این حال، ما شاهد یک پسرفت هستیم.

 تلاش برای روابطه با اوکراین
پوتین درباره قانون »عاملان خارجی« که برای خبرنگاران در 
روسیه به کار می رود نیز ادامه داد: قانون عوامل خارجی افراد را 
از داشتن عقیده و مشارکت در سیاست منع نمی کند اما پولی که 
از خارج از کشور می آید، باید به گونه ای مشخص شود تا جامعه 
روسیه بداند که این شخص خاص، نگرش خاصی به فرآیندهای 
سیاسی داخلی دارد و از خارج از کشور پول دریافت می کند. با این 
حال، عوامل خارجی زیادی در روسیه وجود ندارند. رئیس جمهوری 
روسیه ضمن تبریک به سردبیر نووایا گازتا، دیمیتری موراتف که 
جایزه صلح نوبل را دریافت کرد، گفت: دلایل قراردادن افراد در 
لیست عوامل خارجی یکبار دیگر مورد ارزیابی قرار خواهد گرفت. 
من این را به شما قول می دهم. پوتین درباره اوضاع اوکراین گفت: 
افراد دارای دیدگاه های سیاسی افراطی، قدرت را در اوکراین به دست 
گرفته اند و آنها بدون توجه به نام رئیس دولت، بر کشور حکومت 
می کنند. حتی کسانی که با تکیه بر حمایت اکثریت خاموش به 
قدرت رسیدند، نتوانستند به وعده های انتخاباتی خود عمل کنند 
چرا که اقلیت ملی گرا، آنها را از آزادی تصمیم گیری های مورد 
انتظار مردم اوکراین محروم کرده است. این یک بن بست است. 
من درواقع نمی دانم چگونه باید آن را از بین برد. در آینده نزدیک 
در صحنه سیاسی اوکراین خواهیم دید که چه اتفاقی می افتد. ما 
تمام تلاش خود را برای ایجاد روابط بین دو کشور انجام خواهیم 
داد. با این حال، ناتو در حال حاضر در اوکراین فعال است و تهدیدی 
برای روسیه ایجاد می کند. اگر روزی موشک ها در نزدیکی خارکف 
مستقر شوند، چه اتفاقی می افتد؟ رئیس جمهوری روسیه درباره 
نشست اعضای شورای امنیت سازمان ملل و گسترش آن نیز ادامه 
داد: می توان بحث گسترش شورای امنیت سازمان ملل را مطرح 
کرد و تصمیمات مختلفی گرفت، اما این تصمیم روسیه نیست، باید 
بر اساس اجماع تصمیم گیری شود. ایده نشست روسای پنج عضو 
دائمی شورای امنیت سازمان ملل متحد کاملا مثبت بود. امانوئل 
ماکرون، رئیس جمهور فرانسه بلافاصله از آن استقبال کرد اما برخی 
مسائل غیر مرتبط با روسیه از جمله پاندمی کرونا، مورد بحث است 

و من امیدوارم که این مساله روزی محقق شود.

ولادیمیر پوتین: 

به رسمیت شناختن طالبان، نزدیک است
جهــــان 

کوتــاه

معاون وزیر امورخارجه روسیه گفت: با توجه به اقدامات 
خصمانه اعضای ناتو علیه مسکو، عادی سازی روابط با آنها 
غیرممکن شده است. به گزارش فارس، الکساندر گروشکو معاون 
وزیر امورخارجه روسیه افزود: با توجه به اقدامات خصمانه اعضای 
پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( علیه مسکو، داشتن روابط عادی 
با آنها غیرممکن شده است. به نوشته خبرگزاری اسپوتنیک، 
گروشکو در نشستی خبری گفت: در حال حاضر هیچ نکته مثبتی 
میان ناتو و روسیه وجود ندارد که بتوان درباره آن صحبت کرد. 
این دیپلمات روس ادامعه داد: افزایش تحرکات ناتو در اطراف 

مرزهای روسیه از جمله استقرار تسلیحات راهبردی حاکی از این 
است که متحدان این پیمان نظامی به سرعت در حال »حرکت 
به سمت رویه های جنگ سرد« هستند که »مستقیما بر روابط 
با روسیه تأثیر می گذارند.« گروشکو با طرح پیشنهاد یک کشور 
به عنوان نماینده دیپلماتیک ناتو در مسکو تاکید کرد که روسیه 
به حمایت از تعاملات عادی با ناتو درباره امنیت اروپا ادامه خواهد 
داد. پیش از این »آندره رودنکو« معاون وزیر امور خارجه روسیه 
روز پنجشنبه گفت که مسکو به ناتو هشدارداده هرگونه اقدامی 
برای عضویت اوکراین در این بلوک نظامی عواقبی به دنبال 

خواهد داشت. در پی  اقدامات تحریک آمیز ناتو از جمله اخراج 
هشت دیپلمات روس از مقر این سازمان در بروکسل، سرگئی 
لاوروف وزیر امورخارجه روسیه روز دوشنبه از تعلیق فعالیت 
نمایندگی ناتو در مسکو خبر داد. لاوروف طی نشست خبری 
ضمن اعلام خبر تعلیق فعالیت دفتر اطلاع رسانی ناتو در مسکو 
اظهارکرد:  ناتو دلایل لغو اعتبارنامه دیپلمات های روس در این 
سازمان را توضیح نداده است. هیچ تماس نظامی بین روسیه و 
ناتو وجود ندارد. سرگئی لاوروف وزیر امورخارجه از تعلیق فعالیت 
نمایندگی سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( در مسکو خبر 
داد. لاوروف طی نشست خبری ضمن اعلام خبر تعلیق فعالیت 
دفتر اطلاع رسانی ناتو در مسکو گفت:  ناتو دلایل لغو اعتبارنامه 

دیپلمات های روس در این سازمان را توضیح نداده است. 

روسیه: عادی سازی روابط با ناتو غیرممکن شده است

»قهرمان« فرهادی نماینده ایران در اسکار شد

»پروین بهمنی« مادر لالایی ایران درگذشت
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دیـدگــاه
حکمرانی و ناخرسندی خانواده در ایران

ادامه از صفحه اول /   برخورداری های میان خانواده ها 
را افزایش داده و ناخرسندی روانی و نارضایتی از زندگی 
ایجاد می کند. برخی از خانواده ها دائماً در مقایسه با دیگران 
»عقب ماندگی« را احساس کرده و ضمن افزودن بر تلاش های 
مادی گرایانه، چرخه تمام نشدنی نارضایتی- مادی گرایی- 
نارضایتی را طی می کنند. چهار؛ حکمرانی با ارائه نظام 
آموزشی ناکارآمدی که همه راه های زندگی نوجوانان و جوانان 
را به نوعی به کنکور ختم می کند، برقراری انواع سهمیه ها 
برای قبولی کنکور و عملًا مداخله بسیار ناکارآمد، ناعادلانه و 
مستعد فساد که رقابت در کنکور را مخدوش می سازد، وجود 
تهدید سربازی برای پسرانی که در کنکور قبول نمی شوند و 
ایجاد فشار غیرمستقیم برای فرستادن فرزندان به خارج از 
کشور )برای اقشاری که توانایی مالی دارند(، فقدان آرامش و 
نارضایتی را در عمق روان والدین و خانواده در تمام سال های 
تحصیل فرزندان تزریق می کند. پنج؛ بروز وضعیت اقتصادی 
و سیاسی مولد نارضایتی از وضع موجود و ناامیدی به آینده، 
شمار زیادی از خانواده ها را در معرض وسوسه مهاجرت به 
خارج از کشور، فشارهای مادی و روانی ناشی از آن و گاه 
دوپاره شدن خانواده، به علاوه فشارهای روانی ناشی از عدم 
توافق میان اعضای خانواده درخصوص مهاجرت یا ماندن، 
قرار می دهد. شش؛ نظام بانکی ناعادلانه که فاقد خصیصه 
»دسترسی عادلانه« همه اقشار به منابع مالی است، عملًا 
در مسیر نابرابرتر ساختن جامعه به تشدید مقایسه های 
اجتماعی، احساس خسران در زندگی، نارضایتی مقایسه ای و 
تشدید نارضایتی در خانواده می انجامد. نظام بانکی در راستای 
تقویت برابری و عدالت اجتماعی عمل نمی کند. سیاست های 
حکمرانی در ایران بر اساس سازوکارهای برشمرده شده )و 
البته مواردی بیشتر که در حوصله این نوشتار نیست( به 
شیوه های مختلف خانواده را آزار می دهد و عملًا برخلاف 
گفته ها و مقاصد خود برای تقویت بنیان خانواده حرکت 
می کند. حکمرانی وقتی با این خصیصه های ساختاری بنیان 
خانواده را تضعیف کرده و خانواده را می آزارد، سخن گفتن 
حکمرانان از تقویت بنیان خانواده، ارائه جایزه به کسانی که 
فرزندآوری کنند و تکریم خانواده، آب در هاون کوفتن یا بدتر 

از آن، انگشت کردن در چشم شنونده است.

یادداشت جــــستار
یک پرسش انسانی

»میهن دوست«،  نخبگان  و  شهروندان  بیشتر  یقیناً 
صرف نظر از گرایش های فکری، سیاسی و منفعتی، پیرامون 
یک امر اجماع نظر دارند. اینکه با توجه به ذخایر و منابع 
سرشار ملی، شهروندان میهن دوست، جوانان با انگیزه و 
اراده، جغرافیای بی نظیر و... وجود این همه چالش ها که 
زیست شهروندان را به طور باورنکردنی دشوار کرده است؛ 
غیراخلاقی، غیر قابل فهم و... است. بنابراین با توجه به 
انبوه چالش های اجتماعی و ملی، طرح چند پرسش، نه  
تنها لازم بلکه ضروری است، »آیا حکومت ها مجاز هستند 
به شهروندان خود آسیب برسانند؟«، آیا انسانی، اخلاقی، 
دینی و... است که شهروندان )انسان ها( در پناه حکومت ها، 
زیست غیرانسانی را تجربه کنند؟، آیا خطاست اگر ادعا 
شود، فلسفه وجود و کارکرد حکومت ها ایجاد امنیت، رفاه 
و آرامش برای »شهروندان خود« می باشد؟، آیا خطاست اگر 
گفته شود »آرمان ها و اهداف سیاسی« که منجر به زیستی 
انسانی نشوند، باید کنار گذاشته شوند؟، آیا شهروندان مجاز 
هستند برای ایجاد امنیت، آرامش و رفاه نسبی تلاش کنند؟ 
به عبارتی، آیا قانون یا قاعده ای زمینی یا آسمانی وجود دارد 
که یک انسان را از تلاش برای صیانت از جان و ایجاد بقایی 
همراه با آرامش، امنیت و رفاه نسبی منع کند؟، آیا خطاست 
اگر ادعا شود؛ »هیچ قانون، اندیشه، باور، اعتقاد و... مجاز نیست 
تا یک انسان )شهروند( را از تلاش برای بودن و با کیفیت 
بودن«، منع کند؟، و... در عالم ملموس، زمینی و قابل فهم 
انسانی، هیچ سنگ محکی، کاربردی و با ارزش تر از اخلاق 
نیست. صاحب منصبان، کارگزاران و نهادهای حاکمیتی، 
اخلاقاً موظف هستند پاسخ دهند که چرا شهروندان ایران 
زمین با وجود منابع سرشار طبیعی و انسانی، باید این همه 
درد و رنج، سختی، ناامیدی، نگرانی و... را متحمل شوند؟ یا 
به بیان دیگر در راستای کدام هدف والای »ملی و انسانی« 
شهروندان ایران زمین باید این همه سختی، ناامیدی، درد و 
رنج، افسردگی، نگرانی، فشار و... را متحل شوند؟ نقد منصفانه 
و دلسوزانه کارگزاران، صاحب منصبان و دولت ها باید مبتنی 
بر عملکرد باشد. بنابراین یک امر طبیعی است که باید به 
دولت سیزدهم نیز فرصت داده شود تا براساس دستاوردهای 
عینی و قابل سنجش، ارزیابی شود. از آنجا که نگارنده ریشه 
بیشتر چالش های اجتماعی و ملی را »ساختاری« و نه 
عملکرد برخی بخش ها، صاحب منصبان و نهادهای گوناگون 
می داند، از این رو، »ساختار مدیریت کلان« در این موجز مورد 
توجه می باشد. هنگامی که یک ساختار از هر نوعی )سیاسی، 
اقتصادی، دفاعی و...( دارای چالش های بنیادی باشد، تحلیل 
و ارزیابی یا تلاش برای بهبود اجزای ساختار؛ اتلاف هزینه، 
نیرو و زمان خواهد بود. حکمرانی در جهان خرد بنیاد معاصر؛ 
فعالیتی شفاف، بدیهی و قابل سنجش برای همه شهروندان 
تحت حمایت یک سازمان حکمرانی می باشد. اینکه حکمرانی، 
تبلور عینی اراده و خرد ملی )جمعی( برای ایجاد رفاه، آرامش و 
امنیت برای شهروندان می باشد. اینکه یک فرمول بسیار ساده 
و بدیهی است که »اهداف و آرمان های سیاسی ملی«، قطعاً 
منجر به رفاه، آرامش و امنیت برای همه شهروندان خواهد شد. 
بنابراین زیست اجتماعی پرچالش همراه با انواع دشواری ها 
یک پارادوکس قابل تامل است. برای برون رفت از شرایط 
پرچالش و اجتناب از آینده ای پرمخاطره و مبهم، ضروری است 
تا میهن دوستان در همه سطوح، »اهداف و آرمان های مدیریت 
کلان و نه پیامدهای ناشی از انوع سیاست ها را تحلیل، ارزیابی، 
تبیین و نقد کنند.« به عنوان مثال تحلیل، نقد و ارزیابی روابط 
خارجه پرهزینه، »بدون در نظر گرفتن و تبیین اهداف و 
آرمان هایی آشکار و پنهان راهبرد روابط خارجه«، حرکت 

در چرخه باطل، بی حاصل و اتلاف نیرو و زمان خواهد بود.

بروکسل یا وین، آیا مسأله این است؟

دولت سیزدهم و تیم سیاست خارجی سید ابراهیم 
رئیسی با محوریت حسین امیرعبداللهیان و علی باقری کنی 
به جای پرداختن به نکات کلیدی، به کارگیری دیپلماسی 
فعال، هوشمند، منعطف و واقع بینانه برای حل مناقشه 
پرونده فعالیت های هسته ای، تنش زدایی با هدف احیای 
قدرت اقتصادی و معیشتی و حفظ منافع ملی سعی می کند 
به نکات بسیار کم اهمیت و بی اهمیت بپردازد، به گونه ای که 
طی هفته های اخیر اصول، مبانی و نکات کلیدی دیپلماسی 
هسته ای کشور در حاشیه قرار گرفته است و حاشیه ها به متن 
سیاست خارجی دولت سید ابراهیم رئیسی بدل شده اند. اما 
چرا دولت سیزدهم این خط مشی را برگزیده است؟ در پاسخ 
می توان گفت که این دولت و قدرت یکدست شده در کشور 
به دنبال آن است که حتی در ظاهر آنچه دولت حسن روحانی 
به خصوص در حوزه سیاست خارجی، مذاکره و دیپلماسی 
هسته ای اجرا کرده است را تکرار نکند تا اصطلاحا اینگونه 
به افکار عمومی و رسانه ها القا شود که ما یعنی دولت سید 
ابراهیم رئیسی مقلد دولت روحانی نیستیم، بلکه با یک فکر 
جدید، با یک رویه جدید، با یک تیم جدید، در یک مکان 
جدید و با ادبیات جدید به دنبال گفت وگو و مذاکره هستیم 
تا شکست های دولت روحانی و دیپلماسی ظریف که عامل 
اصلی بروز مشکلات و بحران های داخلی است تکرار نشود. 
اکنون به جای تلاش برای احیای برجام سعی دارد مکان 
مذاکرات را به بروکسل ببرد؟ به واقع فرق وین با بروکسل 
چیست؟ چرا حضرات و آقایان شرایط حاد و بحرانی کشور 
را درک نمی کنند؟  آقایان این تصور را دارند که مذاکره 
یعنی دادن امتیاز، مذاکره یعنی عقب نشینی، مذاکره یعنی 
شکست، مذاکره یعنی به بن بست رسیدن تلاش ها و ...؛ در 
صورتی که مذاکره فی نفسه، نه امری مثبت است، نه منفی، 
مذاکره امری خنثی است، مذاکره یک ابزار برای رسیدن به 
منافع است، مذاکره یک اهرم است، مذاکره یک مسیر است. 
هر دولتی و هر کشوری که مذاکره را در دستور کار قرار دهد 
لزوما به این معنا نیست که سیاست های آن دولت و کشور به 
شکست رسیده است و یا در اصول و مبانی خود عقب نشینی 
کرده است، بلکه به این معناست که آن کشور و آن دولت 
بر اساس اقتضائات سیاسی، امنیتی، اقتصادی، معیشتی، 
اجتماعی و ... در داخل و منطقه سعی می کند از دیپلماسی و 
مذاکره برای رسیدن به اهداف و منافع استفاده لازم را ببرد. 
چون قطعاً دیپلماسی و مذاکره یک ابزار و اهرم با کمترین 
هزینه و بیشترین فایده و سود است. از این رو دولت سید 
ابراهیم رئیسی، حسین امیرعبداللهیان، علی باقری کنی یا هر 
فرد دیگری نباید این نکته مهم را فراموش کنند که اکنون در 
شرایط بحرانی کشور که اقتصاد و معیشت به بدترین وضعیت 
خود رسیده است باید از هر ابزاری برای بهبود شرایط کشور 
استفاده کنند. در این بین بهترین ابزار دیپلماسی و مذاکره 
است؛ مذاکره، نه شکست است، نه عقب نشینی، نه دادن 
امتیاز؛ مذاکره یعنی مذاکره و دیپلماسی یعنی دیپلماسی. 
نکته مهمتر اینجاست که دولت سید ابراهیم رئیسی و در کل 
نظام جمهوری اسلامی ایران در سایه همان نگاه به مذاکره و 
دیپلماسی متاسفانه احیای برجام را به یک تابو در سیاست 
خارجی بدل کرده اند. به هر حال در هشت سال گذشته تمام 
حملات، هجمه ها، انتقادات، توهین ها، تحقیرها، تخریب 
ها، تهدیدها و ... به برجام، مذاکرات، دیپلماسی، ظریف،  
روحانی در دستور کار قرار گرفت و رسانه های جریان قدرت 
در داخل کشور عملًا توافق هسته ای را به یک تابوی سیاسی 
در نزد افکار عمومی ایران بدل کرده اند. اکنون که دولت 
سید ابراهیم رئیسی از همان جریان به قدرت رسیده است 
نمی تواند در کوتاه مدت این تابو را بشکند و احیای برجام را 
در دستور کار قرار دهد، بلکه در یک بازه زمانی باید به تدریج 
افکار عمومی را به این سمت پیش ببرد که دیگر دیپلماسی، 
احیای برجام و مذاکره تابو نیست. لذا تلاش جدی این 
جریان قدرت بر آن است که اینگونه القا شود دیگر دولت 
رئیسی تصمیمات، اقدامات و عملکرد دولت روحانی را به 
خصوص در حوزه سیاست خارجی و مذاکره تکرار نمی کند. 
دولت و شخص امیرعبداللهیان هنوز تکلیف خودرا در حوزه 
سیاست خارجی روشن نکرده اند. پس اگر بپذیریم که از 
فحوای سخنان آقای امیرعبداللهیان اینگونه بر می آید که او 
نه ظریف است، نه جلیلی، باید روشن کند که او کیست؟ چه 
مشی دیپلماتیکی را برای کشور برگزیده است؟ به هر حال، 
چه ظریف، چه جلیلی و یا هر فردی بر اساس تفکرات خود 
یک پارادایمی را در حوزه سیاست خارجی تعریف کردند و بر 
اساس آن عمل نمودند، اما به نظر می رسد که دولت رئیسی 
و شخص امیرعبداللهیان در حوزه سیاست خارجی هنوز 
تکلیفشان با خودشان روشن نیست. مضافا در همین مدت 
شاهد عملیات های جاسوسی، خرابکاری، سرقت اسناد، 
ترور و ... از طرف اسرائیلی ها و به موازاتش نفوذ اسرائیل در 
منطقه قفقاز و به خصوص جمهوری آذربایجان هم بسیار 
جدی است. ضمنا اگر آمریکا از افغانستان خارج شده است 
در عوض حکومت طالبان روی کار آمده است که مطمئن 
باشید در میان مدت تهدید جدی امنیتی برای شرق کشور 
خواهد بود. پس آقایان با همین مفروضات سعی دارند اینگونه 
القا کنند که اکنون فرصت بسیار مهمی برای کشور به وجود 
آمده است تا قدرت خود را در حوزه منطقه ای، هسته ای، 
نظامی و دفاعی برای بالا بردن توان چانه زنی بیشتر کنند. 
در صورتی که واقعیت ها حاکی از آن است که مرتبا نفوذ ما 
رو روبه صعود نیست. در عین حال نگاه سیاست خارجی 
دولت رئیسی برای افزایش مناسبات منطقه ای با همسایگان 
در گرو حل برخی مسائل مانند حیای برجام و FATF است. 
نباید فراموش کنیم احیای روابط با ریاض می تواند مشوق و 
محرکی برای دیگر کشورهای همسو با عربستان در خصوص 
احیای روابط با ایران باشد. ضمنا در شرایط نا به سامان 
اقتصادی و معیشتی کنونی دیگر جمهوری اسلامی ایران 
توان پرداخت هزینه نفوذ منطقه ای ندارد. سعی بر آن است 
که یک دیپلماسی منعطف در منطقه را برای مدیریت هزینه 
در دستور کار قرار دهد. غافل از اینکه نشست بغداد و احیای 
روابط با عربستان سعودی به احیای برجام و نتیجه نشست 

وین گره خورده است.

کوروش الماسی
محقق و پژوهشگر

 یكی از مهم ترین مطالبات مردم از دولت سیزدهم 
حل مشكلات اقتصادی بود که می توانست به بازگشت 
امید و اعتماد اجتماعی به جامعه کمک کند. دولت 
سیزدهم در این زمینه چه اقداماتی انجام داده است؟ 
چرا به رغم اینكه آقای رئیسی در مناظره های انتخاباتی 
عنوان کردند در سفره های مردم تغییر ایجاد شد اما 
هنوز این اتفاق رخ نداده، بلكه قیمت کالاهای اساسی 

همچنان در مسیر صعودی قرار دارد؟
میزان مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم 
نسبت به ادوار گذشته پائین تر بود. با این وجود مردم امیدوار 
بودند با روی کار آمدن دولت جدید در وضعیت معیشتی خود 
تغییر را احساس کنند. این در حالی است که این اتفاق رخ نداده 
است. همان طور که آقای محسن رضایی معاون اقتصادی رئیس 

جمهور عنوان کردند بخش مهمی از 
مشکلات اقتصادی کشور ارتباطی 
و  تحریم ها  به سیاست خارجی، 
پذیرش اف ای تی اف ندارد و بیشتر 
مشکلات ریشه در حضور مدیران 
ضعیف، بی انگیزه و منفعل در عرصه 
تصمیم گیری کشور دارد. ایران باید 
دارای رفتاری متناسب با توانایی 
خود در عرصه بین المللی باشد اما 
مشکلاتی که در این زمینه وجود 
دارد ریشه در رویکردی است که 
ایران در عرصه بین المللی در پیش 
گرفته است. امروز ما در زمینه روابط 
بین المللی با تنش های زیادی مواجه 
هستیم. وضعیت به صورتی است که 
ما همسایه های خود در منطقه نیز 

مشکل داریم و هنوز نتوانسته ایم این مشکلات را حل کنیم. 
واقعیت این است که هنوز مشخص نیست دولت سیزدهم عزمی 
برای توسعه اقتصادی در کشور دارد یا خیر. سفرهای استانی 
آقای رئیسی که به صورت هفتگی انجام می شود بارقه های 
امیدی را در بین مردم به وجود آورده است. با این وجود این 
بارقه امید باید دارای پشتوانه مالی باشد که در شرایط فعلی این 

پشتوانه مالی وجود ندارد.
 در شرایطی که سفرهای استانی بارقه های امید را در 
بین مردم ایجاد کرده اما دارای پشتوانه مالی نیست آیا 
سبب بالا رفتن انتظارات و عدم توانایی دولت در تحقق 
مطالبات مردم نخواهد شد؟ آیا در چنین شرایطی در 

درازمدت امید مردم کاهش پیدا نمی کند؟
آقای رئیسی در سفرهای استانی که انجام داده اند دستور 
راه اندازی طرح هایی را صادر کرده اند. نکته مهم در این زمینه 
تنها دستور نیست و بلکه باید در پشت این دستورها راهکار 
عملی و اجرایی نیز وجود داشته باشد. راهکار عملی نیز زمانی 
تحقق پیدا می کند که این دستورات دارای پشتوانه مالی 
باشد. به عنوان مثال آقای رئیسی برای استان خوزستان که با 
بحران های جدی مواجه است استاندار ویژه انتخاب کردند که 
دارای اختیارات ویژه و با اختیارات بیشتر از سایر استان ها باشد. 

با این وجود آنچه در عمل مشاهده می شود این است که استاندار 
انتخابی دارای مقبولیت لازم برای انجام مأموریت های بزرگ 
نیست. بسیاری از اقدامات مهم متأثر از توانایی افراد و قابلیت 
تصمیم گیری آنهاست. این وضعیت در کشورهای توسعه یافته 
نیز وجود دارد و قابلیت های فردی و تصمیم گیری مدیران در 
بهبود وضعیت نقش دارد. به عنوان مثال در انگلستان خانم 
تاجر یک اقتصاد ورشکسته را از حزب سوسیالیست کارگر 
تحویل گرفت اما یک اقتصاد پویا که برای چند سال نیز به عنوان 
بهترین اقتصاد اروپا شناخته می شد را تحویل داد.کشوری که 
روزی صد کیلومتر نیز آزادراه نداشت امروز در وضعیتی قرار دارد 
که همه کشور به شبکه آزادراهی مرتبط است. از سوی دیگر در 
انگلستان قطارهای با سرعت پایین را به قطارهایی با سرعت بالا 
تبدیل کردند. پروژه بزرگ تونل زیردریایی مانش را از طریق یک 
شرکت سهامی عام را ساختند. اگر 
خانم تاچر به عنوان نخست وزیر را با 
خانم »ترزا می« که ایشان نیز نخست 
وزیر بودند اما نتوانستند تغییرات 
کشور  وضعیت  در   محسوسی 
انگلستان به وجود بیاورند مقایسه 
کنیم به قابلیت های فردی مدیران 
در تغییرات مهم در یک جامعه پی 
خواهیم برد. ترزا می تنها کاری که 
کرد این بود که زمینه های خروج 
انگلستان را از اتحادیه اروپا به وجود 
آورد و با این اقدام بزرگترین ضربه 
را به اقتصاد این کشور وارد کرد. این 
وضعیت در آلمان نیز وجود داشت. 
اگر وضعیت اقتصادی دورانی که خانم 
مرکل قدرت را در این کشور تحویل 
گرفت را با وضعیت امروز مقایسه کنیم متوجه می شویم که در 
طول این سال ها چه تحول بزرگی در اقتصاد ایران کشور رخ 
داده است. واقعیت این است که ترکیب کابینه آقای رئیسی 

منسجم نیست.
 چرا کابینه رئیسی هنوز نتوانسته به یک انسجام 

درونی برسد؟
 برای پاسخ به این سوال باید به وضعیت  وزارتخانه ها توجه 
کرد. به عنوان مثال اگر به رویکرد وزارت صمت در این مدت 
دقت کنیم متوجه می شویم که ضعف های مهمی در این 
وزارتخانه وجود دارد. این وضعیت درباره وزارت مسکن نیز 
وجود دارد. در شرایط کنونی سخنان ضد و نقیضی از سوی 
وزیر و مدیران این وزارتخانه درباره ساخت یک میلیون مسکن 
در سال شنیده می شود. این در حالی است که در ترکیه دولت 
موفق شدن در مدت کوتاهی عملا حاشیه نشینی را با ساخت 
مسکن و استفاده از تکنولوژی های مدرن از بین ببرد. از سوی 
دیگر بافت فرسوده را نیز تخریب کردند و به جای آن مسکن 
ساخته شد. در ایران ما دارای تکنولوژی های مدرن ساخت 
مسکن نیستم و حتی شرکت های ترکیه ای که در ایران هستند 
قادر هستند یک برج ۱6 طبقه را در پرند و پردیس در مدت 
هشت ما  به صورت کامل تحویل بدهند. شرکت های ایرانی از 

این دانش و توانایی برخوردار نیستند.در چنین شرایطی در 
اظهارات آقای رستم قاسمی وزیر مسکن و شهرسازی هیچ گونه 

اظهار نظری مبنی بر استفاده از شرکت های خارجی در ساخت 
مسکن در ایران مشاهده نمی کنید. برخی تصور می کنند ما با 

همین روش های سنتی قصد داریم سالی یک میلیون واحد 
مسکونی بسازیم. بدون شک با تکنولوژی که ما دراختیار داریم 

این کار امکان پذیر نخواهد بود. در توسعه صنعتی پایین دستی 
و بالا دستی نفت نیز دیدگاه های وزیر نفت با وزیر نفت دولت 

دوازدهم متفاوت است و معتقد است که ما باید به جای فروش 
نفت خام فرآورده های نفتی و پتروشیمی را صادر کنیم. بدون 
تردید همه  این موضوعات نیازمند سرمایه، تکنولوژی و روابط 
سازنده با کشورهای جهان است. در شرایط کنونی به دلیل 
اینکه ما از روابط اقتصادی با کشورهای دیگر برخوردار نیستیم 
و شرایط آن فراهم نیست در برخی موارد هزینه واردات برای ما 

تا۳5 درصد بیشتر از وضعیت معمولی است.
گذشته  ماه های  طول  در  رئیسی  دولت  آیا   
واقعیت های جامعه را به خوبی درک کرده و از حالت 

شعاری خارج شده است؟
آقای رئیسی  و اعضای کابینه عنوان می کنند ما تلاش 
خواهیم کرد که در وضعیت معیشتی مردم تغییر ایجاد کنیم تا 
میزان رفاه مردم افزایش پیدا کند. با این وجود دولت باید این 

سوال را از خود بپرسد که چرا در طول 
چهل سال گذشته شرایطی به وجود 
آمده که اقلام اساسی مورد نیاز مردم 
اغلب وارداتی هستند. این در حالی 
است که قیمت تولیدات کشاورزی 
مانند گندم، جو، ذرت و دانه های 
روغنی در بازارهای جهان رکورد 
خود را شکسته و گران شده است. 
در چنین شرایطی هیچ اظهارنظری 
از سوی وزیر کشاورزی مبنی بر اینکه 
قرار است به تکنولوژی نوین آبیاری 
زیرسطحی دست پیدا کنیم. آبیاری 
زیر سطحی از این نظر حایز اهمیت 
است که میزان برداشت آب را نصف 
می کند و برداشت محصول را تا۴۰ 

درصد افزایش می دهد. در شرایطی که هیچ اظهار نظر و اقدامی 
در این زمینه صورت نمی گیرد در صداوسیما به صورت مرتب 
تبلیغاتی درباره واردات گندم، شکر و نهادهای دامی صورت 
می گیرد. نکته نگران کننده تر اینکه به دلیل خشکسالی سال 
گذشته در شرایط کنونی ایران نیازمند واردات هشت میلیون 
گندم است که رقم وحشتناکی است.کشوری که مانند ایران که 
نباید جمعیت آن بیشتر از هفتاد میلیون نفر باشد و یا پنجمین 
کشور وارد کننده جو در میان کشورهای جهان باشد و یا سالانه 
در حدود5/5 میلیون تن ذرت به قیمت۱/5 میلیون دلار وارد 
کند برای آینده کشور نگران کننده است. اگر ما بتوانیم از 
تکنولوژی های جدید در کشاورزی استفاده کنیم و سیستم های 
سنتی را به سیستم های جدید تبدیل کنیم با توجه به تنوع آب 
و هوایی که داریم قادر خواهیم بود واردات خود را به صورت 
محسوس کاهش بدهیم. اینکه ما بگوییم نفت را به صورت 
خان می فروشیم و به ازای آن گندم و شکر و روغن نباتی وارد 
می کنیم هنر نیست و نشان دهنده ضعف ماست. واقعیت این 
است که با شعار و مسائلی که جنبه علمی ندارد نمی توان در 
کشور تغییر ایجاد کرد. مسئولان و نیزحاکمیت در ایران بالاخره 
باید بپذیرد که علم در جهان حرف نخست را می زند. به همین 
دلیل باید از تکنوکرات ها و فن گرایان که سیاسی نیستند در 

مدیریت جامعه استفاده کند.

 چگونه می توان به سمتی حرکت کرد که از مدیرات 
تكنوکرات و فن گرایان در کشور استفاده کرد؟

 ما باید بپذیریم که میزان انتخاب مدیران نباید دیدگاه های 
سیاسی آنها باشد و بلکه باید توانایی و تخصص آنها باشد. من 
در این زمینه مثالی می زنم. رئیس بانک مرکزی در آمریکا از 
دولت ریگان تا جورج بوش پسر آقای گریزمن بود و هر رئیس 
جمهوری در این کشور روی کار می آمد ایشان را تغییر نداد. 
سوال اینجاست که ما در ایران تشکیلات بزرگ و مهمی مانند 
بانک مرکزی را به چه کسی واگذار کردیم؟ از سوی دیگر 
وزارت صمت که دارای اهمیت زیادی است را به کسی واگذار 
کرده ایم که از پشتوانه اجرایی کافی برخودار نیست. این موضوع 
درباره برخی دیگر از وزارتخانه ها نیز وجود دارد و حتی آقای 
رئیسی نیز صدایشان بلند شد که برخی در دولت از من سهم 
خواهی می کنند. به همین دلیل نیز 
ما امروز با یک تیم اقتصادی ناهمگن 
مواجه هستیم که این ناهمگنی با 
توجه به تنش هایی که در سیاست 
خارجی وجود دارد می تواند آینده 
نامطلوبی را برای ما رقم بزند. امروز 
در حدود۱۰۰ روز از سفر آقای 
رئیسی به استان خوزستان می 
گذرد. در چنین شرایطی رئیس 
جمهور باید از استاندار خوزستان 
بپرد که در این مدت چه اقداماتی در 
این استان صورت گرفته است. استان 
خوزستان به دلیل اینکه۹۰ درصد 
نفت ایران در آنجا تولید می شود از 
اهمیت زیادی برای کشور برخوردار 
است و۱2/5 درصد در تولید ناخالص کشور سهم دارد. استان 
خوزستان یک استان معمولی نیست و در عمل یک کشور را 

تغذیه می کند.
 چرا استراتژی اقتصادی  دولت سیزدهم هنوز 
برای کارشناسان مشخص نیست؟آیا مشخص نبودن 
نداشتن یک  معنای  به  دولت  اقتصادی  استراتژی 

استراتژی مدون و کاربردی است؟
واقعیت این است که تیم اقتصادی که آقای رئیسی انتخاب 
کرده ضعیف است و فضای امنیتی و اطلاعاتی که در دوران 
احمدی نژاد موجب نادیده گرفته شدن  تکنوکرات ها و فن 
گرایان در کشور شد امروز هم در عرصه مدیریتی کشور وجود 
دارد و این رویکرد ادامه پیدا کرده است. امروز ما با پدیده نگران 
کننده ای مواجه شده ایم که بسیاری از مدیرانی که در طول 
چهل و سه سال گذشته به کشور خدمت های بزرگی کرده اند 
در شرایط کنونی از کشور مهاجرت کرده اند و در کشورهای 
دیگر زندگی می کنند. اگر آقای رئیسی نیز از رویکردی که آقای 
هاشمی در انتخاب مدیران استفاده کردند را دنبال می کردند 
امروز با مدیران قوی تری در کشور مواجه بودیم که می توانستند 
منشأ خدمات زیادی باشند. ادامه مشی آقای هاشمی باعث 
می شد که امروز ما با اقتصادی قوی تری مواجه بودیم و با این 

همه چالش روبه رو نبودیم.

پرونده سال چهارم  6
a شماره 1138 r m a n m e l i . i r

شنبه 
1400 .08 .01

16 ربیع الاول23/1443 اکتبر 2021

آرمان ملی- احسان انصاری: بحران اقتصادی کشور مدت هاست که بسیاری از موضوعات دیگر را به حاشیه برده است. در چنین شرایطی انتظار بود که دولت سیزدهم که با شعارهای اقتصادی و تغییر در سفره مردم روی کار آمد بتواند این 
بحران ها را کاهش بدهد و در زمینه معیشتی مردم تغییر ایجاد کند. با این وجود هنوز که نزدیک به سه ماه از آغاز دولت می گذرد استراتژی مدون و کاربردی از سوی دولت برای تغییر در وضعیت معیشتی مردم به وجود نیامده است. از سوی دیگر 
تناقض گویی های برخی از مدیران اقتصادی و عدم انسجام در تیم اقتصادی دولت رئیسی مشهود به نظر می رسد. »آرمان ملی« برای بررسی این موضوع با دکتر بهمن آرمان اقتصاددان گفت وگو کرده است. وی در این زمینه معتقد است:» تیم 
اقتصادی که آقای رئیسی انتخاب کرده ضعیف است و فضای امنیتی و اطلاعاتی که در دوران احمدی نژاد موجب نادیده گرفته شدن  تكنوکرات ها و فن گرایان در کشور شد امروز هم در عرصه مدیریتی کشور وجود دارد و این رویكرد ادامه پیدا 
کرده است. امروز ما با پدیده نگران کننده ای مواجه شده ایم که بسیاری از مدیرانی که در طول چهل و سه سال گذشته به کشور خدمت های بزرگی کرده اند در شرایط کنونی از کشور مهاجرت کرده اند و در کشورهای دیگر زندگی می کنند. اگر 
آقای رئیسی رویكردی که آقای هاشمی در انتخاب مدیران استفاده کردند را دنبال می کردند امروز با مدیران قوی تری در کشور مواجه بودیم که می توانستند منشأ خدمات زیادی باشند. ادامه مشی آقای  هاشمی باعث می شد که  امروز ما با 

اقتصادی قوی تر مواجه بودیم و با این همه چالش روبه رو نبودیم«. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

آقای رئیسی  و اعضای 
کابینه عنوان می کنند ما 
تلاش خواهیم کرد که در 
وضعیت معیشتی مردم 
تغییر ایجاد کنیم تا میزان 
رفاه مردم افزایش پیدا کند. 
با این وجود دولت باید این 
سوال را از خود بپرسد که 
چرا در طول چهل سال گذشته 
شرایطی به وجود آمده که 
اقلام اساسی مورد نیاز مردم 
اغلب وارداتی هستند

 اگر به رویکرد وزارت صمت 
دقت کنیم ضعف های مهمی 
در این وزارتخانه وجود 
دارد. این وضعیت درباره 
وزارت مسکن نیز وجود 
دارد. سخنان ضد و نقیضی 
از سوی وزیر و مدیران این 
وزارتخانه درباره ساخت 
یک میلیون مسکن در سال 
شنیده می شود

جلال میرزایی 
تحلیلگر مسائل سیاسی و بین الملل 

دکتر بهمن آرمان در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

 »مدیران امنیتی« 

 را به »مدیران فن سالار« 

ترجیح ندهید 

   عكس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی

 تجـــــارت ایران 
 با همسایــــگان؛ 

 نیمه نخست 1400 
 

به گزارش سید روح اله لطیفی سخنگوی گمرک، در 
نیمه نخست امسال بیش از 47 میلیون تن کالا به ارزش 
22 میلیارد و ۵88 میلیون دلار بین ایران و 1۵ کشور 
همسایه مبادله شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 

از نظر ارزش ۵2 درصد رشد داشته است.

رنا
 ای
ع:
نب
م

 عملكرد دولت سیزدهم را از زمان تشكیل کابینه تا به امروز 
چگونه ارزیابی می کنید؟

برخلاف ظاهر اینکه نگاه ها نسبت به عملکرد دولت سیزدهم از ابتدا تا به 
امروز مثبت نبوده به این علت است که برنامه مشخصی برای پیشبرد اهداف 
کشور نداشته است و برخلاف آنچه گفته شد که چندین هزار صفحه برنامه 
مدون شده اما در عمل برنامه خاصی را ما مشاهده نکرده ایم و یا حداقل با 
مردم در میان گذاشته نشده است تا مردم نسبت به آینده خود آگاه باشند. 
احساس ما این است که دولت برنامه ای مشخصی برای اداره کشور در 
کوتاه مدت ندارد. به همین علت است که بیش از دو ماه از آغاز به کار دولت 
سیزدهم می گذرد و اتفاق خاصی رقم نخورده تا حداقل امید مردم به آینده را 
بیشتر کند. دولت سیزدهم تغییرات زیادی در مجموعه های مدیریتی کشور 
و وزارتخانه ها ایجاد کرده است اما این تغییرات هنوز منجر به تغییر مثبتی 
در کشور نشده و تا به امروز  نتیجه ملموسی نداشته است. امروز ایران با چند 
مشکل مواجه است که نسبت به سایر چالش ها از اولویت بیشتری جهت 
رسیدگی برخوردار هستند و در همین راستا همه انتظار داشتیم تا دولت 
سیزدهم یک برنامه کوتاه مدت در ابتدا داشته باشد تا برای مثال در ظرف 
مدت 6 ماه حداقل یکی از فشارهایی که بر مردم وارد می شود را کمتر کند 
اما به این سمت حرکت نکردند و چنین برنامه ای تا به امروز نداشته اند که 

بخواهند آن را عملی کنند.
 عملكرد دولت در حوزه روابط با سایر کشورها و کنش در عرصه 

سیاست خارجی مثبت بوده است؟
بیش از دو ماه از آغاز به کار دولت سیزدهم گذشته اما مردم در حوزه 
سیاست خارجی، موضع شفاف دولت را نمی دانند. هنوز مشخص نیست 
که دولت سیزدهم برنامه ای برای احیای برجام دارد یا خیر. دولت در حوزه 
سیاست خارجی یک مسیر پر پیچ و خمی را آغاز کرده است که آینده آن 
ابهامات زیادی دارد. مردم می خواهند تکلیف خودشان را بدانند که آیا دولت 
مذاکره خواهد کرد یا خیر تا از بلاتکلیفی خارج شوند. صورت مساله ها 
در تمامی حوزه ها باید برای مردم حل شود تا بدانند دولت به چه گونه ای 
عمل می کند. از سوی دیگر در دو ماه گذشته اتفاقات دیگری نیز در رابطه 
با روابط ایران با سایر کشورها رخ داده است که عکس العمل دولت نسبت 
به آنها خوب و کافی نبوده است. اتفاقات و تنش هایی در هفته های اخیر در 
مرزهای شمالی ایران رقم خورده است که نگرانی هایی به وجود آورد اما 
دولت به خوبی در این عرصه کنشگری نکرده و عکس العمل خوبی نداشته 
است. از سوی دیگر شاهد بودیم که کشتی های ایرانی را به بنادر چینی راه 

نمی دهند اما باز هم موضع گیری خوبی نشده است. در این حوزه نیز احساس 
می شود که دولت سیزدهم برای ارتباط گیری با سایر کشورهای جهان 
برنامه ای ندارد. انتظار می رفت که دولت سیزدهم در عرصه سیاست خارجی 
با کشورهای همسایه ارتباط برقرار کند و مسائل دوجانبه را حل و فصل کند 
اما علاوه بر این که در این حوزه توفیقی به دست نیامده، تکلیف مهم ترین 
پرونده سیاست خارجی ایران نیز مشخص نشده است و این بلاتکلیفی اصلا 

به نفع کشور نخواهد بود.
 عملكرد دولت در حوزه معیشت خانوار و اقتصاد نیز به تبع 

همین مسائل سیاسی قابل قبول نیست؟
اینکه گفته می شود این دولت خوب است یا خوب نیست امروز محل 
بحث ما نیست. انتظار از دولت یا همان قوه مجریه، برنامه داشتن و اجرای 
خوب برنامه ها و قوانین کشور است. امروز به نظر می رسد که مسئولان در 

حوزه اقتصادی دست های خود را بالا گرفته اند و تسلیم شده اند و هیچ کاری 
انجام نمی دهند تا آرامش روانی بر جامعه حاکم شود و یا سفره مردم بهتر 
شود. هنوز تکلیف بازار ارز در دولت سیزدهم مشخص نشده است. هیچ کس 
انتظار ندارد ظرف مدت دو ماه مشکلات حل شود اما حداقل می توان گفت 
که دستورالعمل دولت برای 6 ماه ابتدایی چیست؟ امروز وضعیت اقتصادی 
کشور به گونه ای است که نسخه کوتاه مدت نیاز دارد زیرا زندگی کردن 
برای بسیاری از مردم سخت شده است. امروز با وجود اینکه آمار مرگ و 
میر کرونا کاهش پیدا کرده است اما مردم همچنان درگیر این همه گیری 
هستند و شاهد هستیم روزانه حدود ۱6۰ نفر جان خود را از دست می دهند 
که این عدد کمی نیست و باید برای آن چاره ای اندیشیده شود. با توجه به 
توضیحاتی که مسئولان وزارت بهداشت داده اند شاید این آمار سه برابر نیز 
باشد و همین یک فشار سنگین بر جامعه تحمیل کرده است که نیاز است 

از دوش مردم با برنامه های کوتاه مدت دولت برداشته شود. این افرادی 
که روزانه جان خود را از دست می دهند هر کدام خانواده هایی دارند و این 
خانواده ها به واسطه مرگ عزیزان خود زیر فشار روحی قرار می گیرند و خیل 
عظیمی از جمعیت را درگیر خود می کند. به همین علت ضرورت دارد 
تا دولت حداقل مقداری از فشار اقتصادی بر دوش مردم بکاهد. باید یک 
راهکار در کوتاه مدت وجود داشته باشد. در گذشته اقدامات زیادی در چنین 

شرایطی انجام می شد و امروز باید هرچه سریع تر 
دولت اقدامی انجام دهد تا مردم مشاهده کنند 
به واقع دولت به جامعه توجه دقیق و موثر دارد. 
سکوت مطلق مسیری نیست که دولتمردان ایرانی 
در برابر مشکلات مردم باید در پیش گیرند. همین 
انتقاد را برخی دولتی های امروز نسبت به دولت 
گذشته داشتند اما خود نیز آن رویه را در پیش 
گرفته اند. مشخصا تورم ۴5 درصدی را در کوتاه 
مدت نمی توان به 5 درصد رساند اما در نگاهی 
واقع گرایانه انتظار داریم که این تورم ۴5 درصدی 
بیشتر نشود و یا حداقل 5 درصد کاهش پیدا کند. 
این اتفاق محال نیست و با یک برنامه ریزی کوتاه 
مدت می توان به آن دست یافت و به دنبال آن 
مردم را به آینده امیدوار کرد. متاسفانه تورم علاوه 

بر اینکه ثابت نمانده است، روز به روز بیشتر می شود و مردم در تهیه مایحتاج 
اولیه خود نیز دچار مشکل شده اند.

 چالش های دولت در حوزه سیاسی و اقتصادی بر مسائل 
اجتماعی تاثیرگذار خواهد بود؟

رویه ای که در حوزه سیاست و اقتصاد وجود دارد در حوزه اجتماعی نیز 
تکرار شده اس ت و مسائل مهمی در حوزه اجتماعی وجود دارد که بلاتکلیف 
هستند و دولت سیزدهم نسبت به آنها سکوت اختیار کرده است. هیچ کس 
نمی داند که این سکوت به چه علت است. امروز طرح های مهمی در مجلس در 
حال تصویب هستند که دولت نسبت به آنها سکوت اختیار کرده است. همین 
طرح صیانت از حقوق کاربران فضای مجازی که در دستور کار مجلس است، 
چرا دولت نسبت به آن بی تفاوت است. دولت در شورای عالی فضای مجازی 
اختیاراتی دارد و سران قوا در این شورا نقش آفرینی می کنند اما امروز عملا 
نقش آنها بی تاثیر است و دولت از تصمیم گیری در این حوزه کنار گذاشته 
شده است در حالی که تصویب طرح صیانت کاربران فضای مجازی ممکن 

است اشتغال نزدیک به 2 میلیون نفر را به خطر اندازد که دولت باید در قبال 
این شغل های از دست رفته پاسخگو باشد. امروز صرفا یک کمیسیون مجلس 
و ۴ کارشناس در حال تصمیم گیری در خصوص فضای مجازی کشور هستند 
که این به هیچ شکل قابل قبول نیست. فضای مجازی که با وجود خوبی ها 
و بدی هایی که دارد قسمتی از اقتصاد ایران را به حرکت درآورده و تعطیلی 
آن می تواند بسیار مضر باشد. این یک مساله بزرگ است و صدای اعتراض 
مردم را نسبت به آن می شنویم اما دولت همچنان سکوت کرده است و به 
اعتراض مردم توجهی ندارد. مسئولان علت هر اقدامی را که انجام می دهند 
باید به مردم بدهند. رای دهندگان به دولت سیزدهم انتظار داشته اند که در 
کوتاه مدت اندکی وضع کشور بهتر شود اما این اتفاق فعلا در حد مطلوب رخ 
نداده و مسئولان دولتی باید پاسخگوی این مسائل باشند. دیداری با معاون 
زنان ریاست جمهوری داشتیم و ایشان نیز تاکید داشت که مسائل مربوط به 
زنان و جامعه و خانواده ها حل شود اما برنامه ای در حوزه زنان و خانواده وجود 
نداشت. حوزه تصمیم گیری و برنامه ریزی در دایره اختیارات دولت است و 
امروز شهروندان منتظر دیدن تصمیم گیری های دولت هستند تا روند اداره 
کشور بهتر شود و مردم زندگی بهتری داشته باشند. زنان در دنیای سیاسی 
جریان منتسب به دولت در عرصه های مختلف مدیریتی و غیره جدی گرفته 
نشدند. نحوه انتصاب ها و رویکردها نسبت به زنان در دولت و حتی در مجلس 
یازدهم که در دست  یک جریان خاص است رویکردی توام با عدم توجه به 
حوزه زنان است. حتی زنان برای حضور در هیأت رئیسه مجلس  با پاسخ 
منفی رو به  رو شدند عده  ای پیام ها و دیدگاه های امام خمینی )ره( و همچنین 
رهبری را نسبت به زنان باور ندارند. همچنان می  خواهند بین مسائل سیاسی 
و زنان خط  کشی کنند و این قشر از جامعه را در عرصه مسائل سیاسی 
مشارکت ندهند و حتی به نظرم بدشان نمی  آید در عرصه اقتصادی مشارکت 
ندهند. در حالی که دوره این نوع نگرش ها سپری 
شده است و زنان به آن حد از بلوغ و خودباوری 
رسیده  اند که می توانند نه تنها در مقدرات اصلی 
کشور مشارکت داشته باشند بلکه حتی می توانند 
راهبردهای موثری تعیین کنند، زیرا به آن حد از 
دانش و علوم رسیده  اند که بتوانند اقدامات مثبتی 

را انجام دهند.
 رئیس جمهوری در ادامه سفرهای 
استانی خود روز گذشته به استان اردبیل 
سفر کرد. این سفرها به تنهایی می تواند 

گره ای از مشكلات اصلی کشور باز کند؟
باید توجه داشت که رئیس دولت و مسئول 
اجرایی کشور باید به تمام نقاط کشور سفر کند 
و چالش ها را از نزدیک تماشا کند و سرکشی به شهرهای مختلف که امروز 
دولت در دستور کار قرار داده است به هیچ وجه نمی تواند بد باشد. اینکه 
مردم از نزدیک مسئولان خود را ببینند و با آنها صحبت کنند یک اتفاق 
خوب است. مسئولان کشور نباید در اتاق های خود و به دور از مردم باشند. 
دولتمردان باید در میدان مشکلات حضور داشته و با مشاهده از نزدیک گره 
از امور مردم باز کنند. به همین علت سفر به استان های مختلف نمی تواند 
بد باشد زیرا ظرفیت های کشور شناخته می شود و می توان بر اساس این 
ظرفیت ها تصمیم گیری بهتری داشت. نکته مهم این است که در کنار این 
سفرها تصمیم گیری و برنامه ریزی وجود داشته باشد تا گره زندگی مردم 
باز شود. امروز دولت نباید وقت خود را صرف مسائل حاشیه ای کند. هنوز 
آنگونه که انتظار می رفت دولت و مجلس هماهنگ نیستند و یک تنش درون 
جناحی وجود دارد که نباید در امور کشور تنش نقش آفرینی کند. امیدواریم 
هم سویی دولت و مجلس منتج به نتایج خوب برای کشور شود نه اینکه 

درگیر مسائل حاشیه ای شویم.

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: بیش از دو ماه از آغاز به کار دولت می گذرد و برخی از کارشناسان بر این باورند که دولت سیزدهم، تا این لحظه نتوانسته  هیچ یک از شاخص های توسعه کشور را ارتقا دهد. صاحب نظران بر این باورند که امروز می توان با اشاره به شاخص های 
توسعه یافتگی و شاخص های عدم توسعه این امر را ثابت کرد. مشخصا زمانی می توان گفت که یک دولت به خوبی عمل کرده است که شاخص های مثبت را ارتقا و شاخص های منفی را نیز کاهش داده باشد. در همین راستا انتقادات از سفرهای استانی دولت سیزدهم نیز آغاز شد و 
بسیاری بر این باور هستند که سفر استانی به تنهایی نمی تواند راهگشا باشد و نیاز به مكمل هایی دارد. از سوی دیگر مقصر جلوه دادن سایر دولت ها دردی از دردهای مردم نمی تواند دوا کند. دولت سیزدهم باید توجه داشته باشد مشكلات امروز ایران جز از مسیر آشتی و صلح با 
جهان حل نمی شود. تا زمانی که درب های کشور به روی سایر کشورها بسته باشد، همین مشكلات را خواهیم داشت. بسیاری بر این باور هستند که امروز سفرهای استانی چه فایده ای دارد زمانی که منجر به کاهش قیمت ها نمی شود و هر روز نیز مردم بیشتر با گرانی دست وپنجه نرم 
می کنند.  در این میان برخی معترض شده اند و بر این باورند که هیچ کدام از شاخص های رفاهی و اقتصادی در دو ماه گذشته بهتر نشده است و این نشان می  دهد که مسیر دولت اشتباه است و باید از همین ابتدا مسیر درست را در پیش گیرد تا سنگ بنای تلاش های دولت سیزدهم 

از ابتدا اصولی و درست باشد. در راستای بررسی عملكرد دولت سیزدهم، »آرمان ملی« گفت و گویی با زهرا نژادبهرام، فعال سیاسی اصلاح طلب داشته است که در ادامه می خوانید.

زهرا نژاد بهرام در گفت و گو با »آرمان ملی«:

دولت در حوزه سیاست خارجی تکلیف مردم را مشخص کند
        سكوت دولت درباره مسائل اصلی کشور باید شكسته شود        دولت چگونه تبعات طرح صیانت از کاربران را کنترل می کند؟

         دولت برنامه مشخصی برای اداره کشور ندارد        رئیسی باید یک برنامه کوتاه مدت داشته باشد

    شرایط کشور سبب مهاجرت مدیران نخبه شده است    
     رئیسی باید در انتخاب اعضای کابینه از مشی هاشمی استفاده می کرد    

     مشكلات اقتصادی به دلیل حضور مدیران ضعیف در عرصه تصمیم گیری است   
     سفرهای استانی دارای پشتوانه مالی تعریف شده نیست    

     بپذیرید که امروز علم حرف اول را در جهان می زند   

هیچ کس انتظار ندارد 
ظرف مدت دو ماه مشکلات 
حل شود اما حداقل می توان 
گفت که دستورالعمل دولت 
برای 6 ماه ابتدایی چیست؟ 
امروز وضعیت اقتصادی 
به گونه ای است که زندگی 
 کردن برای مردم 
سخت شده است



تند رستی سال چهارم8
1138 a r m a n m e l i . i r

شنبه 
1400 .08 .01

16 ربیع الاول23/1443 اکتبر 2021
»سندرم گیلن باره«، علل و درمان

بیماری »سندرم گیلن باره« یک  ر  د
نتی بادی به صورت نابه جا در بدن ساخته  آ
می شود. آنتی بادی ها در بدن ما نقش محافظتی 
دارند اما در این بیماری آنتی بادی ها که سیستم 
ایمنی بدن هستند به صورت نابه جا به غلاف 
میلین اعصاب محیطی حمله می کنند و در 
برخی موارد به آکستون نیز آسیب می رسانند. 
این بیماری منجر به یک ضعف شل بالارونده 
می شود که ابتدا از ضعف و سوزن سوزن شدن 
پاها شروع شده و به سمت بالا می رود و پیشرفت 
می کند. هرچه این ضعف ها بالاتر می رود و 
شدید تر می شود احتمال خطر برای بیمار 
افزایش پیدا می کند. در نوع شدید این بیماری 
اعصاب ماهیچه های تنفسی درگیر می شود و 
بیمار دچار خفگی و ایست تنفسی می شود در 
برخی موارد هم ضعف ها به شدت زیاد می شوند 
و باعث فلج شدن بیمار شده و موجب عدم 
هماهنگی میان دست وپا می شود. »سندرم 
یلن باره« جزو حساس ترین بیماری های  گ
مغزواعصاب است. لازم است این بیماری 
به سرعت تشخیص داده شود از دو یا سه هفته 
قبل از شروع بیماری علائمی در بدن شروع 
می شود که شامل شیوع عفونتی در ریه یا 
سیستم گوارشی است. در این شرایط بدن 
برای از بین بردن این عفونت ها، آنتی بادی تولید 
می کند و این آنتی بادی به صورت نابه جا به غلاف 
میلین سیستم عصبی محیطی آسیب می رساند 
و این اتفاق موجب می شود تا فرد  به »سندرم 
گیلن باره« مبتلا شود. این بیماری انواع مختلفی 
دارد و در نوع خفیف این بیماری فقط به قشای 
میلین آسیب وارد می شود اما در نوع شدید 
آن که آکستونال هستند عصب های حسی  و 
عصب های حرکتی درگیر می شوند. درگیری 
عصب های حسی در این بیماری شایع نیست 
دوره پیشرفت بیماری باید کمتر از چهار هفته 
باشد و اگر در کمتر از چهار هفته بیماری کنترل 
شود می توان آن را درمان کرد و اگرچه ممکن 
است عوارض بیماری و ضعف بدنی تا چند ماه 
بعد در بدن بماند اما بعد از مدتی رفع می شود. 
برای درمان در نوع حاد این بیماری فرد مبتلا 
باید فورا به آی سی یو منتقل شود و از داروی آی .

وی. آی. جی یا روش تعویض پلاسمای خون 
استفاده کرد؛ در روش تعویض پلاسمای خون، 
فورا آنتی بادی مزاحم از خون خارج می شود تا 
از تخریب از سیستم عصبی محیطی جلوگیری 
به عمل آید. اوایل قرن بیستم که دستگاه های 
حمایت کننده تنفسی نبود »سندرم گیلن باره« 
مرگ ومیر بالایی داشت اما در حال حاضر 
بسیاری از بیمارانی که در فاز حاد بیماری دچار 
مشکلات تنفسی می شوند  با به کارگیری از 
دستگاه های حمایت کننده تنفسی و مصرف 
دارو توان عصب هایشان باز می گردد و بهبودی 

کامل خود را به دست می آورند.
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پدرملک الشــعرای بهار ۱5- بقعه ای در دامغان- سدی 
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۱- ازواحدهای اندازه گیری- مهر 2- نوعی کشــتی- ناراحت  شــدن- نوعی ماشین حســاب 
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پایان نامــه- بازداشــتن 5- دانــاوآگاه- حمله بــردن- تخلص دهخدا 6- تشــت گلی- حســد- 
همیشه وپیوســته ۷- چهره ای زیبــا دارد- التماس کننــده- آگاه به امور ۸- ازضمایرانگلیســی- 
نایژه- عالم تر- خم کاغذ ۹- زبان مردم تایلند- ســربازورزیده- درکناردیگری ۱۰- مهر- بلندترین 
نقطه- دوباره صورت گرفتن کاری ۱۱- پسوندشباهت- ســران - سرشماری کردن ۱2- عضوفعال 
بدن- قورباغه - علم ستاره شناسی- صندلی راحتی ۱۳- ازضمایر عربی- ناحیه- گیاهی علفی پایا با 
ساقه های منشعب وچوبی- گشوده ۱۴- سرخوش- آفرینش- قسمتی از گل ۱5- وحشتناک- این 

بنا در دوره زندیه به دست کریمخان ساخته شد

آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

رفع التهاب با آب پرتقال طبیعیتاثیر میوه وسبزی بر کاهش سرطانتاثیر مخرب فرآوری شده ها بر سالمندان
مطالعات جدید نشان می دهد رژیم غذایی سرشار از غذاهای فرآوری شده 
منجر به التهاب عصبی و کاهش حافظه سالمندان می شود. در این مطالعه 
موش های پیر به مدت چهار هفته رژیم فرآوری شده داشتند. نتایج نشان داد 
واکنش التهابی قوی ناشی از این موادغذایی در مغز موش ها منجر به کاهش 
حافظه شد. در ادامه به موش ها مکمل های امگا۳ داده شده و نتیجه نشان داد اثرات 
التهابی و مشکلات حافظه به میزان زیادی کاهش یافت. برخی از تولیدکنندگان 
موادغذایی بهژ منظور افزایش رنگ، طعم و ماندگاری از نیتریت سدیم برای فرآوری 
گوشت استفاده می کنند. غذاهای فرآوری شده معمولا حاوی روغن هیدروژنه، 

امولسیفایرها طعم دهنده های شیمیایی و شیرینی های با فروکتوز بالا هستند  

مصرف میوه و سبزیجات تا 2۰ درصد خطر ابتلا به سرطان را کاهش 
می دهد. ایوان کاراسف، جراح روس درباره تاثیر میوه و سبزیجات بر فرآیند 
رشد سرطان تعریف کرد. او اظهارکرد: مصرف میوه و سبزیجات تا 2۰ 
درصد خطر ابتلا به سرطان را کاهش می دهد و اگر از محصولات گوشتی 
پرهیز شود، می توان این میزان را دوبرابر کرد. وجود اسیدفولیک باعث آن 
می شود که با مصرف سبزیجات سبز برگ و پرتقال و حبوبات خطر ابتلا به 
سرطان کاهش یابد؛ همچنین نیازی هم به مصرف زیاد ویتامین نیست. با 
پیروی از این اقدامات می توان این بیماری را درمان و از پیشرفت سرطان 

جلوگیری کرد.

پرتقال و آب پرتقال ۱۰۰ درصد طبیعی باعث کاهش اینترلوکین 6 در 
بدن می شود که ارتباط مستقیم با التهاب دارد. یافته های این مطالعه، اثرات 
مفید هسپریدین، ترکیب بیواکتیو اولیه موجود در پرتقال و آب پرتقال ۱۰۰ 
درصد طبیعی را بر کاهش برخی از نشانگرهای التهاب و فشار اکسایشی نشان 
می دهد. »گیل .رامپرسود«، می گوید: » آب پرتقال حاوی تعدادی موادمغذی 
مانند ویتامین C و ترکیبات بیواکتیو مفید است که می توانند التهاب و فشار 
اکسایشی را کاهش دهند.« ۳۰۷ بزرگسال در معرض بیماری، مربوط به 
التهاب مورد بررسی قرار گرفتند. در مجموع بررسی ها نشان داد که آب پرتقال 

طبیعی یا بر فشار اکسایشی و التهاب اثرات مفید دارد.

نـــکته
راهکارهایی برای سم زدایی بدن 

حتی در صورت رعایت سبک زندگی سالم، ممکن است 
بازهم احساس بی قراری، سردرد، یا عدم انرژی کافی داشته 
باشید. این وضعیت به معنای عدم سم زدایی کامل بدن است. 

در ادامه با راهکاریی برای سم زدایی بدن آشنا می شوید.
  کاهش مصرف  قند

یک راه برای سم زدایی بدن کاهش مصرف قند است. 
به جای اینکه به طور مرتب به دنبال شیرینی، کوکی یا کیک 
بروید، جایگزین سالمی مانند شکلات تیره)۷۰درصد( را به 
رژیم غذایی خود بیفزایید. دارچین را نیز می توانید به جای 
قند به غذاها اضافه کنید. مصرف دارچین به کنترل قندخون 

کمک می کند.
  تحرک  کافی

 ورزش منظم نوعی سم زدایی از بدن است و منجر به 
بهبود گردش خون، بهبود فرایند هضم، کاهش استرس، تقویت 

مفاصل و حفظ سلامت کل بدن می شود.
  مصرف سبزیجات تیره

 سبزیجاتی از قبیل اسفناج، برگ چغندر، خردل و... برای 
کمک به جلوگیری از دیابت، سنگ کیسه صفرا، مشکلات 
کلیوی، و سلامت کبد مفیدند. ترکیبات یافت شده در 
سبزیجات تیره رنگ منجر به کاهش خطر ابتلا به سرطان، 
تعادل هورمونی و کاهش وزن می شود و آن هم به واسطه سطوح 

بالای فیبر، آب و منیزیم موجود در آنها.

احسان شریفی پور 
متخصص مغز و اعصاب  ویتامین هایی  برای غلبه بر افسردگی

مصرف ویتامین ها و مکمل های غذایی نقش زیادی در 
کاهش علائم افسردگی دارد. آخرین گزارش ها نشان می دهد 
بیش از 5 درصد از جمعیت کره زمین از افسردگی رنج می برند؛ 
اما نوع رژیم غذایی و شیوه زندگی که فرد رعایت می کند در مورد 
سلامت کلی، چه از نظر جسمی و چه از نظر روانی، نقش عمده ای 
ایفا می کند. مصرف بیش ازحد غذا های ناسالم مانند فست فود، 
غذا های سرخ شده، شیرینی ها و... برای چند روز متوالی می تواند 
باعث بیماری شود و به طور مشابه، وقتی رژیم غذایی سالم و 
متعادل است، فرد متوجه می شود که توانایی های روانی و جسمی 
آن افزایش یافته است. غذا ها می توانند به درمان افسردگی کمک 
کنند، به این معنی که ترکیباتی مانند ویتامین ها، پروتئین و 
چربی های امگا۳ در برخی از غذا ها می توانند به تسکین و کنترل 
علائم افسردگی کمک کنند. افسردگی یک وضعیت سلامت 
روانی است که در آن مجموعه ای از علائم به دلیل تعادل نداشتن 
برخی موادشیمیایی و هورمون ها در مغز رخ می دهد. این علائم 
شامل احساس مداوم غم، کمبود انرژی، عدم علاقه به فعالیت ها، 
عدم تمرکز، گریه زیاد، تحریک پذیری بالا، تغییرات اشتها، تفکر 
بیش ازحد، استرس و در موارد حاد تمایل به خودکشی است. 
به طورکلی، عادات و مواد مغذی که در رژیم غذایی روزانه خود 
وارد می کنید می تواند به جلوگیری یا درمان بسیاری از بیماری ها 
از جمله افسردگی کمک کند یا حداقل علائم را تسکین داده یا از 
بدترشدن آنها جلوگیری کند. البته این مرحله پس از مشورت با 
پزشک برای تعیین مناسب ترین مکمل غذایی برای هر فرد انجام 
می شود. لیستی از ویتامین هایی که می توانند به جلوگیری یا 
درمان طبیعی برخی از علائم افسردگی کمک کنند؛ عبارتنداز:

D  ویتامین  
منبع اصلی ویتامین D نورخورشید بوده که یک ماده 
مغذی بسیار ضروری است و می تواند افسردگی را در کنار 
بسیاری از بیماری های دیگر درمان کند. ویتامین D باعث 
تقویت گیرنده های خاصی در مغز شده و در نتیجه سطح 
سروتونین را افزایش می دهد. هنگامی که سطح سروتونین به 
میزان مناسب در مغز برسد و علائم افسردگی کاهش می یابد. 
این ویتامین همچنین در زرده تخم مرغ، پنیر، گوشت گاو، 

پرتقال، ماهی و شیر سویا یافت می شود.
B ۶ ویتامین  

غذا های حاوی ویتامین B 6 یکی دیگر از موادمغذی 
است که می تواند علائم افسردگی را تسکین دهد، زیرا عملکرد 
عصبی را در مغز افزایش می دهد؛ همچنین به حل تعادل 
نداشتن هورمون در مغز کمک می کند که می تواند علت 
افسردگی باشد. افزودن غذا های غنی از ویتامین B 6 مانند 
مرغ، ماهی، نان گندم کامل، لوبیا، تخم مرغ، سبزیجات و... به 

رژیم غذایی می تواند به میزان مطلوبی از ویتامین B 6 برسد.
B 3 ویتامین  

سطح پایین سروتونین در مغز عامل اصلی افسردگی 
است. ویتامین B ۳ می تواند به افزایش تولید سروتونین در مغز 
کمک کند، بنابراین به درمان افسردگی کمک می کند. برخی 
از بهترین منابع غذایی غنی از ویتامین ۳B قارچ، بادام زمینی، 
نخودسبز، ماهی، بوقلمون و گوشت گاو تغذیه شده با علف 

است.
B 12  ویتامین  

چندین مطالعه تحقیقاتی نشان داده است که خوردن 
رژیم غذایی سرشار از ویتامین B ۱2 می تواند به تثبیت خلق 
و خو، بهبود انرژی روانی و کاهش افسردگی کمک کند، زیرا 
این ویتامین می تواند انتقال دهنده های عصبی را در مغز سالم 
نگه دارد. لیست غذا های غنی از ویتامین B ۱2 شامل: گوشت و 

جگر طیور، صدف، ماهی، شیر و محصولات لبنی است.
C  ویتامین  

ویتامین C یکی از همه کاره ترین موادمغذی با مزایای 
سلامتی خود است که شامل درمان افسردگی می شود. 
مطالعات تحقیقی انجام شده در طول سال ها نشان داده 
است که ویتامین C در بهبود خلق وخو و کاهش برخی علائم 
افسردگی مانند عدم تمرکز تاثیر قابل توجهی دارد. مطالعات 
نشان می دهد که ویتامین C می تواند سلول های مغزی را 
بازسازی کند. بهترین منابع غذایی ویتامین C : پرتقال، توت، 
کیوی، گل کلم، کلم بروکلی، گوجه فرنگی، اسفناج و سبزیجات 

برگدار است.
E  ویتامین  

مطالعات نشان می دهد که مصرف ویتامین E از طریق 
رژیم غذایی یا مصرف روزانه مکمل ها می تواند افسردگی 
را تا حد زیادی کاهش دهد، زیرا ویتامین E می تواند انتقال 
دهنده های عصبی را در مغز سالم نگه دارد؛ این ویتامین 
همچنین با خوردن بادام زمینی، فندق، ماهی، روغن ماهی، 
تخمه آفتابگردان، سبزیجات برگدار، بادام و روغن نارگیل 

به دست می آید. 

عمــود ی افقــی  

خوراکی هایی که موجب »ریزش مو« می شوند
اینفوگرافیک : آرمان ملی /  علی کریمی

ریزش مو دلایل مختلفی دارد که یکی از شایع ترین آن  موارد ارثی است، اما در این بین برخی غذا ها و خوراکی ها هستند که خوردن آنها تاثیر مستقیم روی 
ریزش موی انسان دارد. در ادامه به خوراکی هایی اشاره شده که اگر از خوردن آنها صرفنظر شود قطعا می تواند از ریزش غیرارثی مو جلوگیری کند.

است  مصنوعی  شیرین کننده  حاوی  وشابه   ن
که محققان دریافتند این شیرین کننده می تواند به 
ریشه های مو آسیب برساند. بهتر است از نوشابه  

به طورکامل اجتناب کنید.

نوشابه

تخم مرغ برای مو عالی است، اما نباید به صورت 
خام مصرف شود به طوری که سفیده تخم مرغ خام 
می تواند باعث کمبود بیوتین شده و از رشد طبیعی مو 

جلوگیری می کند.

سفیده تخم مرغ خام
هضم غذای پرچرب برای سیستم گوارشی بدن 
بسیار سخت است به طوری که تمام چربی ها نیز هضم 

نشده از بدن دفع می شود. 

غذای پرچرب

مصرف زیاد قند و شكر برای بدن مضر است و باعث 
دیابت می شود، اما چیزی که ممكن است بسیاری از ما 
ندانیم، این است که دیابت تاثیر مستقیم روی ریزش مو 

در خانم ها و آقایان دارد.

شکر

سطح بالای جیوه باعث ریزش شدید و ناگهانی مو می شود بر این اساس نباید در طول هفته بیش از حد 
ماهی مصرف کرد چرا که سطح جیوه در بدن افزایش پیدا می کند. جیوه جزو آن دسته از موادمعدنی است که 
وجود آن در بدن الزامی است، اما سطح بیش از حد آن عواقب زیادی می تواند داشته باشد که مهمترین آن 

ریزش مو است.

ماهی
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آرمان ملی: جنجال دپوی صدها تن 
داروی کرونا در گمرکات شهریار فروکش 
نکرده بود که با رسانه ای شدن بلاتکلیفی 
1۳۰۰ تن سرم دارویی تازه وارد در انبارهای 
گمرک امام خمینی، موج جدیدی از تاکیدها و 
تکذیب ها بین مسئولان گمرک و سازمان غذا 
و دارو به راه افتاد. علت اصلی تاکید مسئولان 
گمرک بر تعیین تکلیف 1۳۰۰ تن سرم دارویی 
در انبارها، متوجه همان دستور پایان تابستان 
معاون قضائی دادستان کل کشور برای ترخیص 
و تخلیه داروهای بلاتکلیف است اما مسئولان 
سازمان غذا و دارو در آخرین توضیحات، 
اصرار دارند که این محموله حجیم و شامل 
۳ میلیون عدد سرم دارویی، محموله تاریخ 
مصرف گذشته وارداتی در سال 1۳9۵ است 
و تعیین تکلیف آن ربطی به وزارت بهداشت 
ندارد؛ در حالی که به گفته مسئولان گمرک، 
طبق اسناد رسمی، این محموله 1۳۰۰ تنی 
سرم دارویی، ظرف دو ماه اخیر وارد کشور شده 
و موضوع آن، متفاوت با ۵۰۰ هزار عدد سرم 
دارویی است که ۵ سال در انبارهای سازمان 
اموال تملیکی دپو شد و به فساد رسید و حالا 
باید معدوم شود. چندی پیش معاون فنی امور 
گمرکی کشور در نامه ای به وزیر بهداشت تاکید 
کرد این محموله ها به تازگی و با مجوز سازمان 
غذا و دارو وارد کشور شده و وارد کنندگان هم 
مدعی هستند که برای واردات این حجم بالای 
سرم های دارویی، موافقت سازمان غذا و دارو 

را کسب کرده اند.  با این حال ظرف روزهای 
اخیر، محمدرضا شانه ساز؛ رئیس سازمان غذا 
و دارو ضمن تاکید بر اینکه »هر آنچه تاکنون 
با هماهنگی سازمان غذا و دارو وارد شده، به 
صورت حمل یکسره از گمرک خارج شده« 
اعلام کرد که این حجم مورد ادعای گمرک، 
ممکن است از محموله هایی باشد که به سازمان 
غذا و دارو اظهار نشده است.  شانه ساز در پاسخ 
به امکان پذیر بودن واردات دارو بدون اطلاع 
سازمان غذا و دارو گفت: »متاسفانه این مشکل 
در حاضر وجود دارد و در همین باره نامه ای به 
سازمان بازرسی کل کشور نوشته ایم و مقرر 
شد هرآنچه قرار است وارد کشور شود، ابتدا 
ثبت سفارش شود و سپس وارد شود که در 
این صورت، دیگر وارد کننده ای نمی تواند ابتدا 
کالا را وارد گمرکات کشور کند و پس از آن 
با فشارهای مختلف به دنبال دریافت   ارز  و 
ترخیص کالایش  باشد.« تداوم این مناقشه 
کاغذی بین سازمان غذا و دارو و گمرک به نفع 
کیست؟ به نفع مردم که نیست چون مردم، در 
مراجعه به داروخانه ها برای تهیه سرم دارویی، 
یا جواب مثبت می شنوند یا جواب منفی. جواب 
مثبت به این معناست که سرم با قیمت مصوب 
در داروخانه موجود است و دسترسی به این 
دارو نیازی به پارتی بازی و آشناتراشی ندارد. 
جواب منفی هم به این معناست که موجودی 
داروخانه تمام شده و از آنجا که سرم ها و در 
واقع، مخلوط آب و نمک و قند استریل، به 

دلیل برخی مشکلات سایه انداخته بر واردات 
سایر اقلام دارویی، مشمول سهمیه بندی شده. 
بیماران برای تهیه این محلول تغذیه ای باید به 
بازار سیاهی مراجعه کنند که شبانه روز بیدار و 
دایر است و خوراکش را از نشتی دور از چشم 
مسئولان دولت تامین می کند و البته با قیمت 
ده ها برابر گران تر از قیمت مصوب. مردم، از 
این مناقشه ها چیزی نمی دانند. آنها فقط به 
موجودی جیب شان نگاه می کنند. اگر دارو؛ 
می خواهد سرم باشد یا هر داروی دیگر، گران تر 
از موجودی جیب شان بود، مثل همیشه قید 
خرید و در واقع قید  ادامه  درمان را می زنند. 
حالا مناقشه گمرک و سازمان غذا و دارو به 
سومین ماه رسیده و مسئولان هر دو نهاد، در 
بحبوحه ای که مردم در داروخانه ها، سرگردان 
تهیه دارو و سرم های دارویی هستند، تلاش 
می کنند حقانیت حرف های خود را با اسناد 
رسمی  و معتبر به  وزیر  تازه وارد  ثابت کنند.  
البته در این میان، اظهارات بی ربط به اصل 
موضوع هم شنیده می شود؛ کما اینکه رییس 
سازمان غذا و دارو، دپوی 1۳۰۰ تن سرم 
دارویی را به انفجار مواد شیمیایی در بندر 
بیروت ربط داده و گفته: »اتفاقی که در بندر 
بیروت افتاد باید برای همه ما درس عبرت 
باشد که ممکن است بدون هیچ ضبط و ثبتی 
محموله هایی وارد گمرک ما کنند و اتفاقی 
اعم از بیولوژیک یا  اتفاقاتی مانند بندر بیروت 

رخ  بدهد.«

»آرمان ملی« از مشكلات دو سازمان و زیان به سیستم دارو و درمان کشور گزارش می کند: 

 بی تفاوتي عجیب در برابر فاسد شدن ٣میلیون سرم در گمرگ  
     مناقشه گمرک و سازمان غذا و دارو در سه ماه گذشته، باعث فاسد شدن میلیون ها قلم دارو شده است 

کــوتـاه
ورود ۷۰۰ هزار دُز اسپوتنیک 

آرمان ملی: محموله جدید واکسن اسپوتنیک 
وی، حاوی ۷۰۰ هزار دُز از این واکسن، پنجشنبه 
وارد کشور شد. این هفتاد و سومین محموله 
واکسن وارداتی به کشور است. بنا بر اعلام کانال 
تلگرامی وبدا، بر این اساس آمار واکسن های وارد 

شده به کشور از 1۲۰ میلیون دُز گذشت.

پیش بینی »آبان« بسیار خشک
 ایسنا: رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت 
بحران سازمان هواشناسی ضمن اشاره به اینکه 
میانگین بارش ها در کل کشور طی مهرماه سال 
جاری نسبت به میانگین بلند مدت کمتر بود، از 
مواجهه با   پاییزی خشک و کم بارش به ویژه در 
آبان ماه خبر داد. احد وظیفه اظهار کرد: از ابتدای 
مهر ماه تاکنون به طور متوسط ۲.۴ میلیمتر 
بارندگی در کشور رخ داد که این میزان در دوره 
بلند مدت ۵.۳ میلیمتر است بنابراین میانگین 
بارندگی ها در کل کشور کاهش قابل ملاحظه ای 
نسبت به بلند مدت داشته و تقریبا در غالب مناطق 
کشور از جنوب البرز تا مناطق مرکزی و شرق 
کشور به جز خراسان شمالی و نوار شمالی کشور 

بارندگی رخ نداده یا بسیار ناچیز بوده است.

دانش آموزان ۲ روز در مدرسه 
 آرمان ملی: سخنگوی وزارت آموزش و 
پرورش در امر بازگشایی مدارس با بیان اینکه 
پیش بینی می کنیم در نیمه دوم آبان همه مدارس 
امکان فعالیت حضوری داشته باشند گفت: اما 
شرایط کرونا حاکم و اصل اساسی حفظ سلامت و 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی است و نمی توانیم از 
آن تخطی کنیم. علیرضا کمرئی افزود: پیش بینی 
ما این است که در نیمه دوم آبان همه مدارس 
امکان فعالیت حضوری داشته باشند. در مدارس 
پرجمعیت بالای ۶۰۰ دانش آموز با کلاس های 
متراکم، وضعیت متفاوت تری را رقم می زند و 
ممکن است حتی به دو روز در هفته آموزش 
حضوری بسنده کنیم و مابقی آموزش ها از طریق 

روش های دیگر ارائه شود.

 طوفان شن
 در سیستان و بلوچستان

 آرمان ملی: مدیرکل هواشناسی سیستان و 
بلوچستان گفت: وزش باد شدید و گردوخاک که 
از عصر )پنج شنبه( در شمال استان شروع شده  و 
روز جمعه به طوفان گردوخاک و شن تبدیل شد 
و شعاع دید افقی را به زیر یک هزار متر کاهش داد. 
محسن حیدری اظهار کرد: تا کنون بیشینه سرعت 
طوفان در زابل به 1۰۴ کیلومتر بر ساعت و در 
زهک به 8۶ کیلومتر بر ساعت رسیده است. طوفان 
شن سبب شد تا صبح جمعه کمینه دید افقی در 
فرودگاه زابل به ۷۰۰  متر و در هواشناسی زهک 
به 8۰۰ متر کاهش یابد. مدیرکل دفتر مدیریت 
بحران استانداری سیستان و بلوچستان گفت: 
برآوردها نشان می دهد که طوفان حاره ای که 
ماه جاری در این استان رخ داد، ۴۰۵ میلیارد تومان 

خسارت به بخش های مختلف وارد کرده است. 

مرگ دو نفر در سیلاب گیلان 
آرمان ملی: سیلاب جان ۲ نفر را در استان 
گیلان گرفت. طی چند روز گذشته حجم سیلاب 
در برخی از نقاط استان گیلان برخلاف انتظار 
هواشناسی و مدیریت بحران استان به بیش از ۲۴۰ 
میلی متر رسید و علاوه بر خساراتی که از خود بر 
جای گذاشت جان دو نفر از هم استانی هایمان را 
گرفت. سیاوش غلامی کشف جسد بانوی ۶۷ ساله 
در منطقه گیله سرا محدوده فومن به شاندرمن خبر 
داد و افزود: این پیرزن در اثر برهم خوردن تعادلش 

از روی پل به داخل رودخانه سقوط کرده بود.

نیمی از سالمندان چاق اند 
ایسنا: مدیر بهزیستی  شهر تهران با اشاره 
به اینکه مشکلات جسمی و حرکتی، توجه به 
آسیب های اضافه وزن و چاقی در دوران سالمندی 
را مهم است، گفت: ۵۰ تا ۶۰ درصد سالمندان 
کشور از چاقی و اضافه وزن رنج می برند و همین 
مسأله، کیفیت زندگی آنها را تحت الشعاع قرار داده 
است. سعید آرام با اشاره به بیماری ها و عارضه های 
دوران سالمندی خاطرنشان کرد: ساییدگی 
مفاصل به خصوص اندام تحتانی، پوکی استخوان 
به ویژه در زنان بعد از یائسگی و البته در آقایان هم 
پوکی استخوان دیده می شود و همچنین برخی 
بیماری های اسکلتی عضلانی که باعث می شود 
فرد سالمند حس تعادل خودش را از دست داده 

و زمین بخورد.

اطلاعیه وزارت علوم برای جذب امریه
آرمان ملی: وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، 
اعلام کرد دانش آموختگان علاقمند به گذران 
دوره سربازی خود در مراکز آموزش عالی با داشتن 
برگه اعزام اول آبان ماه امسال می توانند نسبت 
به ثبت نام و بارگذاری مدارک خود اقدام کنند. 
طبق اعلام وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، بر 
اساس این فراخوان، دانش آموختگانی که تمایل 
به گذراندن دوره سربازی خود در قالب نیروی 
امریه در مراکز آموزش عالی دارند، با داشتن برگه 
اعزام با تاریخ اول آبانماه امسال می توانند با مراجعه 
به سامانه امریه های ارتباط با جامعه و صنعت، 
به نشانی amriye.msrt.ir نسبت به ثبت نام و 
بارگذاری مدارک اعلام شده دراین سایت اقدام، تا 
درخواست آنها بر اساس دارا بودن صلاحیت های 

عمومی جذب، بررسی و نتایج اعلام شود.

در محیط ایران به دلیل شرایط طبیعی خاصش، فقط نقاط 
قابل زیست معدودی وجود دارند که در طول قرون و هزاره ها 
زیست پذیر شده اند و حتی ۰1 کیلومتر آن سو تر کسی سکونتی 
نداشته است. اکنون چیزی حدود ۰۶۳ دشت در ایران وجود 
دارد که زیر آنها سفره های آب زیرزمینی قرار گرفته و همگی 
در زمره این نقاط قابل زیست تاریخی به شمار می روند. آثار 
تاریخی پدید آمده هم عمدتا در این مناطق قرار گرفته و بر روی 
قله دماوند و توچال دیده نمی شود. فرونشست ها نیز در همان 
نقاطی رخ می دهد که سفره های زیرزمینی قرار داشته؛ پس آثار 
تاریخی نیز از فرونشست ها آسیب شدید خواهد دید. اکنون بنا 
به اطلاعات وزارت نیرو احداث چاه های عمیق از سال ۵۳۳1 در 
کشورمان رواج پیدا کرده و رفته رفته به ذخیره های آب در سفره 
های آب زیرزمینی تجاوز شده است. اما نیاکان ما از سال ۵۳۳1 
به قبل تا طلوع تمدن نه فقط هرگز به سفره های آب زیرزمینی 
تعدی نکرده بودند بلکه به آبی که از آسمان نازل می شد کاری 
نداشتند و اجازه می دادند در زمین نفوذ کند.  در حال حاضر 
چاه های عمیق مجاز و غیرمجاز باعث شده تا در همه سفره های 
زیرزمینی با برداشت بی رویه آب مواجه باشیم ولی حتی اگر  
امروز همه چاه های آب را در برخی دشت ها ببندیم و هیچ آبی 
برداشت نکنیم، ۰۰8 سال طول می کشد که سفره های آب زیر 
زمینی به وضعیت ۰۷ سال قبل خود بازگردد. همه آثار تاریخی 
ما در معرض تخریب و خطر قرار دارند، حال در بعضی مناطق 
مانند دشت کبودرآهنگ بیش از سایر دشت ها با فرونشست 
مواجه شده ایم و در بعضی دشت ها اوضاع از نظر فرونشست 
کمتر وخیم هستند. گفتنی است، در دشت مرودشت که تخت 
جمشید و پاسارگاد قرار دارند نیز به دلیل وجود چاه های عمیق 
مجاز و غیرمجاز با فرونشست گسترده زمین مواجه هستیم. 
در اصفهان به دلیل ممانعت از ورود آب به سفره زیرزمینی زیر 
سطح این شهر، عملًا سفره آب زیرزمینی اصفهان تخلیه و بر 
اثر فشاری که زمین به سطح می آورد، زمین نشست کرده و 
آثار تاریخی و فرهنگی مانند آثاری که در اطراف میدان نقش 
جهان، اطراف چهارباغ در معرض خطر بوده و در سی و سه پل و 
پل خواجو ترک خوردگی ایجاد شده. بنابراین اکنون باید نابینا 
باشیم که این آسیب ها را نادیده بگیریم. این موارد دامنه دار 
است و هر چه می گذرد، تخریب فرونشست ها بیشتر خواهد 
شد. این وضعیت در واقع صورت حساب هایی است که به خاطر 
ولخرجی ها و ولنگاری های پیشین به دستمان داده اند. اما در 
کنار تصفیه آنها باید رفتارمان را با سرزمین خود تغییر دهیم 
و رفتار تجاوزکارانه ای که با محیط زیست در پیش گرفتیم را 
نیز اصلاح کنیم. گمان می شد که حفاظت از محیط زیست مانع 
توسعه می شود اما گمان نمی شد توسعه ای که در تعارض با 
محیط زیست باشد، دولتش مستعجل خواهد بود. بنابراین باید 
رفتار متناسبی با مقتضیات سرزمینی خود داشته باشیم. اکنون 
در اهلیت خود نسبت به سرزمین مان اختلال ایجاد شده و باید 

دوباره اهل سرزمین خود شویم.

سی و سه پل در معرض شدید فرونشست 

روی خط آرمان ملی
     88760176                                              

بیمارستان چشم پزشکی نور
برای عمل لیزیک چشم به بیمارستان چشم پزشکی نور 
جردن مراجعه کردم، قیمت ها سرسام آور بود و علاوه بر آن 
از بیماران کارت واکسیناسیون نمی خواستند. شاید کسی 
واکسن نزده باشد. هیچ کنترلی نمی شد و همه بیماران با هم 

به اتاق عمل برده می شدند. واقعا جای تعجب است.
میرزایی از تهران

بیمه تکمیلی
چرا برخی پزشکان متخصص کد رهگیری برای نسخه صادر 
نمی کنند. وقتی مدارک پزشکی را به بیمه تکمیلی تحویل 
می دهیم، کد رهگیری می خواهند. یا پزشکان موظف به صدور 
کدرهگیری شوند یا بیمه تکمیلی مدارک بدون کد را قبول کند.
احدی از تهران 

خودروی فرسوده 
بسیاري از خودروهاي فرسوده همچنان در کلان شهر تهران 
مسافرکشي مي کنند. مسئولان فکری به حال این موضوع کنند.
کاشف از تهران 

کنترل بر رانندگی
اگر کنترل بیشتري بر رانندگي خودروهاي سنگین در جاده 
ساوه - اراک صورت گیرد و رانندگان این مسیر قوانین راهنمایی 
و رانندگی را رعایت کنند، تعداد تصادفات کاهش مي یابد. در 
این جاده تعداد تصادف خیلی زیاد است و جا دارد مسئولان 

راهنمایی و رانندگی فکری اساسی برای این موضوع کنند.
شرافت از اراک

گرانی اجناس
مغازه دار هستم. امسال هر چند وقت یک بار که خرید 
می کنیم، قیمت اجناس چند درصد گران تر شده است. از 
طرفی هم در این وضعیت کرونایی با وضع رکود بازار مشتری 
در بازار نیست. تقاضا دارم مسئولان  پیگیری کنند، این همه 

افزایش قیمت باعث فقیرتر شدن مردم شده است. 
همتی از تهران 

آنتن دهی موبایل
آنتن دهی همراه اول در بسیاری از مناطق تهران افتضاح 
شده است و مدام قطع می شود. حتی در بعضی از محله های 
تهران مثلا میدان بهمنیار،میدان اتحاد نازی آباد و اطراف آن در 
محدوده منطقه 1۶ اصلا آنتن وجود ندارد. ما که هرچه پیگیری 

کردیم به هیچ نتیجه ای نرسیدیم. لطفا رسیدگی کنید.
یک شهروند از تهران

سید محمد بهشتی 
رئیس سابق سازمان میراث فرهنگی 

یـادداشــت »آرمان ملی« از خودسوزی و درگذشت فرزند یک شهید در کهگیلویه و بویراحمد گزارش می کند:    

تلخ اما واقعي؛»ابهام هاي خودسوزي«   
   برکناری سهل انكاران، مدیرکل بنیاد شهید و معاون او برکنار شدند 

پول و زمین می دهیم، 
فرزند  بیاورید

نماینـــده مجلــــس درباره 
مشوق های جدید فرزند آوری 
توضیحاتی ارائه کرد. زهره الهیان 
نماینده تهران در مجلس گفت: 
طرح جوانی جمعیت و حمایت 
از خانواده مجلس مشوق های 
جدیدی را برای خانواده ها در قبال 
تولد فرزندان در نظر گرفته است 
که به مهمترین آنها اشاره شده 
است. زهره الهیان گفت: در طرح 
جوانی جمعیت، به فرزند اول 
1۰ میلیون، دوم ۲۰ میلیون، 
سوم ۳۰ میلیون در بدو تولد تعلق 
می گیرد. به ازای هر فرزند مبلغی 
برای سرمایه گذاری در بورس 
به خانواده ها تعلق می گیرد. در 
شهرستان ها به هر خانواده دارای 
۳ فرزند ۲۰۰ متر زمین داده 

می شود.

مراجع واکسیناسیون را 
لازم می دانند

 افزایش 
حقوق معلمان 

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی گفت: در دیداری که مدتی 
قبل با مراجع تقلید داشتم فرمودند 
که واکسیناسیون به لحاظ فقهی 
لازم و همه ما باید واکسن بزنند، 
چون این موضوع، فردی نیست و 
در صورت عدم تزریق واکسن کرونا 
به آحاد جامعه آسیب وارد می شود. 
بهرام عین اللــهی همـــچنین به 
روسای دانشگاه های علوم پزشکی 
کشور دستور داد که حداکثر تا 1۰ 
آبان ماه سال جاری تمامی پذیرفته 
شدگان آزمون استخدامی وزارت 
بهداشت باید در مراکز پذیرفته 
شده فعالیت خود را آغاز کنند. با 
توجه به نیاز فوری بیمارستان  ها، 
و  درمانی  و  بهداشتی  مراکز 
نیروی  به  اورژانس  پایگاه های 
انسانی و کمک به کادر درمان و 
جلوگیری از فرسایش نیروها با 
ورود نیروهای تازه نفس و نظر به 
تاکید اعضای کمیسیون بهداشت 
مجلس مبنی بر تسریع در شروع 
به کارگیری کلیه پذیرفته شدگان 
آزمون استخدامی ۲۴ بهمن سال 
گذشته، حداکثر تا تاریخ 1۰ آبان 
سال جاری تمامی پذیرفته  شدگان 

آزمون فوق شروع به کار کنند.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس با اشاره به اینکه رتبه بندی 
را در سقف سالانه ۳۰ هزار میلیارد 
تومان می توان اجرا کرد، مواد ۳ و ۷ 
طرح کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس باید تغییر کند و به گزارش 
۳ گفته  قبلی بازگردد؛ در ماده 
می شود معلمان در رتبه های پنج 
گانه به ترتیب آموزشیار معلم، مربی 
معلم، استادیار معلم، دانشیار معلم و 
استاد معلم قرار می گیرند. حمیدرضا 
حاجی بابایی افزود: در ماده ۷ نیز 
ذکر شده است که حقوق معلمان 
در هر رتبه باید معادل 8۰ درصد 
اعضای هیات علمی دانشگاه ها باشد؛ 
اگر ماده ۳ و ۷ اصلاح نشود، این 
رتبه بندی نمی تواند اهداف مدنظر 
را محقق کند. به دنبال آن هستیم 
نظام رتبه بندی، نظام مستقل ویژه 
نظام  مانند  باشد  کشور  معلمان 
ویژه دانشگاهیان؛ تمام اعدادی که 
درباره اعتبار و منابع مورد نیاز اجرای 
رتبه بندی معلمان مطرح شده است 

را قبول ندارم.

معاون رئیس جمهور، استاندار کهگیلویه 
و بویراحمد، نمایندگان در مجلس و دستگاه 
قضایــی به صــورت جـــداگانه ابعاد مـوضوع 
خودسوزی »روح ا... پرازیده« ۳8ساله  پیگیری 
می کردند. اما در مراسم تشییع و خاکسپاری  وی 
تصاویر زیادی منتشر شده که در همه آنها، حضور 
مسئولان استانی و کشوری دیده می شودروز 
جمعه و همزمان با این مراسم، بیانیه ای به نقل 
از خانواده آقای پرازیده منتشر شد که در آن از 
شهروندان خواسته شده بود تا به دلیل اتفاقی که 

رخ داده دست به اعتراض نزنند!
وی که متاهل و دارای ۳ فرزند بود برای 
پیگیری وضعیت اشتغال و وام خود به اداره کل 
بنیاد شهید و امور ایثارگران مراجعه کرده بود و 
بعد هم در  اعتراض به وضعیت موجود، با بنزین 
اقدام به خودسوزی کرد. سید منصور موسوی؛ 
مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
کهگیلویه  و بویراحمد در توضیحاتی در خصوص 
اقدام به خودسوزی این فرزند شهید گفت: »صبح 
روز سه شنبه یکی از ایثارگران استان کهگیلویه 
 و بویراحمد به منظور پیگیری درخواست خود 
به امور ایثارگران استانداری این استان مراجعه 
کرد که مسئولان استانداری این ایثارگر را طی 
نامه ای به اداره کل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
ارجاع می دهند. این ایثارگر به بنیاد شهید استان 
کهگیلویه و بویراحمد مراجعه کرده و مستقیم 
به پشت بام ساختمان اداره می رود تا خود را از 
پشت بام به پایین بیندازد که همکاران متوجه او 
می شوند و با صحبت کردن، او را آرام کرده و از این 
کار منصرف می کنند و مشکلش را جویا می شوند 
و می گوید مشکلم بیکاری است. همکاران به 
او قول می دهند که مشکلش حل می شود و 
می گویند اگر وام اشتغال یا بلاعوض خواستید 
به شما می دهیم که راضی می شود و از ساختمان 
بیرون می رود اما نیم ساعت بعد برمی گردد و 
جلوی ورودی بنیاد شهید در خیابان اقدام به 
خودسوزی می کند. پس از این اقدام نگهبانان 

متوجه می شوند و اقدام به خاموش کردن آتش 
می کنند و با اورژانس به بیمارستان شهید بهشتی 
یاسوج منتقل شده و هم اکنون بستری است.« 
یکی از خبرگزاری ها در توضیحات تکمیلی 
درباره این حادثه تلخ نوشت: »گفته می شود که او 
درخواست اشتغال داشته و خواهان به کارگیری 
در یکی از ادارات استان بود که بارها برای این 
موضوع درخواست داده بود. یکی از مسئولان 
بنیاد شهید می گفت براساس قانون، ادارات 
دولتی باید سهمیه خانواده شهدا و ایثارگران را در 
جذب نیروها لحاظ کنند که ادارات این موضوع را 
در نظر نمی گیرند و از 1۷ دستگاه دولتی در این 

رابطه شکایت  شده است.«
 برکناری دو مدیر بنیاد شهید 

در پی فوت فرزند شهید پرازیده، رئیس بنیاد 
شهید و امور ایثارگران دستور برکناری مدیرکل 
بنیاد شهید و معاون تعاون و امور اجتماعی بنیاد 
این استان را صادر کرد. بر مبنای این دستور 
سوءتدبیر مشاور امور ایثارگران استانداری 
می بایست  خود  که  بویراحمد  و  کهگیلویه 
حل کننده مطالبات و معضلات خانواده های 
محترم شهدا و ایثارگران از جمله اشتغال، 
معیشت و غیره باشد، مشهود است. در حکم 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی، آمده است:  
»ایشان به جای اینکه طبق قانون پاسخگوی 
درخواست های ارسالی جامعه هدف ایثارگری 
برای حل مشکل اشتغال و مسکن و … جامعه 
باشد، این متقاضی را با هدایتی نادرست طی 
نامه ای بلافاصله به بنیاد شهید و امور ایثارگران 
استان ارجاع داده است. حال  آنکه شایسته بود 
ضمن تلاش برای آرام سازی نامبرده، وی را به 
دستگاه های اجرایی استان جهت مساعدت 
رهنمون می ساخت. همچنین مدیرکل بنیاد 
شهید و امور ایثارگران استان کهگیلویه و 
بویراحمد و معاون تعاون و امور اجتماعی و نیز 
احدی از مددکاران بنیاد استان ضمن کم توجهی 
به شرایط بحرانی روحی و روانی و افسردگی 

عمیقی که حاکم بر این فرزند شهید بوده است؛ 
می بایست نامبرده را تا آرام شدن و برطرف کردن 
تنش های روحی شدید و هیجانی پیش آمده 
و تهدید مجدد به خودکشی در ساختمان 
بنیاد شهید و امور ایثارگران تحت مراقبت قرار 
می دادند و در ادامه جهت مداوا و معالجات 
روانپزشکی به مراکز درمانی جهت بستری 
مشایعت می کردند که این اقدام به شکل کامل 

صورت نگرفته است. «
 تبعیض و استخدام های قومی و قبیله ای

اما واکنش حجت الاسلام اسماعیل صلواتی 
امام جمعه قلعه رئیسی نسبت به این اتفاق نیز 
جالب توجه بود، او »علت اصلی خودسوزی ها 
تبعیض و استخدام های قومی و قبیله ای دانسته 
و در خطبه های نماز جمعه شهر قلعه رئیسی 
بیان کرد: »نهادهای فرهنگی در این استان 
ناکارآمدند برنامه های صوری و کاغذی و 
بی محتوا و صرفا گزارش دهی بلای نهادهای 
فرهنگی شده است و واقعیت این است که آنچه 
در کف خیابان ها و مناطق مشهود است ضعف 
باورهای دینی و اعتقادی بعضی از نسل جوان 
است علت اصلی خودکشی ها و خودسوزی ها 
ضعف باورهای دینی و اعتقادی و تبعیض و 
بی عدالتی و استخدام های قومی و قبیله ای و 
نا امیدی است.« در روز سه شنبه و ساعتی بعد 
از انتشار خبر خودسوزی، استانداری کهگیلویه 
و بویراحمد با انتشار بیانیه ای اعلام کرد که 
علی احمدزاده، استادندار این استان دستور 
داده که مساله سهل انگاری در برخورد با روح ا... 
پرازیده بررسی شود. استاندار همچنین گفت: 
»بی توجهی به مطالبات و خواسته های خانواده 
شهدا به هیچ وجه پذیرفتنی نیست.« شرف الدین 
ملک حسینی، نماینده این استان در مجلس 
خبرگان، روز جمعه با انتشار پیامی، علاوه بر فقر و 
بیکاری، بهم ریختگی مناسبات اجتماعی و عدم 
آموزش صحیح در تعدیل عاطفه های انسانیرا از 

دلایل چنین اتفاقاتی دانست.

آرمان ملی: در طول هفته گذشته دو هموطن با 
اقدام به خودکشی قصد داشتند به زندگی خود 
پایان دهند که مورد توجه رسانه ها قرار گرفت. 
خبرگزاری ایلنا گزارش داد که روز دوشنبه، 
یک کارگر شرکت نفت و گاز پارس در شهرستان 
کنگان با خودکشی به زندگی خود پایان داد و یک 
روز بعد و در استان کهگیلویه  و بویراحمد زمانی 
که مرد جوانی از فرزندان شهدای دفاع مقدس، 
بعد از مراجعه به استانداری و اداره کل بنیاد شهید 
استان در شهر یاسوج، دست به خودسوزی زد، اما 
با وجود تلاش تیم های پزشكی شهرهای شیراز 
و یاسوج، روز جمعه در بیمارستان سوختگی 

امیرالمومنین شیراز جان سپرد. 



فرمانده انتظامی شهرستان ری از بازداشت فردی که اقدام 
به زورگیری خشن از افراد سالمند کرده بود، خبر داد. سرهنگ 
دوست علی جلیلیان گفت:  نیمه مهرماه امسال بود که پیرزنی 
به پلیس آگاهی شهرستان ری مراجعه و اعلام کرد که در حین 
استفاده از دستگاه خودپرداز بانک بوده که ناگهان مردی با 

تهدید سلاح سرد نزد او رفته و با گرفتن رمز کارتش، موجودی 
حساب را به کارتی دیگر منتقل کرده و متواری شده است. 
وی با بیان اینکه با توجه به نوع گزارش دریافتی رسیدگی به 
موضوع در دستورکار ویژه ماموران پلیس آگاهی شهرستان 
ری قرار گرفت، افزود:  رسیدگی به این موضوع ادامه داشت 

که سرقتی مشابه نیز که در آن مالباخته فردی سالخورده بود 
به پلیس گزارش شد که با توجه شباهت هر دو موضوع این 
احتمال که هر دو سرقت از سوی یک فرد رخ داده باشد، قوت 
گرفت. فرمانده انتظامی شهرستان ری با اشاره به پیگیری های 
پلیس برای یافتن ردی از صاحب کارتی که مبالغ به آن واریز 
شده بود، اظهارکرد:  در پیگیری ماموران مشخص شد که کارت 
مذکور متعلق به فردی است که مکان ندارد و این کارت به نام 
این فرد صادر شده اما به سارق اجاره داده شده است. جلیلیان 
با اشاره به ادامه تحقیقات ماموران برای یافتن سارق گفت:  
سرانجام ماموران با استفاده از شیوه های پلیسی هویت متهم 
اصلی را شناسایی کرده و پس از اخذ مجوز از مقام قضائی او را 
در مخفیگاهش دستگیر و به مقر انتظامی منتقل کردند که 
این فرد در جریان بازجویی های انجام شده به سرقت از 25 
زن و مرد سالخورده اعتراف کرد و گفت که با شناسایی افراد 
سالخورده و تنها در مقابل دستگاه های عابربانک به آنان نزدیک 
شده و در فرصتی مناسب با تهدید چاقو اقدام به اخذ رمز کارت 
آنان کرده و موجودی حساب را به کارت اجاره ای واریز کرده 
است. فرمانده انتظامی شهرستان ری با بیان اینکه برای متهم 
پرونده ای تشکیل شده است، اظهارکرد:  تحقیقات برای یافتن 
دیگر مالباختگان احتمالی در حال انجام است و متهم نیز در 

اختیار مرجع قضائی قرار گرفته است.

سال چهارم10حــوادث
a شماره1138 r m a n m e l i . i r
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کوتــاه حوادثــی 

دستگیری ۴ سارق حرفه ای 
رئیس کلانتری ۱۳۸ جنت آباد از دستگیری ۴ سارق 
حرفه ای که محتویات داخل خانه را در غرب تهران سرقت 
می کردند، خبر داد. سرهنگ حمید کلانتری، گفت: 
واحد های گشت انتظامی در غرب فعال بودند که ماموران 
کلانتری ۱۳۸ جنت آباد به یکدستگاه پراید با پلاک مخدوش 
مشکوک شدند و دستور توقف خودرو مذکور را صادر کردند. 
وی افزود: متهمان بلافاصله پس از مشاهده ماموران پلیس 
متواری شدند که ماموران کلانتری با ایجاد طرح مهار و 
در یک تعقیب و گریز طولانی ۴ سارق حرفه ای را در یک 
درگیری تن به تن که روی پلیس چاقو کشیده بودند را 
بازداشت کردند. این مقام انتظامی ادامه داد: در بازرسی از 
خودرو متهمان لوازم سرقت همراه با اموال مسروقه از جمله 
دلار و طلا کشف و به کلانتری ۱۳۸ جنت آباد منتقل شد. 
سرهنگ کلانتری تصریح کرد: این ۴ متهم 25 تا۳۰ ساله 
که دارای سوابق متعدد کیفری هستند در بازجویی ها به 
جرم خود مبنی بر سرقت محتویات از خانه های شهروندان 
به خصوص غرب تهران اعتراف کردند. رئیس کلانتری ۱۳۸ 
جنت آباد در پایان خاطرنشان کرد: پرونده متهمان برای 

سیرمراحل قانونی به مرجع قضائی معرفی شد.

انهدام یک باند سرقت 
فرمانده انتظامی استان گلستان از انهدام باند و اعتراف 
متهمان به 6۰ فقره سرقت کابل برق و مخابرات در شهرستان 
آزادشهر خبر داد. سردار سعید دادگر، اظهارداشت: به دنبال 
وقوع چندین فقره سرقت سیم و کابل برق و مخابرات در 
آزادشهر، رسیدگی به موضوع در دستور کار پلیس آن 
شهرستان قرار گرفت. وی افزود: با اشراف اطلاعاتی و تلاش 
بی وقفه ماموران، اعضای باند ۳ نفره سرقت شناسایی و 
پس از هماهنگی با مرجع قضائی طی عملیاتی غافلگیرانه 
در مخفیگاهشان دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان 
گلستان با اشاره به کشف یک قبضه سلاح غیرمجاز از 
مخفیگاه سارقان، گفت: متهمان در تحقیقات اولیه و پس از 
مشاهده مستندات موجود، به 6۰ فقره سرقت سیم و کابل 
برق و مخابرات در شهرستان آزادشهر اعتراف کردند. سردار 
دادگر با اشاره به معرفی متهمان به مراجع قضائی، تصریح 
کرد: پلیس قاطعانه و برابر قانون با سارقان و برهم زنندگان 

نظم و امنیت مقابله خواهد کرد.

سارقان میلیاردی به دام افتادند
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان اصفهان 
از دستگیری 2 سارق که از ۳ منزل بالغ بر ۱۳ میلیارد ریال 
سرقت کرده بودند در کمتر از یک هفته خبر داد. سرهنگ 
حسین ترکیان بیان داشت: در پی شکایت یکی از شهروندان 
ساکن در منطقه جنوب شهر اصفهان مبنی بر سرقت از منزل 
وی موضوع در دستورکار کارآگاهان پایگاه جنوب پلیس 
آگاهی استان اصفهان قرار گرفت. وی افزود: در تحقیقات و 
بررسی های دقیق صورت گرفته توسط کارآگاهان مشخص 
شد سارقان 2 نفر از افراد سابقه دار هستند که از پشت بام وارد 
منزل شده و اموالی از قبیل طلا، نقره و پول نقد را به سرقت 
برده و به وسیله یکدستگاه موتورسیکلت از صحنه متواری 
شدند. رئیس پلیس آگاهی استان اصفهان گفت: کارآگاهان 
در حال تحقیقات در خصوص شناسایی و دستگیری سارقان 
بودند که با شکایت جدیدی از سوی 2 شهروند دیگر ساکن 
در همان محل در خصوص سرقت از منزل خود اطلاع یافتند 
و مشخص شد که این سرقت ها نیز توسط همان سارقان 
صورت گرفته است. سرهنگ ترکیان ادامه داد: سرانجام 
با انجام یکسری اقدامات هوشمندانه و تلاش شبانه روزی 
کارآگاهان در کمتر از یک هفته مخفیگاه سارقان شناسایی 
و طی هماهنگی با مقام قضائی دستگیر شدند. این مقام 
انتظامی اظهارداشت: متهمان در ابتدا منکر هرگونه جرمی 
بودند اما هنگامی که با مدارک و مستندات پلیس مواجه شدند 
لب به اعتراف باز کرده و به سرقت های صورت گرفته اعتراف 
کردند. وی ارزش اموال به سرقت رفته از منازل شکات را برابر 
اعلام کارشناسان مربوطه بالغ بر ۱۳ میلیارد ریال اعلام و 
خاطرنشان کرد: در این رابطه پرونده تشکیل و متهمان برای 

انجام اقدامات قانونی تحویل مرجع قضائی شدند.

خــبـــر

فرمانده انتظامی غرب استان تهران گفت: با پخش شدن 
کلیپی در فضای مجازی که در آن ۴ نفر اقدام به گوش بری 
و اوباشگری می کردند، این افراد شناسایی و دستگیر شدند. 
سردار کیوان ظهیری توضیح داد: پرونده این افراد که اقدام 
به اوباشگری کرده بودند، تکمیل و به مراجع قضائی معرفی 
شدند. وی درخصوص کشفیات طرح ارتقای امنیت اجتماعی 
محله محور نیز گفت: در ۷2 ساعت گذشته با تلاش ها و 
اقدامات تخصصی ماموران، با اجرای ۱۷۷ فقره حکم قضائی، 
5 مالخر دستگیر شدند. ظهیری افزود: کشف بیش از ۴۴ فقره 
انواع کلاهبرداری و دستگیری ۹ کلاهبردار حرفه ای از سطح 

6 شهرستان غرب استان تهران از دیگر اقدامات مهم ماموران 
است. فرمانده انتظامی غرب استان تهران با اشاره به کشف 
۱2۸ دستگاه خودرو و موتورسیکلت مسروقه، تصریح کرد: در 
این مدت 2۱ سارق دستگیر شدند. این مقام ارشد انتظامی 
با اشاره به کشف 25۰ میلیارد ریال کالای قاچاق، بیان 
داشت: در این خصوص ۱۳۹ هزار قلم کالای قاچاق کشف 
و ۴۱ قاچاقچی نیز دستگیر و به مقامات قضائی تحویل داده 
شدند. فرمانده انتظامی غرب استان تهران خاطرنشان کرد: 
در این طرح ۳6۸ کیلوگرم انواع موادمخدر نیز کشف و ۴۸5 
نفر از سوداگران مرگ دستگیر شدند. وی با اشاره به کشف 

۱۸ قبضه سلاح گرم توسط پلیس غرب استان تهران، گفت: 
در این طرح تعداد ۸۳ سلاح سرد که در اقدامات مجرمانه 
مورد استفاده قرار می گرفت هم کشف شد. ظهیری همچنین 
از دستگیری عاملان نزاع و درگیری با شمشیر و قمه محله 
» ویره« شهریار و شهرک اندیشه خبر داد و اظهارداشت: در 
پی درگیری و نزاع دسته جمعی با استفاده از شمشیر، قمه و 
چاقو توسط تعدادی از اوباش محله ویره شهرستان شهریار در 
اردیبهشت ماه سالجاری، این افراد متواری بودند که با تلاش ها 
و اقدامات اطلاعاتی سه نفر در مخفیگاه خود دستگیر شدند. 
وی همچنین از همکاری خوب مردم با پلیس در شناسایی 
و دستگیری مجرمان و سارقان قدردانی و خاطرنشان کرد: 
پلیس با افرادی که مخل نظم و امنیت هستند به هیچ عنوان 

با این مماشات نخواهد کرد.

گوش برها  به دام افتادند

سخنگوی سازمان آتش نشانی جزئیات 
حادثه آتش سوزی در بیمارستانی در 
را تشریح کرد. جلال  انقلاب  خیابان 
ملکی اظهارکرد: یک مورد آتش سوزی 
در یک مرکزدرمانی در خیابان انقلاب، 
خیابان برادران مظفر جنوبی به سازمان 
آتش نشانی تهران اطلاع داده شد که ۳ 
ایستگاه به همراه خودروهای پشتیبانی به 
محل اعزام شدند. وی افزود: آتش نشانان 
در محل مشاهده کردند که در محل 
حیاط این بیمارستان؛ ۷ طبقه فضایی با 
سیمان و پروفیل های آهنی به منظور محل 
تاسیسات ساخته شده است که در این 
محل آتش سوزی رخ داده و ورق های پشم 
شیشه در حال سوختن هستند. سخنگوی 
سازمان آتشن شانی گفت: بیشتر آتش 
مربوط به ورق های پشم شیشه، یونولیت 
و وسایل حفاظتی است و میزان شعله در 
ابتدا زیاد بود و به بخشی از تاسیسات آتش 

رسیده بود. ملکی ادامه داد: آتش نشان ها 
همزمان با خاموش کردن آتش به داخل 
طبقات رفتند و ۳۰ نفر از بیماران را به 
بخش های دیگر منتقل شدند. سخنگوی 
سازمان آتش نشانی در پایان تاکید کرد: 
یکی از ساختمان هایی که آسیب زاست، 
ساختمان هایی با کاربری درمانی بوده 
زیرا کسانی که در این ساختمان ها حضور 
دارند بیمار هستند و به تنهایی از انجام 
کارهای خود بر نمی آیند و اگر اتفاقی رخ 
دهد قطعا می تواند وضعیت وخیم تر باشد. 
بیمارستان ها باید در حداکثر ایمنی باشند.

آتش سوزی در بیمارستان »مدائن« 

زورگیری از سالمندانِ تنها در مقابل عابربانک
 8   کوهنورد    پیدا شدند

مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان 
تهران گفت: پس از ساعت ها تلاش ۸ 
کوهنورد مفقود شده در دشت لار پیدا 
شدند. شاهین فتحی، اظهارکرد: پس از 
ساعت ها تلاش توسط تیم های عملیاتی 
زمینی جمعیت هلال احمر استان تهران 
و امداد هوایی سازمان امداد و نجات، ۸ 
کوهنوردی که در قله ریزان منطقه افجه 
بخش لواسانات، مفقود شده بودند، پیدا 
شدند. وی گفت: این عملیات از ساعت ۱۸ 
شب پنجشنبه آغاز و ۸ کوهنورد در دشت 

لار پیدا شدند.

کشف ۲6۲ کیلو تریاک
فرمانده انتظامی استان خراسان جنوبی 
از کشف 262 کیلو و ۴۰۰ گرم تریاک در 
شهرستان نهبندان خبر داد و گفت: در 
این رابطه یک خودرو توقیف و ۳ متهم 
فرشید  ناصر  سردار  شده اند.  دستگیر 
اظهارداشت: ماموران انتظامی شهرستان 
نهبندان اخباری مبنی بر اینکه سوداگران 
مرگ قصد دارند یک محموله موادمخدر 
این  مواصلاتی  از طریق محورهای  را 
کشور  مرکزی  شهرهای  به  شهرستان 
منتقل می کنند دریافت کردند که پیگیری 
موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت. 
وی بیان داشت: ماموران هنگام کنترل 
خودروهای عبوری در محورهای مواصلاتی 
این شهرستان به یک اتوبوس مسافربری 
مشکوک و با علائم هشداردهنده به راننده 
آن دستور ایست دادند. فرمانده انتظامی 
استان خراسان جنوبی افزود: ماموران 
خودرو را متوقف و پس از هماهنگی با مقام 
قضائی، در بازرسی از اتوبوس مسافربری، 
262 کیلو و ۴۰۰ گرم تریاک کشف کردند. 
سردار فرشید با اشاره به اینکه ماموران 
در این رابطه خودرو را توقیف و ۳ متهم 
دستگیر کردند که به همراه پرونده جهت 
سیر مراحل قانوني به مراجع قضائی معرفی 
شدند؛ تصریح کرد: پلیس در راستای 
برقراری نظم و امنیت و آرامش عمومی برای 
هموطنان عزیز در تمامی ساعات شبانه روز 

از هیچ تلاشي فروگذار نخواهد کرد.

فرمانده انتظامی استان کرمانشاه از انهدام یک 
باند قاچاق اسلحه در شهرستان پاوه و کشف ۴۷ 
قبضه کلت کمری با تلاش ماموران خبر داد. سردار 
علی اکبر جاویدان اظهارداشت: پس از اطلاع ماموران 
پلیس امنیت عمومی انتظامی استان مبنی بر 
ورود یک محموله اسلحه قاچاق از مرزها به داخل 
شهرستان پاوه، رسیدگی به موضوع در دستور کار 
قرار گرفت. وی ادامه داد: ماموران پلیس امنیت 

عمومی استان و انتظامی شهرستان پاوه با انجام 
اقدامات اطلاعاتی موفق به شناسایی قاچاقچیان 
و محل اختفای آنان شدند. فرمانده انتظامی استان 
تصریح کرد: با هماهنگی مقام قضائی و اشراف 
اطلاعاتی هنگامی که قاچاقچیان قصد انتقال 

اسلحه ها را با یکدستگاه خودرو به داخل کشور 
از مسیر یکی از روستاهای شهرستان را داشتند، 
توسط ماموران محاصره شدند. این مقام ارشد 
انتظامی استان افزود: قاچاقچیان هنگامی که خود 
را در محاصره پلیس دیدند بدون توجه به اخطار 

ماموران متواری و در نهایت پس از یک تعقیب و گریز 
و  تیراندازی ماموران و اصابت گلوله به پای یکی از 
متهمان، خودرو متوقف و 2 نفر دیگر دستگیر شدند. 
وی اظهارداشت: در بازرسی از خودروی متهمان؛ ۴۷ 
قبضه سلاح کلت کمری کشف شد. سردار جاویدان 
از معرفی متهمان به مرجع قضائی خبر داد و گفت: 
مبارزه با قاچاقچیان سلاح و مهمات جزو اصلی ترین 

برنامه های پلیس کرمانشاه به شمار می رود.

کشف 47    قبضه کلت کمری 
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 دولت قبل مخالف حضور بانوان 
در ورزش های زورخانه ای

ایسنا: سرپرست امــور اجرایی فدراسیون 
ورزش های زورخانه ای گفت: امور ورزش بانوان 
وزارت ورزش در دولت قبل مخالفت خود را با 
حضور بانوان در ورزش های زورخانه ای اعلام 
کرده اما هنوز این موضوع قطعی نیست و 
اختلاف نظرهای زیادی وجود دارد. مهرعلی 
باران چشمه گفت: با اعلام امور بانوان وقت 
وزارت ورزش، فعلا حضور بانوان در ورزش های 
زورخانه ای منتفی شده است. وزارت ورزش باید 
این موضوع را تعیین تکلیف کند و مسئولان 
وزارت ورزش هستند که در این خصوص 
تصمیم گیری می کنند. وی افزود: اختلاف نظر 
درباره این موضوع زیاد است. در این ورزش 
به این دلیل که مباحث دینی، فرهنگی و 
تاریخی مطرح است، مسئولان وقت وزارت 
ورزش با حضور بانوان در این رشته مخالفت 
کردند. امیدوارم وزارت تکلیف این موضوع را 

روشن کند. 

خارج ازمستطیل سبز

علی رضا  فغانی: 
 به »رفیعی« 

اطلاعات اشتباه داده اند
غلامرضا رفیعــی مشاور حقوقی فدراسیون 
فوتبال در گفت وگو با برنامه فوتبال برتر مدعی 
شد، فشار تحریم ها به گونـه ای است که برای 
واردات تـوپ به ایران مشکل وجود دارد و 
از این رو داوران الـیتی که به خــارج کشور 
سفر می کنند باد توپ ها را خالــی می کنند 
و آنها را به ایران می آورند! این درحالی است 
که اظهارات مشاور حقوقی فدراسیون فوتبال 
در فضای مجازی مورد توجه قرار گرفته است، 
علیرضا فغانی به عنوان یکی از داوران مطرح 
فوتبال کشورمان گفت: درخصوص تحریم ها 
و مشکلات ورود وسایل و تجهیزات فوتبالی 
و غیرفوتبالی حق با آقای دکتر رفیعی بود و 
صحبت ایشان درمورد داوران با وجود شناختی 
که من از ایشان دارم، هیچ موقع علیه داوری 
حرفی نمی زنند و اگر این مطلب را عنوان 
کرده اند اطلاعات اشتباهی بود که به ایشان 
رسانــده اند. او در پــاسخ به این سوال کـه آیا 
داوران چنین اقدامـــی داشته اند یا خیر، افزود: 
بعداز برنامه ایشان که موجب گلایه داوران شد، 
آقای رفیعی با آقای افشاریان تماس گرفته اند 
و گفتند که منظوری نداشتند و چنین چیزی 
نبوده است. اطلاعات اشتباه به ایشان داده 
بودند. فغانی اضافه کرد: باید بگویم که داوران 
توپ هدیه می گیرند ولی توپی را بدون اجازه به 

ایران نمی  آورند.

د یـــد گــاه

تیم استقلال شرایط فوق العاده ای دارد و من فکر می کنم 
تغییرات در این مجموعه مثبت بوده است. هیات مدیره و 
مدیرعامل از جنس ورزش و فوتبال در کنار حفظ سرمربی 
و جذب حداکثری بازیکنانی که مدنظر فرهاد مجیدی بودند 
شرایط خوبی را ایجاد کرده و من فکر می کنم استقلال امسال 
تیمی است که می تواند بعداز سال ها خنده روی لب هواداران 
بیاورد و بهترین تیم سال های اخیر را خواهیم دید. فکر  می کنم 
شرایط خوبی در تیم حاکم باشد. من به تیم امسال خیلی 
خوش بین هستم و امیدوارم نتیجه زحمات مجموعه را در 
زمین ببینیم. در مورد شکست پرسپولیس مقابل الهلال اعتقاد 
دارم پرسپولیس هیچ جوره زورش به الهلال نمی رسید و از قبل 
هم محتمل بود این تیم شکست بخورد چرا که از لحاظ هزینه 
و شرایط آماده سازی و جذب بازیکنان گران قیمت و... فاصله 
زیادی میان فوتبال ما و عربستان وجود دارد و این واقعا جای 
تأسف دارد که فوتبال ایران با این همه علاقه مند به چنین 
وضعیتی افتاده که توانایی رقابت با تیم های آسیایی را نداشته 
باشیم. در مورد تغییرات در رأس وزارت ورزش و تاثیر آن در 
فوتبال،  من به شخص کار ندارم و بحث من در مورد مسعود 
سلطانی فر و حمید سجادی نیست ولی امیدوارم وزارت ورزش 
جدید سوای بحث رنگ ها و فارغ از مسائل آبی و قرمز به فوتبال 
ایران کمک کند. وزارت قبلی خیلی به فوتبال ما ضربه زد و چه 
در بحث ملی و چه در بحث باشگاهی خیلی ضربه خوردیم و 
امیدوارم در وزارت جدید نگاه تغییر کند و شرایط بهتری را 
شاهد باشیم.  نکته پایانی اینکه تیم ملی وضعیت خیلی خوبی 
دارد و با نتایج درخشانی که کسب شده صدرنشینی حق 
بچه های ماست و فکر می کنم امسال هم یک صعود راحت و 

بدون دغدغه به جام جهانی داشته باشیم.

پرسپولیس زورش به الهلال نمی رسید!  محمدعلــی گرایــی کاپیتــان تیــم ملی 
کشتی فرنگی ایران درحالی در مسابقات جهانی 
اسلو نروژ توانست به مدال برنز برسد کــه وی 
۲ ماه قبل از این مسابقات در المیپک توکیـو با 
شکست در دیدار رده بندی دستش از مدال دور 

ماند و به مقام پنجم رسید. 
 چه شد از مقام پنجم المپیک توکیو  

در نروژ به مدال برنز جهان رسیدید؟
سطح المپیک با مسابقات جهانی کاملا 
متفاوت است. ما برای رسیدن به المپیک یک 
پروسه ۴ ساله را طی کردیم. خداراشکر تیم ملی 
در المپیک نیز نتیجه خوبی گرفت، اما عملکرد 
تیم ملی در مسابقات جهانی واقعا فوق العاده 
بود. خوشحال هستم من نیز در این موفقیت 
سهم کوچکی داشتم و به مدال برنز رسیدیم و 
تا حدودی توانستم ناکامی خود در المپیک را 

جبران کنم.
 خوشحالی ای که »بنا« بعداز کسب 
مدال برنز توسط شما کرد به قدری بود 
که انگار به مدال طلا رسیدید؛ علت آن 

چه بود؟
در بحث تیمی کسب مدال فوق العاده 
تاثیرگذار است؛ از طرفی قرعه سختی به من 
خورد و کسب مدال برنز واقعا خوشحال کننده 
بود. آقای بنا نیز با این خوشحالی همه چیز را 

برای من تکمیل کرد.
 کارکردن زیرنظر محمــد بنا چگونه 

است؟ 
هر کشتی گیر آرزوی این را دارد که بتواند 
زیرنظر محمد بنا تمرین کند و ایشان مربی او 
باشد؛  من امیدوار هستم این موفقیت ها با بتا 

ادامه دار باشد و روز به روز بهتر شود.
 در طول مسابقات، رقابت شما مورد 
توجه بسیاری از علاقه مندان به کشتی 
بود؛ اما در نتیجه گیری کمی بداقبال 

بودید؛ علت آن چیست؟
من دوست دارم همانند بازیکنان برزیلی در 
فوتبال بازی و رقابت زیبایی را از خود ارائه دهم. 
سبک کشتی من نیز به گونه ای است بیشتر 
فنی است تا بخواهم حریف را با قدرت بدنی از 
زمین خارج کنم و امتیاز بگیرم؛ اما در بعضی از 
مسابقات اشتباهاتی رخ می دهد که به رغم بازی 
خوبی که شما انجام می دهید از حریف شکست 
می خورید و یک سر کشتی برد است و سر دیگر 
باخت. من تلاش بیشتری می کنم و امیداورم 

بتوانم طلسم شکنی کنم.

گفــت و گــو
محمدعلی گرایی:

 سبک کشتی من 
 مانند »برزیل« 

در فوتبال است! 

ایسنا: شرکــت »ایده پروران تبلیغ« به عنوان کارگزار جدید 
باشگاه استقلال معرفی شد. طی قراردادی میان مدیرعامل 
باشگاه استقلال و شرکت ایده پروران تبلیغ، این شرکت 
به عنوان کارگزار رسمی باشگاه استقلال معرفی شد. طبق این 
قرارداد کف تعهد کارگزار در فصل جاری ۵۰۰ میلیارد تومان و 
در صورت افزایش درآمد کارگزار، باشگاه از این درآمدها سهم 
بالایی خواهد برد.  1۵۰ میلیارد تومان از تعهد کارگزار مربوط 

به تبلیغات محیطی بازی های خانگی باشگاه استقلال است.
تسنیم: مـربی تیــم فوتبال سپــاهان اصــفهان گفت که 
اعضای این تیم آرزوی شکست خوردن هیچی تیمی ندارند. 
علیرضا مرزبان درباره شروع خوب سپاهان در لیگ برتر مقابل 
مس رفسنجان و اینکه از طلایی پوشان به عنوان مدعی اصلی 
قهرمانی یاد می شود، اظهارداشت: معیار ما برای جذب بازیکن 
در فصل جدید، ترمیم تیم بود. خوب یا بد بودن بازیکن ملاکی 
جداگانه است، اما می خواستیم توازن تیمی خود را ترمیم 
کنیم. در جذب بازیکن جدا از مسائل فنی، تاکتیکی  و تکنیکی، 
مساله کیفیت روانی بازیکنان هم مهم بود. باید نفراتی را جذب 
می کردیم که در سپاهان احساس خوبی داشته باشند و بتوانند 
به تیم کمک کنند. مربی سپاهان در پاسخ به این پرسش 
که آیا سپاهان می تواند نوار قهرمانی های پرسپولیس را پاره 
کند یا خیر، گفت: ما از شکست خوردن هیچ تیمی خوشحال 
نمی شویم و به دنبال شادکردن زندگی خودمان هستیم تا با 
احساس خوبی با پیروزی های خود به دست بیاوریم. باید روی 
پای خودمان بایستیم و اگر هر اتفاقی در پایان کار رخ دهد، برای 
ما دردآور نیست. چون احساس می کنیم که تلاش خودمان را 
انجام داده ایم و آرزوی شکست دیگران را نداشته ایم. آرزوی 
ما این است که تیم های مدعی هم نتیجه بگیرند تا لیگ برتر، 

هیجان و جذابیت بیشتری داشته باشد.

  سرمربی آرژانتینی اتلتیکومادرید درباره دست ندادن با 
کلوپ بعداز شکست برابر لیورپول توضیح داد. اتلتیکومادرید 
در دیدار حساس برابر لیورپول با نتیجه ۳ بر ۲ تن به شکست 
داد. بعداز بازی سیمئونه بدون دست دادن با کلوپ زمین بازی 
را ترک کرد. او درباره این  رفتارش گفت: من معمولا بعد از 
بازی با مربیان حریف دست نمی دهم و اصلا چنین رفتاری را 
دوست ندارم. سلام کردن و دست دادن اجباری را دوست ندارم. 
نمی گویم که این رفتار درست است یا اشتباه. تنها می گویم که 
چنین فرهنگی را دوست ندارم. الان اگر کلوپ را ببینم مشکلی 
با او ندارم و دست می دهم اما اگر این رفتار اجباری باشد آن 
را دوست ندارم. سیمئونه درباره شکست تیمش افزود: من 
دوست ندارم که بعداز بازی بگویم که تیمم 
خوش شانس بوده است یا بدشانس و اصلا 
به چنین چیزی اعتقاد ندارم. لیورپول 
بازی را بهتر آغاز کرد و تلاش بیشتری 
هم داشت. بازی سختی برابر یک 
تیم بزرگ داشتیم. بازی را خوب 
آغاز نکردیم و با خوردن گل دوم 
شرایط بسیار سخت شد. این 
مربی آرژانتینی ادامه داد: در 
نیمه دوم بهتر بازی کردیم. 
خوب  بسیار  دوم  نیمه  در 
بودیم اما اخراج گریزمان و 
ضربه پنالتــی برای لیورپـول 
شـرایط را تغــییر داد و مهمتر 
اینکه پنالتی ما هم گرفته نشد. 
می توانم از داوری عصبانی باشم 
اما همه چیز مربوط به بازی است. 
داوران هم مثل ما اشتباه می کنند. 
از نظر مــن تکنولوژی VAR خوب است و 
حداقل به داوران این امکان را می دهد که 
در تصمیم خود تجدیدنظر کنند. او درباره 
درخشش گریزمان گفت: او در این بازی 
درخشید اما اخراجش این درخشش را بد 
کرد. چنین صحنه ای قبلا هم رخ داد و فکر 

می کنم که داور سختگیری کرد.

فوتبال داخلی

بیــن الــملل

علیرضا نیکبخت واحدی
کارشناس فوتبال   

رئیس فدراسیون کشــتی گفت: اگر رفیق بازی کردم کـــه 
اینطور نبود، نتیجه آن را در مسابقات جهانی نروژ دیدیم. 
علیرضا دبیر عنوان کرد: زمان ما با ۲۰-۳۰ سال پیش متفاوت 
است. زمانی اگر کسی دانشجو بود شاید همه تعجب می کردند 
اما حالا همه بچه های ما که قهرمان المپیک و جهان بودند غیر 
از یکی دانشجو هستند. البته آن یکی هم الان تربیت معلم 
می خواند. رئیس فدراسیون کشتی ادامه داد: دهه 8۰ شاگرد 
طهرانچی بودم، به او ارادت دارم، ۲ سال گذشته وقتی فدراسیون 

آمدم تفاهم نامه ۵ ساله نوشتیم و کسب ۳ مدال در اسلو حاصل 
آن تفاهم نامه است. دکتر طهرانچی در برخی حوزه ها به ما 
مشاوره داد که ما مزد آن را گرفتیم و امیدواریم اتفاقاتی که در 
کشتی رخ داد برای رشته های دیگر هم رخ دهد. دبیر درباره 
رعایت پروتکل های بهداشتی، خاطرنشان کرد: در یکسال 
گذشته خانواده بچه ها، اصحاب رسانه، از من ناراحت شدند 
چون ما اجازه ندادیم کسی به تمرینات بیاید. ما اولین تیمی 
بودیم که همه نفرات مان واکسینه شدند. واکسینه جواب داده و 

از هموطنان می خواهم همه این کار را انجام دهند. چون مراجع 
تقلید و همین طور دانشمندان ما توصیه می کنند این موضوع 
هم شرعی است و هم علمی. وی در پاسخ به سوال دیگر مبنی 
بر اینکه بعد از مسابقات جهانی تغییر در کار ایجاد کرده و برخی 
موضوع را مطرح کردند که »درستکار« رفیق شماست، تصریح 
کرد: غلام محمدی عزیز ماست، اما مربیگری مانند دوی امدادی 
است. محمدی زحمت خود را ۲۰ سال گذشته کشیده است و از 
او تشکر می کنم. رفیق بازی کردم یا نه، این موضوع خودش را در 
نتایج تیم ملی نشان داد. از نظر من خداراشکر انتخاب درستی 
بود، خیلی ها بعدا قبول کردند. ما در روزهای آینده مسابقات 
لیگ، زیر ۲۳ سال جهان، نیروهای مسلح و بعد مسابقات 
قهرمانی کشور، جام تختی، مسابقه رودررو با آمریکا و ...  را داریم.

علیرضا دبیر: 

رفیق بازی کردم یا نه، در »نروژ« نتیجه  گرفتیم

    حاشیه 
در دقایق ابتدایی مسابقات پیكان و نفت مسجدسلیمان 
شاهد اعتراض خودروسازان به داور مسابقه بودیم. 
سعید دقیقی سرپرست پیكانی ها وارد صحنه شد و 
اعتراض هایی را به داور داشت. این ماجراها اما خیلی زود 

فروکش کرد و در نهایت بازی ادامه پیدا کرد.

         کنایه 
مهدی طارمی مهاجم تیم ملی در حساب توئیتری خود 
با کنایه به صحبت های اسكوچیچ نوشت: باید عرض کنم 
که بازیكنان ایرانی علاوه بر تكنیک فردی و جنگندگی 
و ... از لحاظ دانش فوتبال و تاکتیک خیلی درک بالایی 

دارند، ولی متاسفانه مشكلات جایی دیگر است.

          درگیری
درگیری ها بین بازیكنان النصر و الهلال به دلیل کری 
پرحاشیه بازیكن الهلال  به حدی بالا گرفت که نیروهای 
امنیتی برای ممانعت از افزایش تنش ها وارد زمین 
مسابقه شدند، تیم های الهلال و پوهانگ با برتری مقابل 

حریفان خود راهی فینال شدند. 

ـت
وشـ

س ن
عک

قلعه نویی، فیروز کریمی را »ناک .اوت« کرد 

پیروزی شیرین »فرهاد«

آرمان ملی: روزگذشتــه رقابت های هفته اول لیگ برتر 
در حالی پیگیری شد که تیم استقلال موفق شد حریف تازه 
لیگ برتری شده خود را شکست دهد تا فرهاد مجیدی و آجورلو 

اولین گام را با پیروزی بردارند. 
 خط ونشان گل گهر

در چارچوب هفته اول مسابقات لیگ برتر فوتبال ایران، تیم 
گل گهر دیروز از ساعت 1۶ مقابل تراکتور قرار گرفت که در 
پایان شاگردان امیر قلعه نویی با حساب ۴ بر یک به پیروزی 
رسیدند. تراکتور فصل گذشته با ۴۵ امتیاز و به دلیل تفاضل 
گل بهتر بالاتر از گل گهر در رده چهارم قرار گرفت. گل گهر 
در نیمه اول با ۴ گل به برتری رسید. دقیقه 1۲ امین پورعلی 
روی پاس مهدی تیکدری در موقعیت تک به تک با اخباری 
قرار گرفت و با یک ضربه دیدنی گل اول را وارد دروازه تراکتور 
کرد. در ادامه سعید صادقی در دقیقه 1۶ با شوتی از پشت 
محوطه جریمه گل دوم را به ثمر رساند. سپس مرتضی تبریزی 
در دقیقه ۲1 روی پاس یونس شاکری گل بعدی را زد. این 
پایان کار نبود و سعید صادقی در دقیقه ۳8 گل چهارم را نیز 
زد. در نیمه دوم تراکتور در دقیقه 8۶ توسط عباس زاده یکی از 
گل های خورده را جبران کرد. در پایان گل گهر با حساب ۴ بر 

یک به برتری رسید.

 برد ذوب آهن
تیم های صنعت نفت آبادان و ذوب آهن دیروز از ساعت 18 در 
ورزشگاه تختی آبادان رودرروی یکدیگر قرار گرفتند که این 
مسابقه در نیمه دوم با نتیجه یک بر صفر به سود ذوب آهن به 
پایان رسید. بازی در نیمه اول از سوی گاندوها طوفانی شروع 
شد و آنها یک توپ را نیز به تیرک دروازه حریف کوبیدند، اما 
رفته رفته با گذشت دقایق بازی صنعت نفت هم موقعیت هایی 
را روی دروازه تیم حریف خلق کرد؛ اما در نهایت بازی بدون 
گل پایان یافت و دو تیم به رختکن رفتند. در نیمه دوم نیز تیم 
صنعت نفت آبادان بهتر کار کرد اما سرمربی تیم ذوب آهن 
تعویض هایی را انجام داد و در یکی از تعویض های طلایی 
تارتار، عارف رستمی تک گل مهمی را در دقایق پایانی به ثمر 
رساند. پاس در عمق شنانی، رستمی را در موقعیت تک به تک 
با دروازه بان قرار داد. این مهاجم با سر، توپ خود مدافع حریف 
را از بازی خارج کرد و در نهایت توپ را به گل تبدیل کرد. 
بدین ترتیب با نتیجه یک بر صفر ذوب آهن در هفته اول سه 

امتیاز مهم را دشت کرد.
 برتری استقلال

دیدار تیم های فوتبال استقلال و هوادار دیروز از ساعت 18 
در ورزشگاه آزادی آغاز شد. دقیقه یک موقعیت عالی برای 

بازیکنان استقلال که تبدیل به گل نشد. دقیقه ۲ خطای زبیر 
نیک نفس روی بازیکن هوادار از سوی داور خطا گرفته شد و 
یک ضربه آزاد برای هواداری ها رقم  خورد. دقیقه ۳ ارسال بلند 
بازیکنان استقلال روی دروازه تیم هوادار تبدیل به گل نشد. 
دقیقه ۴حمله خطرناک استقلالی ها روی دروازه حریف در 
دستان دروازه بان تیم هوادار قرار گرفت. دقیقه ۷ ضربه سر 
سبحان خاقانی حاصلی برای شاگردان مجیدی نداشت و به 
دروازه هوادار نرسید. دقیقه 1۵شوت نیما انتظاری بازیکن 
هوادار را حسینی با واکنشی دیدنی راهی کرنر کرد. دقیقه ۲۳ 
ارسال تیم هوادار از کنار دروازه آبی پوشان راهی اوت و تبدیل 
به ضربه ایستگاهی برای شاگردان عنایتی شد. دقیقه ۲۶ شوت 
سبحان خاقانی از کنار دروازه هوادار به بیرون رفت و تبدیل به 
کرنر شد. دقیقه ۳۷ خطای بازیکن هوادار روی سبحان خاقانی 
گرفته شد و یک ضربه ایستگاهی برای استقلال رقم خورد که 
این توپ با اختلاف از کنار دروازه حریف به بیرون رفت. نیمه 
اول این دیدار با نتیجه تساوی بدون گل به اتمام رسید. دقیقــه 
۵۳ ناظمی، داور بازی برخورد ارسلان مطهری و حق شناس، 
دروازه بان هوادار را پنالتی تشخیص داد. دقیقه ۵۵ ناظمی، 
داور بازی دستور به تکرار پنالتی داد . دقیقه ۵۶ حق شناس 
پنالتی غفوری را گرفت. دقیقه ۵9 شوت زمینی جعفر سلمانی 
از پشت محوطه جریمه وارد دروازه هوادار شد. دقیقه 81 سانتر 
خطرناک مهدی پور در محوطه جریمه به سلمانی رسید و ضربه 
او با برخورد به حق شناس به کرنر رفت. در ادامه گلی ردوبدل 
نشد تا شاگردان مجیدی در اولین دیدار به پیروزی یک بر صفر 

مقابل تیم هوادار برسند.  
 فولاد به دنبال برد 

روزجمعه و در آخرین دیدار هفته اول رقابت های این فصل 
لیگ برتر تیم های پرسپولیس و فولادخوزستان به مصاف هم 
می روند. مربی تیم فوتبال فولادخوزستان گفت: تیم خوب و 
پرمهره ای داریم و بازیکنان مان می توانند در ادامه مسیر به ما 
کمک کنند. ایمان مبعلی درباره آمادگی فولاد پیش از بازی 
با پرسپولیس در هفته اول لیگ برتر، اظهارکرد: دو، سه مرحله 
اردوی خوب داشتیم و کم کم برای اولین بازی مان مقابل 
پرسپولیس آماده می شویم. پرسپولیس در جام باشگاه های 
آسیا شکست خورده است اما قطعا یک بازی خیلی سخت با این 
تیم داریم. وی افزود: هیچ تیمی از قبل بازنده نیست و هر تیمی 
که تمرکز بیشتری داشته باشد و با برنامه بهتر و تلاش بیشتر 
کار کند، می تواند برنده باشد. ما هم تلاش می کنیم در اولین 
بازی مان در خانه نتیجه بگیریم و بتوانیم با برد پرسپولیس به 
سه امتیاز برسیم و دل هواداران را شاد کنیم. مربی تیم فوتبال 
فولادخوزستان بیان کرد: خیلی نمی خواهم به مشکلات مان، 
پنجره بسته و اینکه نتوانستیم بازیکن بگیریم، ورود کنم. 
اکنون پنجره مان باز است اما بازیکنی نیست که جذب کنیم. 
البته به دنبال جذب بازیکن هستیم. ضمن اینکه باید بگویم تیم 
خوب و پرمهره ای داریم و همین بازیکنان می توانند در ادامه 

مسیر به هدف هایی که باشگاه دارد، به ما کمک کنند.

خـــبر

 : GQ  علي دایي در گفت وگو با مجله
وارد سیاست نمي شوم؛ اما صداي مردم خواهم ماند 

   کسانی در فوتبال ایران مسئولیت دارند که هیچ تجربه ای ندارند
آرمان ملی: مهاجم پیشین تیم ملی فوتبال ایران در یک 
گفت وگوی مفصل درباره مسائل مختلف صحبت کرد و از 
پاس گلش به »خداد عزیزی« به عنوان لحظه ای خاصی یاد کرد.

 رونالدو 
علی دایی به مدت 1۵سال ونیم با 1۰9 گل زده رکورد بهترین 
گلزن تاریخ فوتبال در رده ملی را در اختیار داشت تا ماه گذشته 
که کریستیانو.رونالدو رکورد او را شکست. دایی در گفت وگو با 
مجله GQ  خاورمیانه گفت: مردم شاید فکر کنند که من بابت 
سوالاتی که درباره رونالدو می شود، ناراحت می شوم اما صادقانه 

می گویم که چنین چیزی نیست. »کریس« شخصیت 
ورزشی فوق العاده ای است و از دید من بیرون از 

زمین هم یک جنتلمن است. او در فوتبال یک 
قهرمان است و باعث افتخار است که حالا او 

رکورددار بهترین گلزن در رده ملی است.
 بازی با استرالیا 

وی در یادآوری بازی به یادماندنی ایران 
با استرالیا در مرحلــه پلی آف راهیــابی به 

جام جهانی 1998 که تیم ملی پــس از اینکه 
ابتدا با نتیجه ۲ بر صفــر از میزبانش 

در ملبــورن عقــب افتاد، در 
ادامــه کریم باقری یکی از 
گل هــای خورده را جبران 

کرد و سپس خداد عزیزی گل تساوی را روی پاس استثنایی 
دایی به ثمر رساند تا ایران با این تساوی راهی جام جهانی 
فرانسه شود، افزود: آن لحظه )پاس گلش به خداد( مهمتر از 
تمامی گل های دوران حرفه ای ام بود. هرگز آن بازی را فراموش 

نخواهم کرد. لحظه معجزه آسایی بود.
 بازی با آمریكا 

علی دایی اظهارداشت: بازی با آمریکا در جام جهانی 1998 
خاص بود، اما ما به عنوان فوتبالیست نشان دادیم که ورزش 
می تواند فراتر از سیاست باشد. ورزش انسان ها را گرد هم 

می آورد.
 مایلی کهن 

وی همچنیــن دربــاره مشکلاتــی که با محمد 
مایلی کهن سرمربی پیشین تیم ملی ایران داشت، بیان 
کرد: چند روز طول می کشد تا بتوانم ریشه های مشکلم 
با مایلی کهن را توضیح دهم اما به طور خلاصه می توانم 
بگویم بزرگترین مساله، مدیریت ورزش در ایران است؛ 
اینکه افرادی در فوتبال ایران در رأس کار 
هستند که هیچ تجربه  و درکی 

از فوتبال ندارند.
 سایپا 

دایــی کــه پس از 
اعلام بازنشستگی 

در سال ۲۰۰۶ به مربیگری روی آورد و سایپا را به تنها 
قهرمانی اش در لیگ برتر رساند، تاکیدکرد: می توان گفت که 
فوتبال عشق و زندگی من است و مربیگری را هم به همان اندازه 
بازیگری دوست دارم اما چنین شخصیتی ندارم که بتوانم در 

فوتبال با هر کسی کنار بیایم. 
 سیاست 

مهاجم پیشین تیم ملی فوتبال ایران تصریح کرد که تمایلی 
ندارد مانند فوتبالیست هایی همچون ژورژ.وه آ وارد سیاست 
شود. وی در این باره گفت: هرگز در ایران وارد سیاست نخواهم 
شد و شانسی برای این کار وجود ندارد. من هیچگاه به سیاست 
کاری نداشته ام اما همیشه پای مردم کشورم خواهم ایستاد. 
تنها یک چهره ورزشی نیستم، بلکه یک چهره اجتماعی هم 
هستم. اگر ببینم چیزی اشتباه است، اگر ببینم مردم دارند 
رنج می برند و اگر مشکلاتی وجود داشته باشد، در مورد این 
مسائل صحبت خواهم کرد تا صدای شان شنیده شود. این 
را خیلی مهم می دانم. وی خاطرنشان کرد: هرگز عشقی که 

مردم ایران حتی پس از سال های گذشته از پایان دوران 
حرفه ای ام به من ورزیدند را فراموش نخواهم کرد. عشقی 
هم که من نسبت به آنها دارم، همان قدر قوی است. برای 
من خیلی مهم است که مردم مرا تنها به عنوان بازیکن 
فوتبال به یاد نیاورند. می  خواهم مرا به عنوان یک انسان 

به یاد بیاورند.



اثر بی اعتمادی بر وحدت ملی 

وحدت ملی ارزشمندترین و ضروری ترین آرمان هر کشور 

است که مردم برای تحقق آن فداکاری و جانفشانی می کنند. 

وحدت ملی همان اصلی است که رهبران برای حفظ کشور، 

آن را استراتژی اول خود اعلام می کنند و تحقق آن را سرلوحه 

برنامه های خود قرار می دهند و همه کشورها به داشتن آن 

افتخار می کنند. وحدت ملی به معنی نبودن نفاق، کشمکش 

و تفرقه در کشور و همبستگی در آرمان هاست و اصلی است 

که با وجود حضور قومیت ها، فرهنگ ها، زبان و گویش های 

مختلف و تفاوت در سلیقه ها شاخص اصلی اداره کشور است. 

هرآنچه با اصل وحدت ملی در تضاد باشد، باید تغییر کند و 

اصلاح شود تا خدشه ای به وحدت ملی وارد نشود. مشارکت 

دادن همه مردم از همه گروه های اجتماعی در قدرت و سهیم 

بودن در اداره کشور و استفاده همگانی از منابع و برخوداری 

منصفانه از امکانات و دارایی ها، عدالت محوری و مبارزه با 

زیاده خواهی و انحصارطلبی و فراهم آوردن امکان رشد و 

توسعه کشور و تلاش برای ارتقای فرهنگ عمومی و افزایش 

سرمایه اجتماعی از مهم ترین عوامل برای افزایش وحدت ملی 

است که یقینا رفاه و آسایش عمومی و امید به آینده را ارتقا 

می دهد. در مقابل بی اعتمادی بزرگ ترین ضربه ای است که 

بر پیکره اجتماع وارد می شود و اگر برای بازگرداندن اعتماد 

عمومی کاری اساسی انجام نشود، بر وحدت ملی اثری عمیق 

می گذارد که به آسانی قابل ترمیم و اصلاح نیست. بی اعتمادی 

در اثر عدم تحقق قول ها و وعده های داده شده مسئولان ایجاد 

می شود. عملکرد مسئولان موجب رشد درخت امید بین 

مردم یا خشکاندن آن می شود. وقتی مقام مسئولی مرتکب 

خیانت می شود، در فسادی مشارکت می کند، اختلاسی 

واقع می شود بعد مورد محاکمه و مجازات قرار می گیرد، 

دو نوع بازخورد به دنبال دارد. الف- عده ای از اینکه با هر 

نوع فساد در هر سطح و از ناحیه هر شخصی برخورد قضایی 

می شود و شخص فاسد به مجازات می رسد، احساس خوبی 

پیدا می کنند و خوشحال می شوند که چنین سیستم قضایی 

قوی و پاکی در کشور وجود دارد. ب- عده ای هم این فسادها 

و خیانت برخی مسئولان را زنگ خطر بزرگی برای جامعه و 

ضربه ای اساسی بر اعتماد عمومی می دانند که به آسانی قابل 

جبران نیست و مجازات آنان را کافی نمی دانند زیرا اینها 

وحدت ملی را که آن همه ارزش و احترام برای آن برشمردیم 

خدشه دار می کنند، پس بر این باورند که این افراد باید به 

جرم بزرگ تری که خیانت به کشور است محاکمه و مجازات 

شوند. عزیزان! اعتماد عمومی ارزش بزرگی برای کشور است 

که حفظ آن نیازمند استمرار رفتار و عملکرد صادقانه است و 

چرخه ارتباطات اجتماعی را توسعه می دهد و وحدت ملی را 

پایدار نگه می دارد. نکته مهم دیگر آنکه پاسخگویی و شفافیت 

عملکرد و ترویج و تبلیغ آن ضرورتی اساسی برای کشور است. 

همچنین عذرخواهی هنگام بروز خطا و اشتباه در عملکرد و 

پذیرفتن حق مردم در نظارت بر مسئولان و دولتمردان و 

مجریان قانون و نقد و بررسی عملکرد در رسانه ها از جمله 

بزرگ ترین ارزش هاست که باید تبدیل به فرهنگ شود زیرا 
بر انسجام هرچه بیشتر وحدت ملی می افزاید.

دیدار نفتالی بنت، نخست وزیر رژیم صهیونیستی 

با ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در مسکو 

دربرگیرنده یک سلسله مسائل مربوط به مسکو و تل آویو 

است. از آنجایی که رژیم صهیونیستی هم در داخل و هم 

در سطح منطقه با یک سلسله ناکامی هایی مواجه شده، 

لذا به خاطر وجود روابط سنتی بین روسیه و اسرائیل 

طبیعتا در چنین مواردی مقامات اسرائیلی به کرملین 

عزیمت می کنند و از مقامات روسیه درخواست کمک 

دارند. یکی از مسائل مورد بحث بین نخست وزیر اسرائیل 

و رئیس جمهور روسیه، مسأله نفوذ ایران در محور مقاومت 

است. از آنجایی که اسرائیل به خاطر نفوذ فوق العاده ایران 

و محور مقاومت به ویژه حزب ا... در منطقه احساس نگرانی 

می کند و از سوی دیگر انسجامی که الان بین جنبش های 

مبارز فلسطینی در داخل علیه اسرائیل به وجود آمده، 

نگرانی های نخست وزیر اسرائیل را افزایش داده و به همین 

دلیل اخیرا اسرائیل مدعی شده که مبلغ یک ونیم میلیارد 

دلار برای مقابله با ایران و نفوذ ایران و همچنین تخریب 

در تاسیسات هسته ای جمهوری اسلامی ایران اختصاص 

داده. به نظر می رسد قبل از هر چیز این گونه اظهارنظرها 

جنبه نمایشی دارد و اسرائیل قادر به مقابله با ایران نیست. 

اگر اسرائیل چنین ریسک و خطری را علیه ایران متقبل 

شود و بخواهد علیه تاسیسات هسته ای ایران دست به 

ماجراجویی بزند، طبیعتا به شدت آسیب خواهد دید و 

درحقیقت از درون دچار فروپاشی خواهد شد. ممکن 

است رژیم صهیونیستی بتواند با استفاده از نیروهای 

نظامی و جنگ الکترونیکی برای مدتی به تاسیسات 

هسته ای ایران آسیب برساند، ولی وجود محور مقاومت 

و قدرت بازدارندگی ایران مانع از ماجراجویی اسرائیل 

علیه تاسیسات هسته ای ایران خواهد شد و به همین دلیل 

الان دیدارهایی که بین نخست وزیر رژیم صهیونیستی و 

رئیس جمهور روسیه صورت گرفته، به خاطر وجود مسأله 

اختلاف در دیدگاه روسیه و اسرائیل است. از آنجایی که 

اسرائیل بارها علیه سوریه دست به ماجراجویی زده و 

مراکز نظامی سوریه را مورد حمله قرار داده این مسأله 

موجب نارضایتی پوتین شده و به همین دلیل اختلافات 

بین روسیه و اسرائیل بسیار بالاست فلذا الان نخست وزیر 

اسرائیل تلاش دارد تا به نوعی برای گسترش فعالیت های 

اسرائیل در منطقه از جمله در اقلیم کردستان، در جنوب 

خلیج فارس و در آذربایجان و نفوذی که اسرائیل در منطقه 

پیدا کرده، سعی می کند که نگاه روسیه را نسبت به ایران 

در سوریه تغییر دهد و با توجه به وجود روابط و سفری که 

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح ایران به روسیه داشت و 

همچنین موافقت پوتین برای همکاری نظامی و صادرات 

انواع سلاح های روسی به ایران، به نظر می رسد این مسأله 

نگرانی نخست وزیر رژیم صهیونیستی را برانگیخته و این 

سفر در این چارچوب قرار دارد. از آنجا که سفر سرلشکر 

محمد باقری به مسکو بسیار موفقیت آمیز بوده، دیدگاه 

دو کشور ایران و روسیه را به شدت در حوزه های مختلف 

به هم نزدیک ساخته، این مسأله نگرانی نفتالی بنت را به 

شدت برانگیخت. موضوع دیگر اینکه عربستان ظاهرا ابراز 

تمایل کرده که با اسرائیل رابطه برقرار کند اما از یک سو 

عربستان نگران است که این رابطه ممکن است به جایگاه 

ریاض در سطح کشورهای عربی و اسلامی آسیب برساند 

فلذا عربستان هم اخیرا اعلام کرده که در شرایط فعلی 

آماده برقراری رابطه آشکار با اسرائیل نیست. مجموع 

این رخدادها موجب شده که نفتالی بنت به سمت روسیه 

متمایل شود که روی دیدگاه روسیه نسبت به ایران و 
سوریه تاثیر بگذارد که این امر محتمل نیست.

شاید هیچ نظام سیاسی در دنیا به اندازه ای که در 

ایران قدرت سیاسی بر حفظ، کرامت و استواری بنیان 

خانواده تأکید دارد، بر خانواده تأکید و قصد خود برای 

تقویت خانواده را بیان نمی کند. چندین مقام )نظیر 

معاون رئیس جمهور(، شورای عالی )نظیر شورای 

عالی انقلاب فرهنگی(، کمیسیون و سازمان هم برای 

پیشبرد سیاست های نظام سیاسی درخصوص خانواده 

وجود دارد. حکومت حتی با بیان سیاست های تشویقی 

نظیر دادن جایزه فرزندآوری در پی تشویق خانواده 

و کارکردهای آن است. نظام سیاسی اما به شیوه های 

مختلف، خانواده را آزار می دهد و به شکل ساختاری و 

ناخواسته بر تضعیف بنیان های آن اصرار می ورزد. یک؛ 

بدیهی است که افزایش شدید قیمت کالاهای ضروری 

برای تشکیل خانواده )مسکن، لوازم منزل و وسیله 

حمل ونقل( بر اثر چندین دهه تورم ناشی از کیفیت 

نامناسب حکمرانی، کاهش سرمایه گذاری و نرخ بالای 

بیکاری، تشکیل خانواده های جدید را – حداقل برای 

آنها که در سبک زندگی خودشان مایل به تشکیل 

خانواده سنتی هستند - با مشکل مواجه ساخته است. 

دو؛ هزینه های فزاینده ناشی از کیفیت حکمرانی، در 

کنار تغییرات سبک زندگی، ایفای برخی کارکردهای 

خانواده نظیر فرزندآوری را با مشکل جدی روبه رو 

کرده است. سه؛ کیفیت پایین حکمرانی از جمله 

سیاست های اقتصادی غلط، به دو دسته پدیده دامن 

زده است: اول، نابرابری ساختاری همواره فزاینده و 

دوم، جهش های تورمی منجر به شکل گیری نابرابری 

شدید در ارزش دارایی ها و توان اقتصادی خانواده های 

موجود. جامعه شناسان نشان داده اند که »مقایسه های 

اجتماعی« )مقایسه زندگی مردم عادی با سلبریتی ها، 

مقایسه زندگی خانواده ها  با یکدیگر و...( به شدت از 

میزان رضایت و شادی در زندگی می کاهند. وضعیت 

اقتصادی ایران امروز، هم در قالب نابرابری ساختاری 

و هم در قالب جهش های تورمی، به صورت فزاینده ای 

فاصله ارزش دارایی ها و...  ادامه  صفحه7

نخست وزیر اسرائیل از روسیه چه می خواهد؟

حکمرانی و ناخرسندی خانواده در ایران

نبیالهعشقیثانی
فعالاجتماعی

 گفت وگوی آقایان سیدمصطفی تاج زاده و مهدی نصیری، درباره 

»دولت/ملت« و »امت/امامت«، فرصتی بود تا آقای نصیری روایت 

خویش از امت و امامت را بازنمایی کند. تاج زاده در این گفت وگو 

کوشید تا مبتنی بر نظریات مدرن، دستاوردهای علم سیاست، 

اندیشه های سیاسی جدید، دستاوردهای نظری روشنفکران و 

نواندیشان دینی و تجربه بیش از چهار دهه استقرار جمهوری اسلامی، 

روایت شهروندمدار و معطوف به حقوق شهروندی ارائه دهد؛ روایتی  

که سال هاست منادیان گفتمان اصلاحات عرضه می دارند. اما اهمیت 

روایت نصیری آن است که تصاحبِ سنتِ سیاسیِ شیعی توسط 

شهروندستیزان و رعیت باوران را از نقطه عزیمتِ سنت شیعی، با 

سوالات اساسی مواجه می سازد. نصیری از آنجا که خاستگاهی 

اصولگرا دارد، با قرائتی ضدرعیت مداری از سنت، هرچند کلیت 

الزامات شهروندی را برنتابد، روایت شهروند ستیز اصولگرایانه را با 

چالشی اساسی مواجه می سازد. اینکه نصیریِ اصولگرا، برخلاف 

سنت مرسوم این جریان، به جای ارجاع به آموزه های شیخ فضل ا... 

نوریِ مشروطه ستیز، با اتکا به نظریات نائینی در تنبیه الامه و 

تنزیه المله، قرائتی مشروطه خواهانه از سنت ارائه می دهد، گامی 

مهم در سیاست ورزی اصولگرایانه است. در روایت نصیری هرچند 

همچنان فاصله ای زیاد تا پذیرش مقومات و مقدمات شهروندی دیده 

می شود و صدالبته تا تبدیل شدن به گفتمان هژمون در اصولگرایی، 

موانعی سترگ پیش رو دارد؛ اما از آنجا که اصولگراییِ استثناگرایانه 

و شهروندستیز را با سوالات اساسی مواجه می سازد، می تواند در 

میان مدت، حداقل هژمونیِ گفتمان اصولگرایی استثناگرایانه را به 

چالش بکشاند. می توان انتظار داشت که اصولگرایانِ غیراستثناگرا با 

اتکا به این اندیشه ها و نظریات، بازسازی روزآمدی از خود ارائه دهند. 

تالی روایت انسان محور نصیری، نوید شکل گیری گفتمانی متین و 

مستدل برای دفاع از حقوق شهروندی ایرانیان از نقطه عزیمتِ سنت 

نبوی و علوی است. ناکامی های محتمل گفتمان مسلط، به شرط 

سیاست ورزی هوشمندانه محافظه کاران اصیل، عرصه سیاست ایران 

را مساعد سیاست ورزی اصولگراییِ عادی سازانه خواهد کرد؛ مشروط 

به آنکه  نخبگانِ سیاسی اصولگرای عادی ساز، بتوانند این گفتمان را 

با الزاماتِ زمینه و زمانه، غنی سازی کنند. به عبارتی، ایشان می توانند 

با نگاهی انتقادی به گذشته خویش، روایتی شهروندمدار، حق بنیان 

و منافع ملی محور، از درون ساختار، سامان و سازماندهی کرده و از 

ترجمه اصولگرایی به استثناگرایی ممانعت به عمل آورند. اصولگرایی 

عادی سازانه، نه عبور از اصولگرایی به اصلاح طلبی، که بازسازی 

اصولگرایی بر اساس مقتضیات زمان است. کما اینکه اصلاح طلبی به 

وقت اکنون نیز نمی تواند اصلاح طلبی پیشین باشد و الزامات زمینه 

و زمانه را لحاظ نکند. این بازسازی سیاسی، به رغم موانع بزرگ و سد 

محکم اقتدارگرایی در برابر آن، مسالمت آمیزترین راهبرد برای گذار 

از بحران های کنونی و عبور از استثناگرایی به عادی سازی خواهد 

بود. استمرار سیاست ورزی رادیکال در عرصه های سیاست داخلی و 

خارجی، هزینه های زیادی را بر کشور و ملت تحمیل می کند. آینده 

سیاست بهبودخواهانه و مسالمت آمیز در ایران، به شکل بی سابقه ای، 

منتظر نوع سیاست ورزی اصولگرایان غیراستثناگراست. هژمون شدن 

گفتمان مهدی نصیری در عرصه نظر و سیاست ورزی امثال ناطق نوری 

و علی لاریجانی، در جرگه اصولگرایان، می تواند احاطه عادی سازی 

استثناگرایانه بر منویات اصولگرایی و در نتیجه کشور را تحدید کند.

اصولگرایی علیه استثناگرایی
حسنهانیزاده

تحلیلگرمسائلبینالملل

محمدفاضلی
استاددانشگاه

عباسموسایی
فعالسیاسیاصلاحطلب
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صفحه 2
صفحه 3

صفحه 4

آرمان ملــی: بنزیــن؛ مهمتریــن و 
پرمصرف ترین ماده ســوختی در کشور 
است که گاهی از خودکفایی در تولید و 
گاهی از واردات آن سخن گفته می شود،  
اما در هر صورت دولت ها همیشه منت 
پرداخت یارانه سوخت را به گردن مردم 

گذاشته از فشار این یارانه سخنوری ...

آرمان ملی: رئیس مجلس روز پنجشنبه 
با هدف دیدار با مراجع عظام تقلید و علما 
وارد قم شد. محمدباقر قالیباف، براساس 
برنامه زمانبندی، به دیدار حجت الاسلام 
والمسلمین شهرســتانی، نماینده تام 
الاختیار آیت ا... سیستانی رفت و با ایشان 

گفت وگو کرد. او همچنین به ...

 توصیه های مراجع تقلید قم
 خطاب به رئیس مجلس: 

اکنون هیچ بهانه ای برای 
رفع مشکلات وجود ندارد
   آیت ا...صافی گلپایگانی: صحیح نیست

 با بسیاری از کشورها قهر باشیم

گزارش »آرمان ملی« از زمزمه های تایید 
نشده درباره افزایش قیمت بنزین:   

کسی روی این معیشت 
»بنزیـن« نمی ریزد  

     دولت الان در دوراهی سختی قرار دارد 
اما دنبال افزایش قیمت نیست

 گزارش »آرمان ملی«  
 :FATF از نگاه دولت سیزدهم به لوایح

مگر نمي خواستید 
 FATFتصویب 

 به نام شما 
سند بخورد؟ 

   دولت روحاني رفت؛ حالا دست تان باز است 
 تا قفل مبادلات بانكي را باز کنید؛ 

چرا باز نمي کنید؟

رئیس جمهور در سفر به اردبیل اعلام کرد: 

همین صفحه

سخــــن روز

صفحه 11

 یادداشت 2

یادداشت 1

دیدار نفتالی بنت، نخست وزیر رژیم صهیونیستی با 

ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه در مسکو دربرگیرنده 

یک سلسله مسائل مربوط به مسکو و تل آویو است. از آنجایی 

که رژیم صهیونیستی هم در داخل و هم در سطح منطقه 

با یک سلسله ناکامی هایی مواجه شده، لذا به خاطر وجود 

روابط سنتی بین روسیه و اسرائیل طبیعتا در چنین مواردی 
مقامات اسرائیلی به کرملین ...

نخست وزیر اسرائیل از روسیه چه می خواهد؟

نبیالهعشقیثانی
فعالاجتماعی

 گفت وگوی آقایان سیدمصطفی تاج زاده و مهدی 

نصیری، درباره »دولت/ملت« و »امت/امامت«، فرصتی بود 

تا آقای نصیری روایت خویش از امت و امامت را بازنمایی 

کند. تاج زاده در این گفت وگو کوشید تا مبتنی بر نظریات 

مدرن، دستاوردهای علم سیاست، اندیشه های سیاسی 
جدید، دستاوردهای نظری روشنفکران...

وحدت ملی ارزشمندترین و ضروری ترین آرمان هر 

کشور است که مردم برای تحقق آن فداکاری و جانفشانی 

می کنند. وحدت ملی همان اصلی است که رهبران برای 

حفظ کشور، آن را استراتژی اول خود اعلام می کنند و 

تحقق آن را سرلوحه برنامه های خود قرار می دهند و همه 
کشورها به داشتن آن افتخار می کنند. ...

اصولگرایی علیه استثناگرایی
عباسموسایی

فعالسیاسیاصلاحطلب

همین صفحه

همین صفحه

اثر بی اعتمادی بر وحدت ملی 

حسنهانیزاده
تحلیلگرمسائلبینالملل

صفحه   4

بررسي »آرمان ملي« از ادعاي مسئولان اقتصادی دولت مبنی بر عدم استقراض از بانک مرکزی: 

نگویید استقراض نکردید 
   کاهش ذخایر بانک ها نشان می دهد که دولت دست اندازی کرده است و راهی جز خلق پول و تورم باقی نمی ماند

 رونق تجارت
  و گردشگري 
 در استان هاي 
مرزي 
جریانتجارتباحضور
افرادغیرتاجروسوداگر
آسیبنبیند

گفت وگوهای  آرمان ملی                                                
حسن لاسجردی : 

رقابت دارند ایران و ترکیه در مسائل منطقه ای 
صفحه 3

 امیررضا واعظی آشتیانی:
 سیاسی  بازی؛ 

پاشنه آشیل ورزش  
صفحه 11

آسیب شناسی دو مسابقه فوتبال در تهران و ریاض

وقتی برای انجام کاری به فرودگاه مهرآباد رفته بودم و داشتم 

به خانه بازمی گشتم، با تعدادی از چهره های آشنا  مواجه شدم 

که به طور آزار دهنده ای روی چمن ها و صندلی های کنار 

ترمینال فرودگاه پراکنده بودند. راننده خودرو از من سوال 

کرد که آیا این جوانان را می شناسید؟ وقتی با جواب منفی 

من روبه رو شد، سری به  نشانه تأسف و تعجب تکان داد که 

گویی من از بالای برج میلاد به اتوبان همت پرتاب شدم. 

بلافاصله ادامه داد که »اینها بازیکنان تیم پرسپولیس هستند 

که قرار است برای مسابقه به عربستان سعودی پرواز کنند!« 

در این میان به یاد بازی ایران و کره افتادم که همواره چاشنی 

غیرت در بازی هایش به تکنیک، بازی و فنون چربیده، اما از 

امتیاز تماشاگر محروم و علت آن از سوی مسئولان فدراسیون 

فوتبال، کرونا اعلام شد. از نگاه رفتار شناسی ورزشی، صدای 

بلند تماشاچیان به منزله انرژی اتمی برای بازیکنان است. 

در تمام دنیا، حتی پرآوازه ترین تیم های فوتبال، حضور و 

تشویق طرفدارانشان،  امتیاز غیرقابل انکاری است، اما در 

مسابقه ایران با کره، این انرژی به کمک تیم ملی آمد و بهانه 

را برای عدم حضور تماشاچیان فراهم کردند، درحالی که با 

رعایت پروتکل های بهداشتی و کنترل معیار های مربوطه، 

می توانستیم اعضای تیم فوتبال را با روحیه ای بالا و جنگندگی 
خاص به  میدان بفرستیم. 

مجیدابهری
آسیبشناس

یاد                                               د                                               اشت های آرمان ملی                                                
سر مقاله : سیدمصطفی هاشمی طبا

 FATF برجام و 
در خوف و رجا

هدایت ا... آقایی

 سایه روشن های 
سفرهای استانی 

جلال میرزایی 

 بروکسل یا وین
آیا مسأله این است؟

کوروش الماسی

 یک پرسش 
انسانی

صفحه 6

صفحه7

صفحه2

صفحه2

دکتر بهمن آرمان در گفت وگو با»آرمان ملی«: 

   شرایط کشور سبب مهاجرت مدیران نخبه شده است

   بپذیرید که امروز علم حرف اول را در جهان می زند

صفحه 9

»آرمان ملی« از خودسوزی و درگذشت 
فرزند یک شهید در کهگیلویه و 

بویراحمد گزارش می کند:  

تلخ اما واقعي؛ 
»ابهام هاي 

خودسوزي« 
 برکناری سهل انكاران، 

 مدیرکل بنیاد شهید و معاون او 
برکنار شدند

آرمان ملی: در طول هفته گذشته دو 
هموطن با اقدام به خودکشــی قصد 
داشــتند به زندگی خود پایان دهند 
که مورد توجه رســانه ها قرار گرفت. 
خبرگزاری ایلنا گــزارش داد که روز 
دوشــنبه، یک کارگر شرکت نفت و 
گاز پــارس در شهرســتان کنگان با 
خودکشــی به زندگی خود پایان داد 
و یک روز بعد و در اســتان کهگیلویه  
و بویراحمد زمانی کــه مرد جوانی از 

فرزندان شهدای دفاع مقدس، بعد ...
صفحه 9

صفحه 3

صفحه 11

 انتخاب استانداران مناطق 
ترک نشین چه پیامی دارد؟ 

 سرداران 
در قامت استاندار

فولاد یک - پرسپولیس 3 

طوفان یک نیمه ای 
سرخپوشــــــان

صفحات 6 و7

ادامه  صفحه2

صفحه 2

آیت ا... سید حسن خمینی:

باید مقابل موج 
تخریب ها ایستاد
همهبایدبنشینندوصحبتکنند

»مديران امنيتی« را 
 

به »مديران فن سالار« 
 

ترجيح    ندهيد 

   عكس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی

w w w . a r m a n m e l i . i r نشانی اینترنتی:  
آیین نامه اخلاق حرفه ای 

روزنامه آرمان ملی را 
 د                                                                                                      ر سایت بخوانید                                                                                                      

 صاحب امتیاز و مد                                                                                                      یرمسئول: حسین عبد                                                                                                      اللهی
 زیر نظر شورای سر د                                                                                                      بیری

 نشانی: خیابان قائم مقام فراهانی، روبروی تهران کلینیک، کوچه چهارم، پلاک 20، طبقه 3
 تلفن: 88760176     د                                                                                                      ورنگار: 88760277    آگهی ها: 88545198

 چاپ: همشهری»2« تلفن: 66283242
 توزیع تهران و شهرستان: نشر گستر امروز 61933333

 شماره روزنامه صبح ایران
سال چهارم1138

شنبه
  1400  .08 .01

16 ربیع الاول   23/1443 اکتبر 2021  
 اذان ظــهر   49:  11     اذان مغرب 37: 17

   اذان صبح)فر د                                                                                                           ا( 55: 04    طلوع آفتاب )فر د                                                                                                           ا(    19: 06

پروانه ایزدخواست
کوروش جان آسوده بخواب که ضرغامی بیداره! 

کارتون فرهنگی

آخر آرمان ملی

واکسن  |  توسو بورکوویچ

 منبع:اینستاگرام کارتونیست

غیـــر محرمانـــه
ضرغامی سکته کرد؟

وزارت میـراث فرهنگـی، گردشـگری و صنایع دسـتی، خبر 
سـکته عزت ا... ضرغامـی در جریان سـفر به اسـتان اردبیل را 
تکذیـب کـرد. عـزت ا... ضرغامی هم اکنـون در صحـت کامل 
اسـت. همچنیـن وزیـر میـراث فرهنگـی دیـروز )جمعه ۳۰ 
مهرماه( در برج میلاد در مراسـم شـرکت کنندگان کنفرانس 
وحدت سـخنرانی می کنـد. برخی رسـانه ها خبـر داده اند که 
وی در پی وضعیت نامسـاعد جسـمی بـا نیمه تمام گذاشـتن 

سـفر خود در اردبیـل به تهران بازگشـته اسـت.
توقف نیسان آبی 

تهیه کننـده »نیسـان آبـی« از توقـف ضبـط این سـریال در 
پـی بسـتری شـدن مهـران غفوریـان در بیمارسـتان و عمل 
قلب باز ایـن بازیگـر خبـر داد. احسـان ظلی پور توضیـح داد: 
»مهران غفوریان قبـل از این هـم چون در سـریال »خاتون« 
بازی داشـت، بـه صـورت پراکنده سـر صحنه »نیسـان آبی« 
حاضر می شـد؛ بـرای همیـن در قسـمت های باقیمانـده این 
مجموعـه حتمـا بایـد حضـور داشـته باشـد. فعـلا کار ضبط 

سـریال را متوقـف کرده تـا غفوریان سـر پـروژه بازگـردد.«
توئیت اسنودن به زبان فارسی  

ادوارد اسـنودن )پیمانـکار سـابق سـازمان های جاسوسـی 
و امنیتـی آمریـکا( دومیـن توئیـت خـود را بـه زبان فارسـی 
منتشـر کرد. ادوارد اسـنودن )پیمانکار سـابق سـازمان های 

جاسوسـی و امنیتی آمریـکا( دومیـن توئیت خـود را به زبان 
فارسـی منتشـر کرد. اینکه اسـنودن چه هدفی از انتشار این 

توئیت هـا دارد هنـوز مشـخص نیسـت!
 تجمع کارگران معترض اردبیلی 

همزبــان بــا ســفر رئیس جمهــور بــه اســتان اردبیــل، 
کارگــران کارخانــه ســبلان پارچــه بــه اعتــراض عــدم 
پرداخــت حقــوق و حــق بیمــه ۳ ماهــه در مقابل اســتانداری 
ــا  ــه ب ــد در محوطــه کارخان ــا می گوین ــد. آنه تجمــع کرده ان
صــرف مبالغــی آلاچیق هــای جــذب گردشــگری رســتوران 
و... احــداث و بــه تعــدادی سیاســیون ســابق بی مــورد 
ــی  ــره و... پرداخت های ــاوران و هیأت مدی ــن مش تحت عناوی
صــورت می گیــرد امــا از پرداخــت حقــوق کارگــران 

خــودداری می شــود.
ممنوعیت پوشیدن لباس عربی برای نیوکاسلی ها

باشــگاه نیوکاســل از هــواداران خــود خواســت از پوشــیدن 
ــال  ــه فوتب ــد.  اتحادی ــی خــودداری کنن ــاس ســنتی عرب لب
انگلیــس بــا واگــذاری باشــگاه نیوکاســل بــه یــک 
ــا  ــه امض ــرارداد ب ــرد و ق ــت ک ــعودی موافق ــیوم س کنسرس
رســید. خیلــی از هــواداران نیوکاســل بــا خوشــحالی از 
ایــن اتفــاق بــه پوشــیدن لبــاس عربــی روی آوردنــد و 
ــی  ــه نوع ــدند ک ــگاه ش ــاس وارد ورزش ــن لب ــا ای ــی ب حت
ــن راســتا باشــگاه نیوکاســل  ــود. در همی تضــاد فرهنگــی ب
از هــواداران خــود خواســت بــه منظــور جلوگیــری از 

 ایــن اتفــاق، دیگــر لبــاس عربــی را بــه تــن نکننــد و 
آن  ممنــوع شــده اســت. در اولیــن بــازی نیوکاســل 
تحــت مالکیــت ســعودی ها اعتراض هایــی در اطــراف 
ــل  ــه قت ــراض ب ــت. اعت ــورت گرف ــارک ص ــنت جیمز پ س
ــگار عربســتانی روز یک شــنبه  جمــال خاشــقچی، روزنامه ن

در نزدیکــی ســنت جیمز پــارک برگــزار شــد.
 آذری جهرمی مدیرعامل پرسپولیس شد؟

در روزهـای اخیـر نـام افـراد مختلفـی بـرای نشسـتن روی 
صندلـی مدیرعاملـی پرسـپولیس مطـرح شـده و از افـرادی 
مانند سـعید آذری یـا آذری جهرمی نام برده شـد که سـعید 
آذری این خبر را تکذیـب کرد و آذری جهرمـی هم در صفحه 
شـخصی خود به سـه نکتـه اشـاره کـرد: نکتـه اول: مذاکره و 
یا حتی پیشـنهادی، مطرح نشـده اسـت. نکته دوم: مدیریت 
در فوتبـال یک امـر تخصصی اسـت، هم علـم نیـاز دارد و هم 

تجربـه. بنـده از تجربه ایـن کار مهـم بهره ای نبـرده ام.
پلمب ساختمان بورس تهران

پلمب سـاختمان شـرکت بورس تهران واقع در سـعادت آباد 
در فضـای مجازی منتشـر شـد. پیگیری هـای انجام شـده از 
روابـط عمومی بـورس تهـران حاکی از آن اسـت که بـه دلیل 
برخی اختلافات با شـهرداری در پارکینگ سـاختمان پلمب 
شـده اسـت و باتوجـه بـه اینکـه در ورودی سـاختمان پلمب 
نشـده اسـت رفت وآمد به سـاختمان بـورس تهران از شـنبه 

به صـورت عـادی خواهـد بود.

قذافی لحظات قبل از مرگ چه گفت؟ 
خبرگزاری هـای العربیـه و الحـدث عربسـتان اعـلام کردنـد 
توانسـته اند بـه ضبـط صوتی دسـت پیـدا کننـد کـه »معمر 
القذافـی« در ایـن کاسـت ادعا کـرده اسـت: برای شکسـتن 
محاصره شـهر سـرت )شـهری که آخریـن پناهـگاه او بعد از 
سـقوط طرابلـس، پایتخـت لیبی بـود( یـک عملیـات انجام 
خواهیـم داد و احتمـال کشـته شـدن مـن در ایـن عملیـات 
نظامی وجـود دارد. اما مـن برای دفـاع از اسـلام و مبانی اش، 

اصالـت عربـی ام، اصولـم و عدالـت خواهـم جنگید.
یقه آقازاده ها و یقه سفیدها را بگیرید

امام جمعه رشـت بـا بیان اینکـه محاکمـه برخـی از مدیران، 
امیـد را در جامعـه و مـردم ایجـاد کـرده اسـت، گفـت: عـدم 
وجـود خـط قرمـز در محاکمـه خائنـان یکـی از مطالبـات 
مهـم مـردم از قوه قضائیـه اسـت زیـرا برخـی از آقازاده  هـا  و 
یقه سـفیدها بـرای خود حاشـیه امـن ایجـاد کرده انـد  و  ۴۰ 
سـال خـون مـردم را در شیشـه کـرده و کشـور را به ایـن روز 

انداختنـد.
اوایل هر دولت، آمار رضایت بالاست

سـیدمحمدعلی ابطحـی در مطلبـی نوشـت: نظرسـنجی 
موسسـه گالوپ که میـزان رضایـت ۷۲ درصدی مـردم ایران 
از دولت رئیسـی را اعلام کرده اسـت، مهم و قابل توجه اسـت. 
به آقای رئیسـی و دولت تبریـک می گویم. همزمـان معتقدم 

نگهـداری از ایـن رضایـت کـه احتمـالا بـه دلیـل پـرکاری، 
واکسیناسـیون و همدلـی همـه دسـتگاه ها و کارشـکنی 
نکردن عملی و رسـانه ای رقبا و رفقا  اسـت،  می تواند از دلایل 
آن باشـد. امـا مهـم نگهـداری ایـن رضایـت اسـت. اوایل هر 
دولت، آمـار رضایت قاعدتا بالاسـت و مـردم در حـال انتظار.

به دنبال فیلترینگ نیستیم
عضو کمیسـیون مشـترک طرح صیانت از فضای مجـازی گفت: 
کاهـش سـرعت اینترنـت در دسـتورکار کمیسـیون مشـترک 
نیسـت. ما بـه دنبـال قانونمند کـردن فضـای مجازی هسـتیم. 
احمـد امیرآبادی فراهانـی تصریح کرد: وقتی مسـئولان کشـور 
هـم در چنیـن شـبکه ای فعالیـت دارنـد واقعـا دلیـل انسـداد و 
فیلترینگ چیسـت؟! معنی ندارد. اگـر چنین مصوبه ای داشـته 

باشـیم از حضـور در ایـن کمیسـیون انصراف خواهـم داد.
دولت بشار اسد ۲۴ نفر را اعدام کرد

وزارت دادگسـتری سـوریه در بیانیـه ای اعـلام کرد کـه ۲۴ نفر 
در ارتبـاط بـا ایـن آتش سـوزی ها کـه دمشـق آن  را مجرمانـه و 
خرابکارانه خوانـده اعدام شـده    اند. در بیانیه وزارت دادگسـتری 
سوریه  آمده اسـت: »۲۴ جنایتکار روز چهارشنبه اعدام شدند.« 
وزارت دادگسـتری سـوریه افراد یاد شـده را به »ارتـکاب اعمال 
تروریسـتی« از طریق ایجاد آتش سـوزی با اسـتفاده از مواد قابل 
اشـتعال متهم و تاکید کـرده که »اقـدام جنایتکارانـه« این افراد 
باعـث مـرگ عـده ای و نابـودی زیرسـاخت های دولتـی و نیز از 

بیـن رفتـن اموال عمومی شـده اسـت.«

وزیر میراث فرهنگی گفته قوانین حفظ حریم پاسارگاد باید تغییرکند تا کشاورزان بتوانند چاه بزنند!   صفحه کارتون و طنز

روزنامه آرمان ملی

 شما می توانید                                                                                                            
آثار کارتون و طنز خو د                                                                                                            را 

به نشانی ایمیل ذیل 
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آرمان ملی – امید کاجیان: مرداد ماه ســال 1۳99 به طور قطع هماننــد رویدادهای تاریخی مهم 
کشــور، تاریخی ماندگار در ذهن بســیاری از ســهامداران خواهد ماند؛ آنهایی که به دعوت بســیاری از 
مقامات و مسئولان کشور تمام یا بخشی از سرمایه خود را که به دلیل تورم های پی درپی در خطر نابودی 
می دیدند به بازار بورس روانه کردند و احتمالا سال ها بعد با بازگو کردن خاطرات تلخ آن روزها شاید لب 
به بزرگ ترین شکســت خود بگشایند، البته شاید عده ای هم از شرم چنین شکستی آن را در سینه خود 
حبس کنند. هنوز هم می شود صف های طویل مردم را آن هم در اوج همه گیری کرونا جلوی کارگزاری ها 
و مراکز پیشخوان دولت به خاطر آورد که برای دریافت کد بورسی و یا تعیین تکلیف مدیریت سهام عدالت 
به انتظار ایستاده بودند. اما آنچه این تاریخ را چنین ماندگار کرده از یک سو آغاز سقوط بزرگ بازار سهام 
و از ســویی جمله تاریخی حسن روحانی اســت که گفت »مردم بدانند سکه و دلار جای سرمایه گذاری 
نیســت بلکه بورس و خرید نفت جای سرمایه گذاری است و می خواهیم از طریق مطمئن به مردم کمک 
کنیم.« به طور مشــخص منظور حسن روحانی صندوق پالایش یکم بود که هنوز بعد از گذشت یک سال 
به قیمتی که به مردم فروخته شد هم نرسیده است. گران فروشی ای  که ظاهرا در کنار سایر واگذاری های 
گران ســهام دولتی، صرفا برداشتی خودخواســته از جیب مردم برای تامین کسری بودجه بود اما کاش 
حداقل چنین بود! اکنون پس از گذشت یک سال و چند ماه از آن روزها به رغم وعده های مسئولان قبلی 
که اکنون دیگر مســئول نیستند و برخی مانند قاضی زاده هاشمی که سمتی در دولت گرفته وحتی وزیر 
فعلــی اقتصاد که آن زمان در قامت نمایندگی ملت در مورد وضعیت ســهامداران تذکر می داد و توئیت 
می زد، هیچ اقدام مثبتی برای سروسامان دادن به وضع نابسامان بازار سرمایه انجام نشده و بخش بزرگی 
از جامعه ســهامداران در ضررهای سنگین هســتند و برخی نیز در حال خارج کردن باقی مانده سرمایه 
خود و انتقال به بازارهای دیگر هســتند. ثبت رکوردهای خروج سرمایه سهامداران خرد از بازار سهام در 
روزهای پایانی شهریور دلیلی بر این مدعاست به طوری که در ۲۰ مهر ماه  بیش از 1۲۰۰ میلیارد تومان 
پول حقیقي از بورس خارج شــد. در حقیقت آنهایی که به وعده های مســئولان دل  خوش کرده بودند و 
انتظار داشــتند با تغییر دولت شــرایط نیز رنگ وبویی بهتر به خود بگیرد، به نظر می رسد اکنون به این 
واقعیت تلخ پی برده اند که ســرمایه آنها از بین رفته و کسی هم مسئولیت آن را به عهده نمی گیرد! اواخر 
دی ماه 1۳99 بود که قاضی  زاده  هاشمی پس از بررسی های کارشناسی حقوقی و اقتصادی طی نامه ای به 
رئیس وقت قوه قضائیه یعنی ســید  ابراهیم رئیسی ضمن برشمردن تخلفات گسترده در بازار سهام و ارائه 
مســتندات خواستار برخورد با متخلفان شــد تا موجبات افزایش اعتماد و رضایت عمومی، احیای حقوق  
عامه و برقراری عدل اســلامی محقق گردد. با گذشت چندین ماه از ارسال آن نامه و حدود ۴۰۰ پرونده 
شکایت از بورس به نظر می رسد اقدام خاصی صورت نگرفته است. البته این موضوع دور از ذهن هم نبود 

پس از مطرح شدن طرح استیضاح وزیر اقتصاد، این طرح در مجلس به جایی ختم چراکه سال گذشته 
برای خود نمایندگان هم رســیدگی نشدن به این تخلفات آن هم در مجلس انقلابی نشــد تــا جایی که 
ایجاد کرد. درهمین رابطه علیرضا بیگی عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها علامت سوال بزرگی 
تاکید  مجلــس،  کرد: »چرا به اســتیضاح دژپســند رسیدگی نشــد تا چهل میلیون مالباخته بورس در 

بفهمند چگونه ثروت و دارایی شــان به تاراج رفته است؟« شاید پاسخ این سوال روشن باشد و آن هم این 
اســت که آنهایی که باید می فهمیدند از همه چیز خبر داشــتند! اما قصه پرغصه بازار سهام گویی پایانی 
ندارد و هر روز ماجرایی تازه از آن به بیرون درز می کند. هفته اول مهر ماه بود که خبری عجیب مبنی بر 
کشف چندین دستگاه ماینر جهت استخراج رمز ارز در ساختمان شرکت بورس بهت همگان را برانگیخت. 
همانند بســیاری از خبرهای ریز و درشــت در ابتدا مسئولان شروع به تکذیب کردند اما در نهایت کشف 
حدود 8۰ دســتگاه ماینر تایید شــد که در نتیجه آن علی صحرایی مدیرعامل شرکت بورس مجبور به 
استعفا شد. این درحالی است که مدتی بود سهامداران پیگیر حل مشکلاتی همچون اخلال و کند بودن 
هســته معاملاتی، تخلفات شرکت های حقوقی و بازارگردان ها، معاملات الگوریتمی، عرضه های اصطلاحا 
آبشــاری و هماهنگ و... بودند اما خبر نداشــتند که ظاهرا استخراج رمز ارز اولویت اول شرکت بورس و 
جای مناسب سرمایه گذاری است! البته رئیس سابق سازمان بورس با هدف شانه خالی کردن از مسئولیت 
مدعی اســت که عده ای هنوز فرق ســازمان بورس و شرکت بورس را نمی دانند! با این حال باید از ایشان 

سوال شود که آیا شما معنی نظارت بر مجموعه تحت مدیریت را می دانید؟! 
 جای مناسب سرمایه گذاری

هنوز افکارعمومی مشــغول کش وقوس های حاشــیه های رمز ارزی ســازمان بورس بودند که افشای 
جزئیات زمین و ســاختمان های تحت تملک دو شــرکت ایران خودرو و سایپا خبرساز شد. در این افشا، 
جمع بهای تمام شــده زمین و ســاختمان های ســایپا دو هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان و بهای تمام شده 
زمین ها و ساختمان های ایران خودرو نیز ۶ هزار و 8۰۰ میلیارد تومان تخمین زده شده است که کاربری 
صنعتی، رفاهی، مســکونی، نمایندگی و تجاری دارند. این موضوع از آنجایی حائز اهمیت اســت که طبق 
آخرین گزارشــی که از قطعه سازان دریافت شده، کل مطالبات تعیین تکلیف نشده زنجیره تامین داخلی 
از دو خودروســاز به بیش از ۴۵ هزار میلیارد تومان رســیده که حدود 1۲ هزار میلیارد تومان از این رقم، 
مطالبات معوق تعیین تکلیف نشده است. با این حساب اولویت اول خودروسازان کشور نیز نه تولید است 
و نه خودرو بلکه برای آنها ملک جای ســرمایه گذاری است! گذشته از این بررسی های »فرهیختگان« از 
اطلاعات ارائه شده 18 بانک بورسی نشان می دهد که در پایان سال 1۳99 تقریبا ۴ درصد از دارایی 18 
بانک به ارزش 1۲1 هزار میلیارد تومان به بخش املاک و مستغلات اختصاص دارد. این نسبت در پایان 
ســال 1۳9۳ تقریبا ۳.۷ درصد بوده که نشان می دهد بانک ها نه تنها تمایلی به فروش ندارند بلکه دست 
خوبی در املاک داری پیدا کرده اند. به این ترتیب بانک ها نیز به عنوان بازیگران اصلی اقتصاد کشور، ملک 
را به عنوان جای مناسب سرمایه گذاری انتخاب کرده اند! البته بسیاری از مردم هم می دانند که ملک جای 
بهتری برای سرمایه گذاری است اما به دلیل آنکه بانک ها و خودروسازها و سایر شرکت ها و صاحبان قدرت 
و ثروت طمع بیشــتری برای خرید ملک دارند، قیمت ها به حدی بالا رفته که دیگر توان خرید برای آنها 
باقی نمانده و ترجیح می دهند در کشورهای دیگر به سراغ املاک بروند! همه اینها کم بود پلمب پارکینگ 
ساختمان بورس نیز خبر جدیدی است که پنجشنبه گذشته همه را متعجب کرد. ماجرا از این قرار است 
که شهرداری تهران به دلیل بدهی یک هزار میلیاردی بورس اقدام به پلمب پارکینگ مدیران این سازمان 
کرده اســت. شاید در آینده مشخص شود بورس هم در کنار استخراج رمز ارز و کار تحقیقاتی روی آنها، 
نیم نگاهی هم به بازار املاک و مستغلات داشته است. به هر روی از مجموعه ای که خودش انضباط مالی 
ندارد نمی توان انتظار داشــت بر بازار نظارت درستی داشته باشد و امین سرمایه ملت باشد. به این ترتیب 
دیگر نیازی به یافتن دلایل خروج ســرمایه ها از بازار ســهام نیست! به نظر می رسد بازارهای موازی بازار 
سرمایه همچون ملک، سکه، ارز و اخیرا هم رمز ارز به رغم اظهارات مقامات کشور و مقابله قانون گذاران با 
آنها همواره محلی امن تر نسبت به بازار سرمایه است. به این دلیل که از یک سو با محدودیت عرضه مواجه 

هستند و از سویی محل سنتی سرمایه گذاری صاحبان قدرت و ثروت!

فســاد یک پروسه است که از بستر نوشتاری قانون شروع می شود و به بستر اجرا می رسد و همچنین 
به بستر ناظرین قانون می رسد. پس خلأهای قانونی باعث شده شکل های مختلفی از فساد شکل بگیرد و 
در بخش های مختلف خود را نشان  دهد. در بخش هایی از ارکان سازمانی ما متاسفانه این فساد را داریم و 
چون فساد در حال بزرگ شدن است، عده ای می گویند این فساد سیستماتیک است اما نظر شخصی بنده 
این است که خیلی ها  در همین بستر انسان های درستکار و درست فکری هستند. اگر بستر قانونی درست 
فراهم شود، طبیعتا فرد متخلف نمی تواند به اصطلاح تخلف خود را خارج از دید قانون و ناظر قانون انجام 
دهد. قبل از اینکه فساد وابسته به یک فرد باشد، وابسته به یک به اصطلاح سیستم قانونگذاری، مدیریتی 
و نظارتی اســت و ما باید این مجراها را درست ایجاد کنیم و انسان های متخصص برای آن انتخاب کنیم 
و در واقع جلوی بستر مهیا شدن فساد را بگیریم. اینها نیاز به یک تخصص و تخصص های گوناگون دارد 
و )در حوزه هایی که می خواهیم قانون بنویسیم و در حوزه هایی که می خواهیم قانون را اجرا کنیم( همه 
اینها باید درست شود. سال ها پیش این مساله را مطرح کردم که برای از بین بردن رشوه باید تکنولوژی ای 
به کار برد و بدین گونه می توان از بخش هایی از فســاد حذر نمود و یا با آن مبارزه کرد و در اینجا درواقع 
تکنولوژی برای از بین بردن فســاد به داد ما رسیده اســت. وقتی ما معیارهایی را انتخاب می کنیم برای 
مســئولیت دادن به افراد، معیارها ظاهری اســت و تعهد آنها را می خواهیم از طریق ظاهر آنها به دست 

بیاوریم. لذا افراد ظاهر خود را به شکلی درمی آورند که مورد پسند مصاحبه کننده و یا گزینش کننده است 
و به اصطلاح در ۲۰ دقیقه می خواهیم فرد را به لحاظ محتوایی گزینش کنیم و تشخیص بدهیم که این 
فرد قابلیت فاسد شدن دارد یا ندارد و یا اینکه آدم با تعهدی است یا نیست. وقتی که ما یک دوره کوتاهی 
را برای ســنجش یک فرد در نظر می گیریم قطعا با خطا مواجه می شــویم و ما فرد را تهییج می کنیم که 
به ســمتی برود که ظاهر ســازی کند و خودش را با معیارهای مصاحبه کننده ها تطبیق دهد. پس اینکه 
چرا ما به اینجا رســیدیم این اســت که ما باید تخصص را در اولویت قرار می دادیم و در تخصصی که فرد 
می داشت به تعهدش می رسیدیم. سعی داشتیم فرد را در یک بستر زمانی بلند مدت مورد گزینش علمی 
و اخلاقی قرار دهیم و حتی بدون گزینش، تعهد فرد را نظاره می کردیم؛ آن تعهد همراه با تخصص است. 
در کارهایی که با معیشــت مردم و رفاه و یا پول آنها ســروکار دارد شــما تخصص را باید در اولویت قرار 
دهید و مطمئنا فردی که با تخصص هست تا حد زیادی آن تعهد را دارد. پس اینکه چرا ما با فساد مواجه 
هســتیم فکر می کنم که باید در نحوه گزینش ها یک بازنگری انجام دهیم و تخصص را در اولویت نسبت 
به تعهد داشــته باشیم و در خلال بازه زمانی که فرد در تخصص خود در حال فعالیت است، تعهد فرد را 
هم ســنجش کنیم. نتیجه آن معیارهای ظاهری همین می شود که امروز هست. وجود زیر مجموعه های 
متخصص و روند کارها در بستری قانونمند مانع بروز فساد می شود. به عنوان مثال قرار گرفتن متخصصان 
در جایگاه اصلی خود در ژاپن حدود 9۰ درصد اســت و در آلمان این میزان  89 درصد اســت؛ به دنبال 
آن فساد هم در آنجا کمتر است. طبیعتا هر فساد مالی می تواند بر اقتصاد ملی تاثیرگذار باشد و در واقع 
آن را ضعیف کند. بخشــی از درآمد ملی را نصیب یک عده ای کند که مستحق آن نیستند و کار ویژه ای 
برای آن درآمد انجام نداده اند. این در واقع شالوده بحث است اینکه ما چقدر نسبت به موضوع حساسیم و 
اینکه فسادهای مختلف در کشور به لحاظ عدد و رقمی در بخش های مختلف اتفاق می افتد. طبیعتاً پول 
از بخش عمده ای از جیب مردم به جیب چند نفر ســرازیر می شود و در این صورت تورم ایجاد می شود و 
همچنین بی اعتمادی نسبت به نظام حکمرانی ایجاد می کند. این فساد در واقع در نسل جوان بسیار تاثیر 

گذاشته و می گذارد و در نهایت مردم نسبت به حاکمیت بی اعتماد می شوند.

»آرمان ملی« گزارش می کند:
بورس جای سرمایه گذاری نیست!

 20 مهر ماه  بیش از 1200 میلیارد تومان پول حقیقي از بورس خارج شد

تبعات فساد در اقتصاد ملی

گزارش روز

زاویـــــه
سیدفرزاد هاشمی 

کارشناس مسائل اقتصادی 


